
ایران جزو ۵ کشور برتر نیروگاه ساز جهان شد
بازار دوباره رها شد

بازگشت فرآیند قیمت گذاری خودرو 
به نقطه صفر

کارشناسان مطرح کردند:

طبقه متوسط در حال 
»محو شدن« است

در حالی که دولت از فروردین ۹۷ و به دنبال خروج آمریکا 
از برجام با اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی، بــه دنبال آن بود که 
جلوی افزایش قیمت کالا های اساســی را بگیــرد، اما این 
سیاست در عمل تنها به توزیع رانت گسترده ارزی ختم شد و 
به نظر می رسد تا پایان سال نیز ارز ۴۲۰۰ تومانی به طور کلی از 

چرخه اقتصادی کنار گذاشته شود.
طی ســه دهه اخیر همیشــه جدال کلامی و قلمی بین 
اقتصاددانان نهادگران و لیبرال در کشور وجود داشته، این در 
حالی است که جریان لیبرال توانسته تا حدود زیادی عقاید و 
افکار خود را در دولت های مختلف اجرایی کند، امری که مورد 

انتقاد شدید نهادگرایان قرار گرفته است.
حسین راغفر اقتصاددان نهادگرا در گفتگو با فرارو با اشاره 
به این که بنده از همان ابتدا با تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی 
مخالف نبودم، گفت: دولت این سیاســت را برای این به کار 
برد که در فروردین ۹۷ بازار ارز از دستش در رفته بود و همان 
روزی که این سیاست اعلام شد، دو هزار تومان بر روی قیمت 
دلار رفت و به ۶۵۰۰ تومان رسید، واقعیت تلخ آن جاست که 
کنترل و نظارتی بر روی این ارز صورت نگرفت، این در حالی 
است که خود رئیس جمهوری ســه بار به صراحت اعلام کرد 

برای کنترل منابع ارزی، دلار گران شده است.
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یک نماینده مجلس گفت: وقتی قرداد ۸۹ روزه با پرســتاران 
بسته می شود، یعنی اینکه نیاز به نیروی پرســتاری وجود دارد، 

منتها تلاش دارند این نیاز را با استخدام ناقص رفع کنند.
مصائب پرســتاران مثنوی هفتاد من کاغذ اســت؛ این قشر 
که معمولا در مناســبت های خاصی از آنها با عنوان ســفیران از 
خودگذشتگی و فداکاری تقدیر می شــود، آنقدر مشکلات ریز و 
درشــت دارند که در مواردی اخباری مبنی بر مهاجرت شــان به 

کشور های همسایه به گوش می رسد. ازجمله مصائب پرستاران 
که در هفته هــای اخیر و در شــرایطی که کشــور درگیر مبارزه 
با کروناســت، مورد توجه قــرار گرفت قراردادهــای کوتاه مدت 
موســوم به ۸۹ روزه بود. این قرارداد های ناعادلانه باعث شد که در 
استان های مختلف گروه های مختلف پرستاران دست به اعتراض 
بزنند و خواســتار ســاماندهی قرارداد های موقــت کار در حوزه 

پرستاری شوند.

ملک فاضلی )نماینده سراوان و مهرستان در مجلس یازدهم( در 
گفتگو با ایلنا، با بیان اینکه شاید پرستاران را بتوان موثرترین نیروی 
درمان توصیف کرد، گفت: در نظام آموزشی ما سال ها وقت و هزینه 
صرف شده تا نیروی متخصص تربیت شود تا به کار جامعه بیایند. 
پرستاران مانند درختان رسیده ای هســتند که به بار نشسته اند، 
اما میوه آنها را دیگــران می چینند و نمــود آن را در مهاجرت و به 

کارگیری گروه هایی از آنها در کشور های دیگر شاهد هستیم.

پیگیر ساماندهی قرارداد های ۸۹ روزه پرستاران هستیمخبر ۲ سه شنبه   3 تیر   1399         شماره   1280

۸۰۰ میلیون دلار کالا در ماه 
اردیبهشت به عراق صادر شد

یک عضو هیئت مدیره اتاق بازرگانی ایران 
و عراق گفت: رقم صادرات ایــران به عراق در 
اردیبهشــت ماه به حدود ۸۰۰ میلیون دلار 

رسیده است
عضو هیئت مدیره اتــاق بازرگانی ایران و 
عراق، اظهار کرد : در اردیبهشــت ماه امسال 
حــدود ۸۰۰ میلیون دلار صادرات از ســوی 

ایران به عراق صورت گرفته است .
حمیدحســینی، با بیان اینکــه در چند 
سال گذشــته عراق دومین مقصد صادراتی 
ایران بوده است، گفت: اولین مقصد صادراتی 
ایران ،کشور چین است که عموماً محصولات 
پتروشــیمی به آن صادر می شــود و دومین 
مقصد صادراتی عراق است که مجموعه ای از 
کالاهای کشاورزی و خدمات فنی، مهندسی و 

ساختمانی به این کشور صادر می شود .
وی با بیان اینکه عــراق یکی از مقصدهای 
خوب و آینده دار بازار صادرات ایران اســت در 
مورد وضعیت مرزهای دو کشــور با توجه به 
شیوع ویروس کرونا نیز گفت : در حال حاضر 
مرز مهران مشغول به فعالیت است و دو روز در 
هفته مرز در این منطقه باز است و اکنون بحث 
جدی این است که مرزهای دیگر از جمله مرز 
چذابه نیز باز شوند و انتظار داریم که طی یکی 
الی دو هفته آینده مابقــی مرزها نیز فعالیت 

خود را آغاز کنند .
این عضو هیأت مدیره اتاق بازرگانی ایران و 
عراق همچنین با بیان این که در فروردین ماه 
به علت شیوع ویروس کرونا نتوانستیم تجارت 
خوبی با عراق داشته باشیم، تصریح کرد : ولی 
در اردیبهشــت ماه حدود ۸۰۰ میلیون دلار 
صادرات به عراق صورت گرفــت که این رقم 
خوبی است و پیش بینی می کنیم که در رقم 

خرداد ماه بیش از این بوده باشد .
حســینی ادامه داد: کالاهای صادر شده 
به عراق غیر از خدمات فنی مهندسی و برقی 
است که به این کشور صادر می شود و ما سعی 
می کنیم علیرغم مشــکلات موجود از جمله 
بحث تحریم ها و فشارهای آمریکا ، همچنان 

رقم صادراتی خود به این کشور را حفظ کنیم.

 تورم خرداد 
به ۲۷.۸درصد رسید

گزارش های رسمی حاکی از کاهش تورم 
در خردادماه تا ۲۷.۸ درصد است.

تازه تریــن گزارش مرکــز آمار ایــران از 
وضعیت شاخص قیمت کالا و خدمات نشان 
می دهد که در خرداد امسال، نرخ تورم سالانه 
خرداد ماه برای خانوارهای کشــور به ۲۷.۸ 
درصد رسیده که نسبت به ماه قبل دو درصد 

کاهش دارد.
این در حالی است که نرخ تورم سالانه برای 
خانوارهای شــهری ۲۷.۷ درصد اعلام شده 
که نسبت به ماه قبل دو درصد کاهش داشته 
اســت، این نرخ برای خانوارهای روستایی با 
کاهش دو درصدی به ۲۸.۲ درصد رســیده 

است.
اما تورم نقطه ای )درصد تغییر شــاخص 
قیمت نسبت به ماه مشــابه سال قبل( ۲۲.۵ 
درصد اســت؛ یعنی خانوارهای کشور به طور 
میانگین ۲۲.۵ درصد بیشتر از خرداد ١٣۹۸ 
برای خرید یک »مجموعــه کالاها و خدمات 

یکسان« هزینه کرده  اند.
نرخ تــورم نقطه ای خرداد مــاه ١٣۹۹ در 
مقایســه با ماه قبل ١,۵ درصد افزایش دارد. 
این در حالی است که نرخ تورم نقطه ای برای 
خانوارهای شــهری ۲۲,۷ درصد اســت که 
نسبت به ماه قبل ١.۴ درصد افزایش دارد. این 
نرخ برای خانوارهای روســتایی ۲١.١ درصد 
بوده که نســبت به ماه قبل ١.۸ واحد درصد 

افزایش داشته است.
اما وضعیت تورم ماهانه از این حکایت دارد 
که نرخ آن در خرداد به دو درصد رسیده است 
که در مقایســه با ماه قبل ۰.۵ درصد کم شده 
است. نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای شهری 
دو درصــد و برای خانوارهای روســتایی ۲.۲ 

درصد بوده گزارش شده است.

دولت به وزارت راه ابلاغ کرد
فروش اراضی دولت برای 

تأمین مالی طرح ملی مسکن 
و نوسازی بافت فرسوده

معاون اول رئیس جمهور آیین نامه اجرایی 
بخشی از قانون بودجه امســال در خصوص 
مجوز وزارت راه برای فــروش اراضی دولتی 
و اختصاص منابع آن به آماده ســازی اراضی 

طرح ملی مسکن را به وزیر راه ابلاغ کرد.
 اســحاق جهانگیری معــاون اول رئیس 
جمهور، آئین نامه اجرایی بنــد ب تبصره ۸ 
قانون بودجه سال ١٣۹۹ کل کشور، موضوع 
اقدامات مربوط به آماده سازی، محوطه سازی، 
تأمین خدمات روبنایی و زیربنایی و تکمیل 
واحدهای مسکن مهر، طرح های بازآفرینی 
شهری و احیای بافت های فرســوده و طرح 

اقدام ملی تأمین مسکن را ابلاغ کرد.

پرواز تهران - منچستر 
راه اندازی شد

مدیرکل روابط عمومی شرکت هواپیمایی 
جمهوری اســلامی ایران )همــا( اعلام کرد: 
پرواز برنامه ای تهران – منچستر از ١۴ تیر ماه 
و در روزهای شــنبه هر هفته انجام می شود و 
مســافران می توانند از طریق سایت، سامانه 
تلفنی ایــن شــرکت، دفاتر فــروش هما یا 
آژانس هــای معتبر در ایران نســبت به تهیه 

بلیت اقدام کنند.
حسین جهانی ، اظهار کرد: در پی مذاکرات 
صورت گرفتــه و بــا توجه به درخواســت 
مسافران پرواز تهران – منچســتر از ١۴ تیر 
ماه )چهار جولای( با هواپیمای ایرباس ٣٣۰ 
انجام می شود و شــنبه هر هفته فرودگاه امام 
خمینی )ره( را در ساعت ۵:۵۵ صبح به مقصد 

منچستر ترک می کند.
وی افزود: پرواز بازگشت منچستر – تهران 
نیز در همان روز ساعت ١۰:٣۰ به وقت محلی 
انجام می شود و مســافران می توانند از طرق 
مختلف نســبت به تهیه بلیت اقدام کنند که 
می توان به دفاتر فروش هما، ســایت فروش 
www. بلیت اینترنتی ایران ایر به نشــانی

ســامانه  و   ebooking.iranair.com
تلفنــی  ۴۶۶۲١۸۸۸-۰۲١ اشــاره کــرد. 
همچنین مســافران خارجی یا مســتقر در 
منچستر می توانند به ســفارت ایران مراجعه 

کرده و بلیت خود را تهیه کنند.
مدیرکل روابط عمومی شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران )هما( ادامه داد: ایران 
ایر به غیر از منچســتر مقاصد دیگری برای 
پروازهای خارجی خود از جمله آمســتردام، 
پاریس، میــلان، اســتکهلم و لنــدن دارد. 
همچنین ۲۷ ژوئن پــرواز فوق العاده مادرید 
برقرار شده و قرار است ١٣:٣۵ دقیقه فرودگاه 
امام خمینی )ره( را ترک کند و پرواز برگشت 
نیز ساعت ١۶:١۵ دقیقه همان روز از مادرید 

به سمت تهران حرکت خواهد کرد.
جهانی گفت: فرآیند تهیه بلیت برای این 
پرواز نیز مانند ســایر پروازها از طریق سایت 
اینترنتی، ســامانه تلفنی، دفاتر فروش هما، 
آژانس های معتبر و سفارتخانه برای مسافران 

خارجی است.

وزارت صمت صادرکنندگان 
متخلف را تهدید کرد

وزارت صنعت اعلام کرد: کارتهای بازرگانی 
آن دسته از صادرکنندگانی که هیچگونه ارزی 
به کشور بازنگردانده اند و درصد بازگشت ارز 

آنها صفر است، تعلیق خواهد شد.
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت در 
اطلاعیه ای اعــلام کرد: در راســتای اجرای 
تصمیمات ســتاد اقتصادی دولــت و برابر با 
مفاد آیین نامه اجرایی قانون مقررات واردات 
و صــادرات، کارتهای بازرگانی آن دســته از 
صادرکنندگانی که از امروز تــا پایان تیرماه 
۹۹ نســبت به ایفای تعهدات ارزی صادرات 
ســال ۹۸ خود مطابق با دســتورالعمل های 
بانک مرکزی اقــدام ننمایند، به حالت تعلیق 

درخواهند آمد.
در این اطلاعیه آمده است، عملیات تعلیق 
کارتهای بازرگانی بر مبنای اختیارات وزارت 
صمت بر اساس تبصره بند ۶ ماده ده آیین نامه 
اجرایی قانون مقررات صــادرات و واردات در 
خصوص کارگروه پایش رفتار تجاری صورت 

می گیرد.
بر این اساس تمامی صادرکنندگان مکلف 
هستند تا پایان تیرماه، مطابق با برنامه زمانی 
بانک مرکزی، نسبت به بازگشت ارز حاصل از 
صادرات خود اقدام نمایند، در غیر این صورت 
اقدامات تکمیلی در مــورد آنها انجام خواهد 

شد.

وام ۶ میلیون تومانی به 
رانندگان پرداخت نشد

درحالی قرار بود پرداخــت وام ۶میلیون 
تومانی به رانندگان حمل ونقل عمومی مسافر 
از امروز آغاز شــود که مقام مسئول سازمان 
راهداری گفــت: هنوز این وام بــه رانندگان 

پرداخت نشده است.
داریوش باقرجوان، در پاسخ به این پرسش 
که با توجه به اعلام قبلی آیــا امروز پرداخت 
وام به رانندگان بخــش حمل ونقل عمومی 
آغاز شــده اســت، اظهار کرد: تاکنون حدود 
۷۰ درصد از رانندگان مــدارک خود را برای 
دریافت وام ۶ میلیون تومانی تکمیل کرده اند، 
اما فعلاً وام مذکور به رانندگان پرداخت نشده 

است.
وی با بیان اینکه رانندگان را تشویق کردیم 
برای دریافت این وام ثبت نــام کنند، افزود: با 
توجه به این که ســازمان راهداری به سامانه 
وزارت کار دسترسی ندارد، از طریق انجمن ها 
امور مربوط بــه پرداخت وام بــه رانندگان را 
رصد می کنیم.وی ادامه داد: بــا توجه به این 
مســئله، امروز با معاون اشــتغال وزارت کار 
مکاتبه کردیــم تا شــرایط گزارش گیری از 
روند پرداخت وام به رانندگان برای ســازمان 

راهداری و حمل ونقل جاده ای فراهم شود.

خبر نگره

کارشناسان مطرح کردند:

طبقه متوسط در حال »محو شدن« است
در حالی که دولــت از فروردیــن ۹۷ و به دنبال 
خروج آمریکا از برجام با اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
به دنبال آن بود که جلــوی افزایش قیمت کالا های 
اساســی را بگیرد، اما این سیاســت در عمل تنها به 
توزیع رانت گسترده ارزی ختم شد و به نظر می رسد 
تا پایان سال نیز ارز ۴۲۰۰ تومانی به طور کلی از چرخه 

اقتصادی کنار گذاشته شود.
طی سه دهه اخیر همیشه جدال کلامی و قلمی 
بین اقتصاددانان نهادگران و لیبرال در کشور وجود 
داشته، این در حالی است که جریان لیبرال توانسته 
تا حدود زیادی عقاید و افکار خــود را در دولت های 
مختلف اجرایی کند، امری که مورد انتقاد شــدید 

نهادگرایان قرار گرفته است.
حســین راغفر اقتصاددان نهادگــرا در گفتگو با 
فرارو با اشاره به این که بنده از همان ابتدا با تخصیص 
ارز ۴۲۰۰ تومانی مخالف نبــودم، گفت: دولت این 
سیاســت را برای این به کار برد که در فروردین ۹۷ 
بازار ارز از دســتش در رفته بود و همان روزی که این 
سیاست اعلام شد، دو هزار تومان بر روی قیمت دلار 
رفت و به ۶۵۰۰ تومان رسید، واقعیت تلخ آن جاست 
که کنترل و نظارتی بر روی ایــن ارز صورت نگرفت، 
این در حالی اســت که خود رئیس جمهوری سه بار 
به صراحت اعلام کرد بــرای کنترل منابع ارزی، دلار 

گران شده است.
وی افزود: بــا اجرای این سیاســت در عمل دلار 
را ســه نرخی کردند، یک قیمــت ۴۲۰۰ تومان، ارز 
نیمایی و ارز در بازار آزاد، کــه این امر در نهایت باعث 
ایجاد فساد و رانت شــد و مصیبت این موضوع نیز تا 
به حال ادامه دارد، ما در زمــان جنگ نیز در تنگنای 
ارزی قرار داشتیم، کل درآمد ارزی ۶ میلیارد دلار بود 
که سه میلیارد دلار آن برای واردات کالا های اساسی 

اختصاص می یافت و ســه میلیارد دلار آن نیز برای 
هزینه اداره کشــور و جنگ با همان نرخ ۷ تومان، از 
ســویی خرید و فروش ارز نیز ممنوع بود، اما این نرخ 
نیز برای مردم مهم نبود.راغفر اظهار داشت: اما بعد از 
جنگ جریانی به وجود آمد که درصدد افزایش نرخ 
ارز برآمد و همین مافیای قدرت و ثروت نیز است که 
سال هاســت وضعیت مملکت را به این روز درآورده 
و همین عده نیز هســتند که با اســتفاده از ماشین 
تبلیغاتی خود در رسانه ها و روزنامه های مختلف مدام 
از رانت ارز دولتی می گویند، اما آن ها دلشــان برای 
مردم نمی سوزد، بلکه می خواهند ارز را گران تر کنند، 

اما آن ها به هیچی راضی نیستند.
راغفر با اشــاره به اینکه این عده به بنده و ســایر 
اقتصادانــان نهادگرا انگ چپ بودن و کمونیســت 
بودن می زنند، اضافه کرد: ما مخالف خصوصی سازی 
نیســتیم، بلکه می گویم به تولید توجه شود، این در 
حالی است که می خواهند به اسم خصوصی سازی، 

اختصاصی سازی کنند، ما نمی گوییم که اقتصاد را 
دولتی کنید، بلکه معتقدیم که باید به تولید و بخش 
مولد اقتصادی توجه شــود، اما این جماعت به دلیل 
اینکه پول در واردات اســت، تنها می خواهند ارز را از 
کشو خارج کنند، تنها در سال گذشته ۵۸۰ میلیون 
دلار از انواع دارو هایی که ١۸ شــرکت داخلی توانایی 
تولید آن را داشتند، وارد شده، این دردی است که ما 
از آن سخن می گوییم در حالی که گوش شنوایی در 

دولت برای آن وجود ندارد.
 این اقتصاددان نهادگرا با اشــاره به اینکه به فرض 
هم ارز ۴۲۰۰ تومانی را حــذف کردند، آیا رانت قطع 
خواهد شد، تصریح کرد: بانک مرکزی نرخ ارز نیمایی 
را ١۶ هزار تومان کرده، خوب در چنین شرایطی شما 
توقع دارد، قیمت بازار آزاد ثابت بماند، چنین خیالی 
بســیار خام اســت، چرا که امروز مشاهده می کنید 
ارز به ١۸ هزار تومان افزایش یافته اســت.این استاد 
دانشــگاه گفت: در حال حاضر در شمال تهران برج 

می سازند، متری ١۵۰ میلیون تومان، پول این خانه 
را چه کســی می خواهد پرداخت کند، در حالی که 
در جنوب شهر افراد برای امرار معاش کودکان خود 
را می فروشند، معلوم اســت که در چنین شرایطی 
جامعه آرام نخواهد بود، روز به روز بر شــدت فاصله 
طبقاتی افزوده شده و طبقه متوسط در حال نابودی 
و محو شدن است.راغفر با اشاره به اینکه معلوم است 
در شرایطی که وضعیت بورس این است، شما نباید 
توقع تولید ملی و توجه به آن را داشته باشید، افزود: 
در حال حاضر بیش از ۷۰ درصد شرکت های بورس 
ورشکسته و زیان ده هستند و سود توزیع نمی کنند 
در مجامع خود، بعد بر چه اساسی قیمت آن ها ظرف 
یک سال ده برابر شــده، قیمت ها امروز بورس تماما 
حبابی اســت و این وضعیت نیز تا ابد نمی تواند ادامه 
پیدا کند، در نهایت یک جا متوقف می شود و آن زمان 
است که مردم بیچاره باید تاوان و هزینه این موضوع را 
یپردازند، چرا که تمام سرمایه های آن ها نابود شده و 
از بین خواهد رفت.وی خاطر نشان ساخت: در سال 
گذشــته بورس بیش از ۵۰۰ درصد سود داده، کدام 
بازار و فعالیت تولیدی می تواند چنین سودی را در پی 
داشته باشد، معلوم است که دیگر باید در این شرایط 
فاتحه تولید را خواند، مضحکه داستان نیز آنجاست که 
یک ریال مالیات از این همه فعالیت های سفته بازانه 
گرفته نمی شود و در مقابل دولت برای جبران کسری 
بودجه خود و فروش سهام شــرکت هایش مردم را 
تشویق به حضور در بورس می کند، در نهایت نیز برنده 
این بازی سرمایه دارانی هستند که پول های هنگفت 
خود را وارد بورس کرده و آن را چند برابر کرده اند، اما 
در موقعیت مناســب آن را خارج کرده و در این بین 
تنها مردم بی نوا هستند که باید تاوان این کار را پس 

بدهند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در اجرای بندهای )۷( و )۸( بخشنامه 
مزد ســال ١٣۹۹، مصوبه شــورای عالی کار را به همــه کارفرمایان و 

کارگاه های مشمول قانون کار ابلاغ کرد.
متن کامل بخشنامه ابلاغی از سوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به 

کارفرمایان و کارگاههای مشمول قانون کار به این شرح است.
به منظور بهبود وضعیت معیشتی کارگران در سال جهش تولید و در 
اجرای بندهای )۷( و )۸( بخشنامه مزد شماره ۷۹٣٣ مورخ ۲۶.١.١٣۹۹ 
و مســتند به ماده )۴١( قانون کار و بهره مندی تمامــی کارگران اعم از 
کارگران بدون سابقه و باسابقه از افزایش مزد، شورای عالی کار با حضور 
نمایندگان ســه گروه )دولت، کارفرمایان و کارگران( در جلســه مورخ 

١٣۹۹.٣.١۷ موارد زیر را به اجماع و اتفاق آرا مورد تصویب قرار داد:
١. با جابجایی مبلغ روزانه ۲۵,۰۰۰ )بیست و پنج هزار( ریال از مبلغ 
پایه ســنواتی و اضافه نمودن آن به حداقل مزد روزانه از اول تیرماه سال 

١٣۹۹ موافقت شد.
بدین ترتیب حداقل مزد از اول تیرماه ســال ١٣۹۹ روزانه ۶٣۶۸۰۹ 

)ششصد و سی و شش هزار و هشتصد و نه( ریال تعیین می گردد.
همچنین سایر سطوح مزدی از ابتدای تیرماه سال ١٣۹۹ به میزان 
روزانه ١۵ درصد آخرین مزد سال ١٣۹۸ )ثابت یا مبنا موضوع ماده ٣۶ 
قانون کار( به اضافه روزانه ۵۵٣٣۸ )پنجاه و پنج هزار و ســیصد و سی و 

هشت( ریال افزایش می یابد.
تبصره- از اول تیرماه سال ١٣۹۹ با اعمال افزایش این بند مزد شغل 
کارگران مشمول طرح های طبقه بندی مشاغل مصوب وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و نیز مزد ثابت ســایر کارگران نبایــد از مبلغ روزانه 
۶٣۶,۸۰۹ )ششصد و سی و شش هزار و هشتصد و نه( ریال موضوع بند 

)١( کمتر شود.
۲. به کارگرانی که از اول تیرماه سال ١٣۹۹ دارای یک سال سابقه کار 
شده یا یک سال از دریافت آخرین پایه سنواتی آنان گذشته باشد، روزانه 
مبلغ ٣٣,٣٣٣ )سی و سه هزار و سیصد و ســی و سه( ریال نیز به عنوان 

پایه )سنوات( پرداخت خواهد شد.
تبصره ١- از اول تیرماه ســال ١٣۹۹ پرداخت مبلــغ مربوط به پایه 
سنواتی کارگران مشمول طرح های طبقه بندی مشاغل مصوب وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با در نظر گرفتن رقم فــوق الذکر برای گروه 
یک با توجه به دستورالعمل و جدول اعلامی توسط اداره کل روابط کار و 

جبران خدمت صورت می گیرد.
تبصره ۲ - به کارگران فصلی به نســبت مدت کارکردشان در سال 
١٣۹۸، میزان مقرر در این بند یا تبصره )١( آن حسب مورد تعلق خواهد 
گرفت.تبصره ٣ - بر اساس مصوبه مورخ ١٣۹۹.١.۲۰ شورای عالی کار 
و در راســتای تقویت مهارت محوری و بهره مندی تمامی کارگران و در 

نتیجه رضایت مندی کارگران باســابقه، از اول تیرماه سال ١٣۹۹ همه 
کارگران دارای قرارداد دائم و موقت مشــمول قانــون کار که دارای یک 
سال سابقه کار شده و یا یک ســال از دریافت آخرین پایه )سنوات( آنان 
در همان کارگاه گذشته باشد، اعم از اینکه حق سنوات یا مزایای پایان کار 
خود را تسویه حساب کرده باشند یا خیر، مشمول دریافت پایه )سنوات( 
خواهند بود.٣. سایر مفاد بخشنامه مزد شماره ۷۹٣٣ مورخ ۲۶.١.١٣۹۹ 

کماکان به قوت خود باقی است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از صدور ۲۰۰ هزار 
پروانه کار برای افغان های شاغل در ایران خبر داد.

»محمدشــریعتمداری« در دیــدار با »ســید 
انور ســادات« وزیر کار و امور اجتماعی افغانســتان 
اظهارداشــت: ایران و افغانســتان دو ملت دوست 
و همســایه هســتند و از لحاظ فرهنگی و تاریخی 

شباهت های فراوانی دارند.
وی افزود: شــرایط کار مهاجران افغانی در ایران 
روند مطلوبی دارد، این مهاجران به حوزه کارفرمایی 
نیز وارد شده اند و بیش از ٣۰ هزار کارفرمای افغانی در 

ایران فعالیت دارند.
وزیر تعاون گفت: بیش از ٣ میلیــون نفر از اتباع 
افغانستان در ایران زندگی می کنند که داشتن برگه 
هویتی کمک می کند آمار دقیق تری از آنها داشــته 

باشیم.
وی وجود کــودکان کار یک معضــل و با قوانین 

جهانی مغایر دانســت و گفت: بیــش از ۸۰ درصد 
کودکان کار از اتباع غیر ایرانی هســتند که به دلیل 
مشــکلات اقتصادی به ایران می آیند و مشــکلات 

زیادی این کودکان را تهدید می کند. 
شــریعتمداری بیان کرد: موضــوع  ازدواج اتباع 
ایرانی و افغانی و نداشتن شناسنامه فرزندان حاصل تز 
این ازدواج همواره مورد توجه ما بود  که تلاش کردیم 
بنا به توافقات مادران ایرانــی با تقاضای خود بتوانند 

برای فرزندان خود شناسنامه بگیرند
وی افــزود: پیــش از ایــن، فقط پــدران ایرانی 
می توانستند برای فرزندانشــان شناسنامه بگیرند 
اما توانستیم این شرایط را برای مادران ایرانی دارای 
همســر غیر ایرانی  نیز فراهم کنیم تا انتقال هویت از 
طریق آنها انجام و زندگی غیررسمی کمتر تشکیل 
شود و مشــکلات در زندگی زوج های ایرانی و افغانی 

کاهش یابد.

در ادامــه این دیدار، »علی حســین شــهریور« 
مدیرکل امور بیــن الملل وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفــت: علاقمندیم که مردم افغانســتان 
و ایران بهره مندی دوســویه ای از بازار کار دو کشور و 
تبادل نیروی کار ماهر و متخصص داشــته باشند و 
همچنین فرصت کار در ایران به صورت عادلانه  بین 
مهاجرین قانونی که مهارت و تخصص آنها مورد نیاز 

کشور است تقسیم شود.
وی افزود: با توجه به اینکه بخشــی از سند جامع 
همکاری های راهبردی دو کشور به اتباع اختصاص 
یافته و توافقات در این حوزه قبلا صورت گرفته است، 
امیدوارم هرچه سریعتر این سند به امضای مقامات 
دو کشــور رســیده و مقدمات امضا و اجرایی شدن 

توافقات در حوزه نیروی کار نیز فراهم گردد.
شهریور با تاکید بر ضرورت قانونمند شدن ورود 
نیروی کار افغانســتانی به کشــور گفت: کارگران 

افغانســتانی که  قانونی وارد کشور می شوند و پروانه 
کار دارند مانند کارگران ایرانی از خدمات مختلف از 
جمله حمایت های بیمه ای اســتفاده می کنند و در 
سال گذشته ٣۰ میلیارد ریال خسارت بابت حوادث 
ناشــی از کار به آنها پرداخت شده است. به گفته وی، 
بیش از ۷۰۰ هزار تبعــه افغان به صورت غیرمجاز در 
ایران مشغول به کار هستند»محسن ابراهیمی« مدیر 
کل اشتغال اتباع خارجی نیز در این دیدار با اشاره به 
اینکه افراد افغان در ایران طبق دو ماده قانونی پروانه 
کار می گیرند گفت: بر اســاس ماده ١۲١ قانون کار 
برای ١۴۰۰ نفر از اتباع افغانســتان پروانه کار صادر 
شد که ١۵ نفر از این افراد پزشــک و پرستار بودند و 
بیشتر آنها به عنوان کارفرما کار می کنند.وی افزود: 
ماده ١۲۲ قانون کار نیز شامل افرادی  است که همسر 
ایرانی دارند و کســانی که به عنوان پناهنده در ایران 
حضور دارند، این جمعیت از مالیات معاف هســتند.

ابراهیمی گفت:  بیــش از ۷۰۰ هزار تبعــه افغان به 
صورت غیرمجاز در ایران مشغول به کار هستند که 
بهتر اســت برای آنها مدارک شناسایی صادر شود و 

طبق تفاهم نامه  قبلی پروانه کار داشته باشند.

دبیر اجرایی خانــه کارگر مازنــدران با انتقاد از خصوصی ســازی 
گفت: خصوصی ســازی صورت گرفته، خصوصی خوری بوده است، نه 

خصوصی سازی.
 نصرالله دریابیگی که مهمان برنامه »کارگر ایرانی« بود، عنوان کرد: بر 
اساس قانون اساسی، اقتصاد ایران از سه رکن دولتی، خصوصی و تعاونی 
تشکیل می شود. بخش دولتی وضعیت خوبی ندارد و برخلاف تاکیدات 
قانونی، بخش تعاون نتوانسته سهم خود را از اقتصاد بگیرد. در سال های 
اخیر برنامه ای برای خصوصی ســازی پیاده شــد، اما خصوصی سازی 

صورت گرفته بر خلاف قانون اساسی و نظرات بزرگان کشور در این زمینه 
بود.او ادامه داد: باید عنوان کرد که هیچ گونه خصوصی ســازی اصولی و 
درستی صورت نگرفته و نتیجه خصوصی ســازی تعطیلی کارخانه ها، 
تعدیل نیرو، حقوق معوقه و مشکلات اقتصادی و معیشتی برای کارگران 
بوده اســت. بر این اســاس باید عنوان کرد که خصوصی سازی صورت 
نگرفته، بلکه شــاهد خصوصی خوری بوده ایم.دبیر اجرایی خانه کارگر 
مازندران با اشاره به مشکلاتی که خصوصی سازی برای کارگران نیشکر 
هفت تپه به وجود آورده است، عنوان کرد: شایسته نیست در شرایطی که 

درگیر بحران اقتصادی هستیم کارگران تحت فشار باشند. درخواست ما 
این است که دولت مسئولیت اداره واحد های مشکل دار را بر عهده بگیرد 
تا مشکلات ادامه پیدا نکند.بخش دیگری از این برنامه به پرسش و پاسخ 
درباره مسائل و مشکلات مختلف کارگری اختصاص داشت.دریابیگی 
در توضیحی درباره ماده ٣۶ تامین اجتماعی عنوان کرد: وقتی بحرانی 
به وجود می آید و کارفرما قادر به پرداخت حق بیمه نیســت، شایسته 
نیست که تامین اجتماعی از ارائه خدمات به کارگران به بهانه اینکه بیمه 
آنها تمدید نشده خودداری کند. شاهد این هستیم که در شرایط سخت 
کنونی افرادی به درمانگاه های تامین اجتماعی مراجعه می کنند، اما با این 
مساله رو به رو هســتند که این درمانگاه ها از ارائه خدمات به بهانه معوق 
ماندن حق بیمه خودداری کنند. درخواست ما رسیدگی به این مشکل تا 

زمان رسیدن به وضعیت عادی است.

مصوبه اصلاح دستمزد کارگران ابلاغ شد 

وزیر تعاون اعلام کرد:

صدور ۲۰۰ هزار پروانه کار برای اتباع افغان در سال ۹۸

دبیر اجرایی خانه کارگر مازندران:

خصوصی سازی تبدیل به خصوصی خوری شد



مدیرعامل شــرکت کارگزاری بانــک ملی ایران به ســوالات 
متقاضیان فروش بخشی از ســهام عدالت از طریق این کارگزاری 

پاسخ گفت.
محمدحسن ابراهیمی در گفت و گو با روابط عمومی بانک ملی 
ایران با بیان این که نمی توان زمان مشــخصی برای فروش سهام و 
واریز وجوه ناشی از آن مشخص کرد، گفت: کارگزاری تلاش می کند 
سهام را به نفع سهامدار بفروشد، بنابراین نمی تواند این کار را به هر 

قیمتی انجام دهد.
وی افزود: عرضه و تقاضا، تعیین کننده قیمت سهام در بازار است 
و از این رو ما تلاش می کنیم سهام را با بالاترین قیمت و در بهترین 

شرایط بفروشیم.
او با اشاره به این که ثبت درخواست فروش سهام عدالت به معنی 
فروش قطعی آن نیســت، فرایند فروش ممکن است کمی زمان بر 
باشد، اما کارگزاری پس از فروش قطعی، مبالغ دریافتی را طی روال 

قانونی به حساب صاحب سهام واریز خواهد کرد.
ابراهیمی با بیان این که دارندگان ســهام عدالت می توانند از 
درگاه های مختلف مانند سایت بانک، اپلیکیشــن ها و یا به طور 
مستقیم درخواست فروش ســهام خود را ثبت کنند؛ اظهار کرد: 
میان این روش ها تفاوتی وجود ندارد و ثبت درخواســت فروش 
به منزله دادن اختیار به کارگزاری برای فروش ســهام به بهترین 

قیمت است.

پاسخ کارگزاری بانک ملی ایران به سوالات فروشندگان سهام عدالت

مدیریت های شعب بانک مسکن مکلف شدند 
امسال برای جذب مشــتریان بانکداری شرکتی، 

برنامه ویژه ای در پیش بگیرند.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن – هیبنا ، 
افزایش تعداد مشــتریان بانکداری شرکتی بانک 
مسکن از سه به پنج مشــتری که در سال گذشته 
هدفگذاری شــده بود به نتیجه رسید و دو شرکت 
جدید در حوزه بتن و فولاد، در ســال ۹۸ به جمع 
مشتریان بانکداری شــرکتی بانک مسکن افزوده 
شــدند. اما آن گونه که محمدحســن علمداری، 
مدیر امور اعتباری بانک مسکن گفته است، حوزه 
بانکداری شــرکتی در سیاست های اعتباری سال 
۹۹ یک فصل مســتقل دارد و با توجه به منافع دو 
سویه این امر برای مشــتریان و مجموعه بانک، از 

اولویت های اجرایی محسوب می شود.
علمــداری در گفت وگو با پایــگاه خبری بانک 
مسکن-هیبنا اعلام کرده که امسال شعب ممتاز 
تمام مدیریت های شعب بانک مسکن در تهران و 
دیگر کلانشهرها مکلف شده اند هر یک نسبت به 
بازاریابی به منظور جذب ســه مشتری بانکداری 

شرکتی اقدام کنند.
وی با بیان اینکه مقصود از کلانشهرها علاوه بر 
تهران، شهرهای مشــهد، تبریز، اصفهان، شیراز، 
اهواز و کرج است، خاطرنشــان کرد: علاوه بر این از 

سایر مدیریت های شعب بانک مسکن نیز خواسته 
شده هر یک از آنها نسبت به بازاریابی و جذب یک 
مشتری بانکداری شرکتی در ســال جاری اقدام 

کنند.
مدیر امور اعتباری بانک مســکن با اشــاره به 
خدمات ویژه ای که در انتظار مشــتریان بانکداری 
شرکتی است، خاطرنشان کرد: هر یک از مشتریان 
بانکداری شــرکتی از زمان رتبه سنجی و تعیین 
حد اعتباری بــه مدت یک ســال می توانند بدون 
طی فرآیندهــای بعضا زمان بــر دریافت خدمات 
تســهیلاتی و دیگر خدمات بانکی، هــر زمان که 
بخواهند از هر خدمتی تا ســقف حد اعتباری خود 
اســتفاده کنند. برخی از انواع این خدمات شامل 
دریافت تسهیلات برای شرکت یا کارکنان شرکت 
مربوطه، دریافت ضمانتنامه های بانکی، تضمین 
معاملات نسیه و ... است که درخواست های مربوطه 
صرفا در شعبه بررسی شده و برای این مشتریان به 

کمیته اعتباری مرکزی بانک ارسال نمی شود.
وی با بیان اینکه اســتفاده از تخفیــف در انواع 
کارمزدهای بانکی یکی از مزایای ویژه مشــتریان 
بانکداری شرکتی اســت، گفت: هر نوع کارمزدی 
در مدتــی که مشــتری بانکــداری شــرکتی از 
خدمات بانک مسکن اســتفاده می کند مشمول 
١۰ تا ۵۰ درصد تخفیف می شود.علمداری یادآور 

شــد: به عنوان مثال کارمزد مربوط به صدور انواع 
ضمانتنامه های بانکی برای مشــتریان بانکداری 
شرکتی مشــمول تخفیف ۲۰ درصدی می شود. 
همچنین کارمزد تضمین معاملات نســیه برای 
این گــروه از مشــتریان تخفیــف ۵۰ درصدی را 
شامل می شود که تخفیف قابل توجهی است. سایر 
کارمزدهای بانکی نیز در مدتی که شرکت به عنوان 
مشتری بانکداری شرکتی از خدمات بانک مسکن 

استفاده می کند، ١۰ تا ۲۰ درصد است.
به گزارش هیبنا، فقط شرکت هایی می توانند از 
خدمات بانکداری شرکتی بانک مسکن برخوردار 
شوند که الزاما در حوزه مسکن و ساختمان فعالیت 
کنند. در این بین شرکت هایی که به نحوی در حوزه 
مصالح ساختمانی و تجهیزات و تاسیسات مربوط به 
ساختمان فعالیت می کنند نیز در زمره فعالان حوزه 

مسکن و ساختمان به شمار می آیند.

۳بانک و بیمه
دیدار مدیر منطقه ای بانک ایران 
زمین با مدیر کل حفاظت محیط 

زیست استان اصفهان
مدیریت شعب استان های اصفهان،قم،مرکزی 
و چهارمحال و بختیاری بانک ایران زمین با مدیر کل 
حفاظت محیط زیست اســتان اصفهان دیدار و در 
خصوص توانمندی ها، قابلیت ها و توسعه همکاری 

فی مابین گفتگو کرد.
به گزارش روابــط عمومی بانک ایــران زمین، 
محمد رضا ســبزواری مدیر منطقه ای بانک ایران 
زمین ضمن تبریک هفته محیط زیست به فعالین 
این عرصه به تشریح فعالیت های بانک ایران زمین 
از قبیل پویش های بلوط ایران زمین، سه شنبه های 
بدون خودرو و نه به پلاستیک و همچنین کمپین 
های زمین برای زندگــی را داریم، آلرژی به مصرف 
انرژی ، جنگل تشنه ، میرآب و به خصوص حمایت 
از روز جنگلبان برای ٣ سال متوالی نکاتی را بیان و 
گزارشی در خصوص فعالیت های زیست محیطی 
در حوزه مسئولیت های اجتماعی بانک ایران زمین 

ارائه کرد.
سبزواری با اشاره به مهم دانستن فرهنگ سازی 
حفظ محیط زیست، موفقیت و رفاه مردم را در گرو 
محیط سالم و پویا دانست و ایجاد بستر مناسب برای 
فرهنگ ســازی به ویژه برای گروه های رده سنی 

کودکان بسیار مهم و ضروری عنوان کرد.
در ادامه ایرج حشمتی مدیر کل محیط زیست 
اســتان اصفهان با تشــریح اهم مســایل زیستی 
محیطی، آلودگی هوا را مهم ترین دغدغه اســتان 
ارزیابی و یادآور شد هدف ما فرهنگ سازی در بین 
مردم وارائه درســت نحوه تعامل با محیط زیست 
است. وی حضور دستگاهای مختلف به ویژه بانک 
ایران زمین را در زمینه فعالیت های حوزه مسئولیت 
اجتماعی را برخواسته از احساس مسئولیت در قبال 
عموم جامعه و محیط زیســت دانست که در قبال 
کوتاهی سایرین به وقوع پیوسته و نشان دهنده تعهد 

سازمان هاست.
وی همچنین با اشاره به ضرورت تاثیرگذار بودن 
فعالیت های برنامه ریزی شــده، حمایت از تالاب 
گاوخونی، قوچ اصفهانی و یا یک گونه گیاهی خاص 
را در جهت ازتقاء کار کارشناسی در قالب تفاهم نامه 

و حمایت از دانش زیست محیطی عنوان کرد.

این افتخار، سهم شماست
دکتر حسینعلی امیری، معاون پارلماني رئیس 
جمهور اسلامي ایران در مراســم رونمایي از بیمه 
۵۰۰ هزار خانه روســتایي و ســامانه احراز هویت 
غیر حضوري ســجام از ابتکار، خلاقیت و نوآوري 

مجموعه بانک مهر ایران تقدیر و تشکر کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر 

ایران؛ در متن یادداشت دکتر امیری آمده است:
بسمه تعالی شانه الغدیر

»روز ۹۹/٣/٣١ توفیقی حاصل شد که به همراه 
تعدادی از مدیران ارشد کشــور در همایش تقدیم 
بیمه نامه ۵۰۰ هزار خانه روستایي که به ابتکار بانک 
مهر ایران انجام شده و در نوع خود ابتکار و خلاقیت 
و نوآوري است شرکت نموده با بخشي از فعالیتهاي 
این بانک جوان آشنا شویم. کارهاي انجام شده قابل 
تقدیر و تحسین اســت از جناب آقاي دکتر اکبري 
مدیر عامل محترم این بانک، اعضاي محترم هیات 
مدیره و همه پرسنل و کارکنان این بانک در سراسر 
کشور تقدیر و سپاسگزاري مي کنم. انشاالله بیش از 

پیش موفق و موید باشید«.
دکتر اکبــری مدیر عامل محتــرم بانک قرض 
الحســنه مهر ایران این افتخار را مرهون زحمات 
و تلاش هــاي تک تک کارکنان بانک دانســت و از 
اهتمام همکاران در ارائه خدمت شایسته و به موقع 
به مشــتریان قدرداني کرد.دکتر اکبری، با اشاره به 
دستاوردهای شایســته بانک در سال های اخیر، بر 
افق هاي شکوفایي بانک تاکید کرد و همت مضاعف 
همکاران در مسیر رشــد و پیشرفت خانواده بزرگ 

بانک مهر ایران را خواستار شد.

 رکورد تولید ماهانه خطوط 
ذوب و نورد در مجتمع فولاد 

صنعت بناب شکست
با تلاش مدیریت و نیروهای متخصص و متعهد، 
خرداد ماه امســال دو رکورد جدید تولید ماهانه در 
مجتمع فولاد صنعت بناب در واحدهای فولادسازی 
و مجموع ذوب و نورد شکسته شد.به گزارش روابط 
عمومی  گروه مالی گردشگری، میزان تولید واحد 
ذوب شاهین خرداد ماه ســال جاری به ۲۲ هزار و 
٣۷٣ تن رسید و رکورد قبلی که ۲۰ هزار و ۴۲۲ تن 
بود را شکست. واحد فولادسازی شاهین نیز با یک 
کوره قوس الکتریکی و واحد فولادســازی شهریار 
تولید ٣۵ هــزار و ۹۰٣ تن شــمش را ثبت کرد در 
حالی که رکورد قبلی جمع خطوط ذوب ٣٣ هزار و 
۵٣۴ تن بود.همچنین تولید ذوب و نورد خرداد ماه 
امسال در مجموع به ۷۶ هزار و ۶۸ تن رسید در حالی 
که بالاترین رقم تولید قبلی مربوط به آبان ماه ۹١ به 
میزان ۶۵ هزار و ۸۶۸ تن بود که به این ترتیب شعار 
امســال یعنی جهش تولید را محقق کرد.مجتمع 
فولاد صنعت بنــاب در هفته های اخیــر با اصلاح 
فرآیندهای تامین مواد اولیه و فرآیند تولید، توانسته 
تولید را افزایش دهد و جهــش تولید را تجربه کند 
که با وجود این افزایش، فرآیند تحویل محصولات 
تولیدی به مشتریان نیز تسهیل و رضایتمندی آنان 

را در بر داشته است .

لیزینگ اقتصادنوین در انتظار 
عرضه سهام در بورس

پذیرش شرکت لیزینگ اقتصادنوین، در بازار 
بورس اوراق بهادار تهران نهایي شد.

به گزارش روابــط عمومي بانک اقتصادنوین، 
درخواســت پذیرش ســهام شــرکت لیزینگ 
اقتصادنوین )ســهامي خاص( در بــورس اوراق 
بهادار تهران در جلسه مورخ ١٣۹۹,٣,١۷ هیئت 
پذیرش مطرح شــد. هیئت پذیرش با استماع 
توضیحات نمایندگان شرکت و مشاور پذیرش 
در رابطه با آخرین اقدامات انجام  شــده و بررسي 
مدارک و مســتندات ارائه  شــده به بورس اوراق 
بهادار تهران و اطلاعات ارائه  شده در امیدنامه، با 
پذیرش سهام شــرکت لیزینگ اقتصادنوین در 
بازار دوم مشــروط به انجام اقدامات قبل از درج 
نماد شرکت در فهرســت نرخ هاي بورس اوراق 

بهادار تهران موافقت کرد.
شــرکت تامین ســرمایه نویــن، متعهد به 
پذیره نویسي شرکت لیزینگ اقتصادنوین در بازار 

بورس اوراق بهادار تهران خواهد بود.
گفتني اســت، ســرمایه شــرکت لیزینگ 
اقتصادنوین سه هزار میلیارد ریال است که از این 
حیث رتبه دوم در میان شــرکت هاي لیزینگ را 

داراست.

 قائم مقام مدیرعامل:
منابع سپرده ای بانک صادرات 

ایران از ۲٥۶ هزار میلیارد 
تومان فراتر رفت

قائم مقــام مدیرعامل بانک صــادرات ایران 
گفت: منابع ســپرده ای بانک صــادرات ایران با 
همت همه مدیران و کارکنان این بانک در پایان 
سه ماهه اول سال ۹۹ از ۲۵۶ هزار میلیارد تومان 

فراتر رفت.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، 
رضا صدیق اظهار کرد: منابع سپرده ای این بانک 
با تحقق بیــش از ١۷٣ درصد اهداف ســه ماهه 
اول سال ۹۹، از هدف مورد انتظار، فراتر رفته که 
تیجه همدلی و همکاری کارکنــان بانک و در  ن

راستای اهداف ابلاغی رقم خورده است.
عضو هیئت مدیره بانک صادرات ایران افزود: 
این بانک با رعایت نرخ های مصوب شورای پول و 
اعتبار و بانک مرکزی، ارائه انواع محصولات بانکی 
را در راستای جذب بیشــتر منابع ارزان قیمت 
سرلوحه کار خود دارد به نحوی که نرخ رشد سه 
ماهه منابع ارزان قیمت بانــک صادرات ایران در 
پایان خرداد سال جاری نســبت به اسفند سال 
گذشــته ۲۲ درصد افزایش یافته و ١۲۸ درصد 
هدف مورد نظر را محقق کرده و بر کاهش قیمت 

تمام شده پول نیز تاثیر مطلوبی داشته است.
صدیق در عین حال تحقق بیش از ۲١۴ درصد 
اهداف اعتبارات اســنادی بانک را در این مدت، 
نشــانه توجه ویژه این بانک به تســهیل جریان 
عالیت های اعتباری در بنگاه هــای اقتصادی  ف
رشــمرد و گفت: طرح های مهم و ارزشــمند  ب
انک صادرات ایران از جمله طرح »طراوت« در  ب
گره گشایی از تنگناهای مالی واحدهای تولیدی و 
ترویج منش نسیه فروشی و فروش اعتباری نقش 
موثری داشته و با برنامه های جامع تری همچنان 

دنبال خواهد شد.
قائم مقــام بانک صــادرات ایران با اشــاره به 
سودآور شدن این بانک در پایان سال ۹۸، تصریح 
کرد: حمایت از بخش هــای مختلف اقتصادی و 
ولیدی کشور به ویژه بخش های آسیب دیده از  ت
کرونا همچنان ادامه خواهد یافت.وی همچنین 
در بازدید از ســه شــعبه »خیابان خرمشهر«، 
»شهید شیرانی« و »دلپذیر« در مدیریت شعب 
منطقه شمال تهران، ضمن  بررسی شاخص های 
عملکرد منابع، مصارف و مطالبات این شعب، از 

زحمات انجام شده کارکنان قدردانی کرد.

در دیدار مدیران عامل دو مجموعه 
اعلام شد: 

 تقویت تعاملات 
در دستور کار بانک ملت و 

شرکت ملی مس ایران
مدیر عامل بانک ملت بــا همراهی تعدادی از 
مدیران ارشد این بانک، با حضور در دفتر مرکزی 
شرکت ملی مس ایران با ســعد محمدی مدیر 
عامل شــرکت ملی مس ایران دیدار و گفت و گو 
کرد.به گزارش روابــط عمومی بانک ملت، دکتر 
محمد بیگدلی مدیرعامل بانک ملت در این دیدار 
با ابراز خشنودی از حضور در مجموعه ملی مس، 
از این شــرکت به عنوان یکی از قطب های مهم 
اقتصادی کشور نام برد.وی از آمادگی بانک ملت 
برای ارائه بسته کامل و جامع خدمات به شرکت 
ملی مس در قالب انعقاد تفاهم نامه خبر داد و در 
زمینه گسترش سطح تعاملات ارزی و مدیریت 
فروش های صادراتی با استفاده از پتانسیل های 
موجــود در بخــش ارزی بانک و شــرکت های 
ابعه توصیه هایی را ارائه کرد.ســعد محمدی،  ت
مدیر عامل شــرکت ملی مس ایران هم با اظهار 
خرسندی از ســطح تعاملات فی مابین، از بانک 
ملت به عنوان شریک وفادار و استراتژیک شرکت 
یاد کــرد و فعالیت های شــرکت، طرح های در 
دست اقدام و فرآیند فروش های صادراتی شرکت 

را تشریح کرد.

خبر نگره

سه شنبه   3 تیر   1399         شماره   1280

مدیر امور اعتباری بانک مسکن عنوان کرد:

فهرست تخفیف های کارمزدی برای مشتریان بانکداری شرکتی

رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کــرد: ورود نقدینگی به 
بورس در کل ســال ۹۸ به میزان ٣۰  هزار میلیارد تومان بوده که تنها در 

پایان ٣ ماه ابتدایی سال این عدد به ۵۰ هزار میلیارد تومان رسید.
حسن قالیباف اصل با اعلام این که سازمان بورس متولی شفافیت در 
بازار سرمایه است اظهار داشت : در بازار سرمایه نباید موازی کاری صورت 
بگیرد و کارهای اجرایی باید به نهادهای مربوطه واگذار شــود و در حال 
حاضر هیات پذیرش به بورس و فرابورس واگذار شد تا یک مرز مشخص و 

شفاف بین حوزه نظارت و اجرا شکل بگیرد.
وی در ادامه افزود: نقدشوندگی نسبت به گذشته بهتر شده اما باید آن 
را ارتقا دهیم و در همین راستا پیگیری سهام شناور آزاد از سوی شرکت ها 
و افزایش آنها انجام شد و با مصوبه هیات مدیره سازمان، در بحث سهام 
ممتاز اقدامات تازه تری شکل می گیرد که در عرضه آریا ساسول انجام 

شد.
راه اندازی صندوق توسعه تامین مالی

رییس ســازمان بورس گفت: مقررات صندوق توســعه تامین مالی 
مصوب و ابلاغ شده تا برای سهام شرکت هایی که در بورس عرضه تامین 
مالی صورت بگیرد تا به سهام شناور بازار کمک کند. قالیباف اصل افزود: 
افزایش طرفیت تامین مالی از مهم ترین رسالت ها و فلسفه وجودی بازار 
سرمایه است و در سال ۹۹ هم انتشار اوراق بدون ضامن در بازار سرمایه 

برای شرکت هایی که رتبه بندی سطح بالا دریافت کرده اند اجرایی شد.

وی اظهار داشت: ارتقای جایگاه بین المللی بازار سرمایه ایران هم از 
جمله اهداف جاری سازمان است. همچنین افزایش سواد مالی در کشور 
هم از راهبردهای ویژه نهاد ناظر است. رییس سازمان بورس اذعان تاکید 
کرد: ارتقای ســلامت نظام بازار به صورت خاص در ســازمان بورس در 
جهت ارتقای شفافیت عملیاتی می شود و در عین حال کنترل و پایش 

ریسک، اصلاح قوانین و مقررات هم در دستور کار قرار دارد.
تدوین لایحه ارتقای نظام مالی

قالیباف اصل گفت: لایحه ارتقای نظام مالی در دستور کار قرار دارد تا 
با بررسی کانون ها و فعالان بازار سرمایه به صورت یک برنامه مهم در بازار 
سرمایه عملیاتی سود. رییس ســازمان بورس با اعلام این که ایجاد زیر 
ساخت های فناورانه در بازار ســرمایه هم باید در جهت ارتقا  گام بردارد 
گفت : در ١۰ سال گذشته ٣ ماموریت مهم به بازار سرمایه سپرده شده 
که واگذاری های اصل ۴۴ یکی از آن ها است که باعث افزایش عمق بازار 
سرمایه شد. ماموریت دیگر قابل معامله شدن و آزادسازی سهام عدالت 

در بازار سرمایه بود که در سال جاری نهایی و اجرا شد.
وی در ادامه افزود: تامین مالی از مسیر بازار سرمایه سومین ماموریت 
بزرگی است که در این بازار دنبال می شود و هر برنامه ای در بازار سرمایه 
اجرایی شود اساسا به تامین مالی بر می گردد. قالیباف اصل گفت: ارزش 
معاملات در کل سال ۹۸ به میزان ۸٣۰ هزار میلیارد تومان بوده است که 

در ٣ ماه ۹۹ به بیش از ۷۴۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.

ثبت نام 9.۵00.000 نفر در سجام
رییس ســازمان بورس افزود: تعداد کدهای معاملاتی در سال ۹۸ به 
میزان ۸۲۰ هزار کد معاملاتی بوده اســت و این در حالس است که در ٣ 
ماه سال ۹۹ این عدد به ١.۶۰۰.۰۰۰ کد معاملاتی رسیده است. در سال 
۹۸ دو میلیون و ۹۵۰ هزار نفر  در ســجام ثبت نام کردند که در سال ۹۹ 
به ۹.۵۰۰.۰۰۰ نفر رسیده که بیش از ۶.۰۰۰.۰۰۰ نفر احراز هویت هم 

شده اند.
وی درخصوص آمار ورود نقدینگی به بازار ســرمایه اظهار داشت: در 
کل سال ۹۸ به میزان ٣۰  هزار میلیارد تومان بوده که تنها در پایان ٣ ماه 
ابتدایی به میزان ۵۰ هزار میلیارد تومان رســیده است. رییس سازمان 
بورس اذعان تاکید کرد: تسهیل ورود و پذیرش شرکت ها به بازار سرمایه 
در سطح کلان کشور مطرح و پیگیری شد تا تسهیل گری برای این گونه 
شرکت ها ایجاد شود و یک امتیاز مالیاتی نیز به شرکت ها داده می شود تا 

بتوانند تامین مالی آسان انجام دهند.
 100 هزار میلیارد تومان تامین مالی در 3 ماه

قالیباف اصل گفت: در ســال ۹۷ به میزان ١۲۰ هزار میلیارد تومان 
نقدینگی در بازار سرمایه صورت گرفته که در سال ۹۸ این حجم به ۲۶۰ 
هزار میلیارد تومان و در پایان ٣ ماه ابتدایی سال ۹۹ به ١۰۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده که انتظار می رود تا پایان ســال این رقم به شدت افزایش 

پیدا کند.

شرکت داتین با هدف آموزش نیروی متخصص 
از سال ۹۴ مدرســه داتین را راه اندازی کرده ودر دور 
جدید فعالیت ١۵ نفر مشغول به کار شده و ٣ نفر نیز با 
پایان دوره آموزشی خود به تیم های توسعه محصول 

داتین پیوسته اند.
به گزارش ایبِنا، داســتان »نبــودن کار« از زبان 
کارجویان و »نبودن نیروی کار« از زبان کارفرمایان، 
داستان مرغ و تخم مرغ شده است و پیچیده تر از آن 
چیزی است که به نظر می رســد. این داستان چند 
سالی اســت در شــرکت های فناوری محور به یک 
معضل تبدیل شده اســت و ریشــه در موضوعات 
مختلفی دارد؛ یکی از دلایل این معضل این اســت 
که خیلــی از افرادی که فارغ التحصیل می شــوند و 
توانایی ورود به بازار کار را دارند و می توانند در جایی 
از هرم فعالیت عملی بنشینند، مهاجرت می کنند. 
عامل دیگر هم به سیستم آموزشــی و دانشگاه ها باز 
می گردد. شرایط آموزش با گذشــته متفاوت شده 
اســت و متخصصان معتقدند سیســتم آموزشی 
فعلی در دانشــگاه ها دیگر نه تنها به روز نیست، بلکه 
دیگر به دنبال شــکل گیری یک مهارت عملیاتی در 

دانشجویان نیستند.
حامد حسینی نژاد؛ مدیر امور توسعه سرمایه های 
انسانی داتین می گوید: »زمانی که در سال ۸٣ ما وارد 
دانشگاه شدیم، درسی تحت عنوان مهندسی اینترنت 
داشــتیم که در طول ١۶ هفته برگزاری کلاس، ١۸ 
پروژه تحویل دادیم و اغلب تابســتان ها هم وقتمان 
صرف انجام پروژه های پایان ترم دانشگاه می شد اما 
اکنون این ١۶ پروژه به تعداد بســیار کمتری کاهش 
پیدا کرده و دیگر این طور نیست که دانشجویان آخر 
هفته ها به انجام فعالیت های این چنینی بپردازند. در 
واقع سطح فنی در دانشگاه ها هم افت کرده است. « 
این جمله و صدها نمونه مشــابه آن نشــان می دهد 
دانشگاه ها اغلب افرادی تئوری دان تربیت می کنند 
و تنها گزینه پیش روی این افــراد هم ادامه تحصیل 
اســت و برای این کار هم به خارج از کشور می روند. 

حسینی نژاد که حالا چندین ســال است به عنوان 
مدیر ســرمایه های انسانی یک شــرکت ۶۵۰ نفره 
فعالیت می کند معقتد است: »در دانشگاه برای خارج 

از کشور نیرو تربیت می کنیم. «
در واقع مسیر دانشــگاه و نیازمندی صنعت با هم 
همگرا نیست. مجموع این اتفاق ها و دیگر موارد منجر 
می شــود که وقتی پای صحبت کارفرما می نشینید 
معتقد است نیروی کار نیســت و وقتی پای صحبت 
نیروی کار می نشــینید می گوید کار نیست. ظاهراً 
فعلًا هم امیدی به اصلاح و تغییر در سیستم آموزشی 
دانشگاه ها نیست و کســب وکارها هم اگر خودشان 
راه نجاتی برای خودشان پیدا نکنند، غرق می شوند. 
کسب وکارها، راه ها و رویکردهای متفاوتی بری حل 
این مشکل در پیش گرفته اند که برخی موفق و بخش 

بیشتری نیز ناموفق بوده اند.
شــرکت داتین نیز به عنوان یکی از شرکت های 
فعال در حوزه فناوری های مالی در طول این سال ها 
به شکل های مختلف با این مشکل دست و پنجه نرم 
کرده است و یکی از راهکارهایی که در این خصوص 
در سال ۹۴ شــروع کرد ایجاد و راه اندازی »مدرسه 
داتین« بود. فلسفه شکل گیری مدرسه داتین، علاوه 
بر روش های جذب مرســوم، تمرکــز روی تربیت و 
آموزش نیروهای مســتعد و باانگیزه فارغ التحصیل 
دانشــگاه ها اســت، تا طــی فرایندی بــرای قبول 
مسئولیت آماده شــوند و در صورتی که به آن سطح 
توقعات نرسیدند، مسیرشــان از داتین جدا و آینده 

شغلی خود را در جای دیگر بسازند.
داتین از اواخر سال ۹۸ این مدرســه را با جدیت 
بیش از پیش دنبال کرده اســت و ظاهراً به شدت از 
خروجی آنچه انجام داده اند، مشعوف و راضی هستند.

حامد حسینی نژاد، مدیر امور توسعه سرمایه های 
انسانی شرکت داتین در این باره می گوید: »مکانیزم 
کار مدرســه داتین تا امروز به این شکل بود که ابتدا 
مصاحبه فنــی انجام می شــد و در نهایــت از میان 
آنها، کسانی را که حد وســط قرار داشتند و در لحظه 

توانایی ورود مستقیم به بخش های اصلی را نداشتند 
و از طرفی آنقدرها هم ضعیف نبودند که رد شوند وارد 
مدرسه داتین کردیم. برای این افراد در یک فرایند دو 
ماهه پروژه هایی تعریف شد و اقدام به انجام آنها کردند 
و در طول کار هــم یک منتور در کنارشــان حضور 
داشت تا مسیر درست را طی کنند. خروجی کار چند 
سال پیش این طور شد که طی دو سال و نیم نزدیک 
به ۴۵ نفر توسعه دهنده جاوا را تربیت و جذب داتین 
کردیم. از میان آنها هنوز تعداد قابل توجهی مشغول 
به کار هستند و جزو نیروهای با سابقه ما هم قلمداد 
می شوند و عملکردشان بسیار نتیجه بخش تر است. «

او در توضیح عملکرد مدرسه داتین در دور جدید 
آن می گوید: »در دور جدید فعالیت مدرسه داتین که 
از فروردین ۹۹ کارش را شــروع کرده، اکنون ١۵ نفر 
مشغول به کار شده اند و ٣ نفر نیز با پایان موفقیت آمیز 
آموزش خود به تیم های توســعه محصــول داتین 
پیوســته اند. به دلیل محدودیت های ناشی از کرونا 
مدرســه به صورت آنلاین برگزار می شود و افراد غیر 
از بار اول که برای بستن قرارداد می آیند و یکی دو بار 
جلسه با منتور دیگر فعالیت حضوری ندارند. ضمن 
نکه برگزاری آنلاین تجربــه موفقیت آمیزی بود  ی ا
و احتمال ایــن هم وجود دارد در آینــده حتی با رفع 
شدن مشکل کرونا، همین شکل را حفظ کنیم و کار 
را به صورت آنلاین ادامه بدهیــم. روند کار هم به این 
شکل اســت که افراد در یک بازه دو ماهه پروژه هایی 
را انجام می دهند و پس از ارزیابی نهایی جذب داتین 
می شــوند. این را هم اضافه کنم که در مدرسه داتین 
هزینه ای دریافت نمی شود، بلکه به افراد حقوق هم 
پرداخت می کنیم و از روز اول حضور در مدرسه تحت 
پوشش بیمه تأمین اجتماعی هم قرار می گیرند. در 
طول آموزش حقوق پایه وزارت کار به افراد پرداخت 
می شــود و پس از اینکه جذب شــوند هم بر اساس 
سیســتم رتبه بنــدی داتین حقوقشــان پرداخت 

می شود. «
او درباره محدودیت های ساز و کار مدرسه داتین 

نیز می گوید: »اصلی ترین ویژگی که در مدرسه داتین 
در نظر داریم این است که تقاضای ما برای نیروهای 
یک بخش زیاد باشد یا این اســت که جذب نیرو در 
آن بخش مشکل باشد. بنابراین در عناوین شغلی که 
دو عامل نیاز به نیروی زیاد و یا سختی جذب افراد را 
نداشته باشــد، اســتفاده از ظرفیت مدرسه داتین 
توجیه نخواهد داشت. برای مثال در این دوره تمرکز 
ما بر تربیت و جــذب برنامه نویس جــاوا، دات نت و 
تحلیل گر اســت و تا آینده نزدیک هم تمرکز ما روی 

مشاغل فنی خواهد بود.
مدیر امور توســعه ســرمایه های انسانی شرکت 
داتین در خصوص جذب افراد هم می گوید: »ترجیح 
ما این اســت که هر چه افرادی با سن کمتر را بیشتر 
جذب کنیم. اینکه لزوماً تجربه کاری نداشته باشند 
شرط نیست ولی افرادی که تجربه کاری ندارند بیشتر 
به این موضوع اقبال نشــان می دهند. ما هم پس از 
اینکه مصاحبه فنی با متقاضیان انجام می دهیم آنها را 
جذب می کنیم. این طور نیست که تنها سن، تجربه و 
مقطع تحصیلی مد نظر ما باشد. زیرا ساز و کار مدرسه 
داتین ساز وکاری نیست که در آن کلاس برگزار شود و 
آموزش های تئوری انجام بگیرد. بلکه افراد بر کد زدن 
و برنامه نوشــتن و انجام پروژه متمرکز می شوند. اگر 
کسی وارد این مدرسه شود و شرایط اولیه را نداشته 
باشــد، این حضور برای او خروجــی لازم را نخواهد 
داشت. نیاز اســت که مبانی اولیه را بداند. در مجموع 
مهمترین مهارتــی که ما انتظار داریم افراد داشــته 

باشند توانایی حل مساله است. «

رییس سازمان بورس اعلام کرد:

ورود ۵۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی به بورس در ۳ ماه

نگاهی به تجربه »مدرسه داتین« برای حل معضل منابع انسانی شرکت ها



معاون وزارت اقتصاد درباره رشد ارزش اولین صندوق واسطه 
گری مالی گفت: رشد ارزش این صندوق بسیار قابل توجه بوده به 
طوری که ارزش هر یونیت آن از ١۰ هــزار تومان در حال حاضر به 
۲۲ هزار تومان رسیده است.عباس معمارنژاد درباره امکان خرید 
و فروش صندوق واسطه گری مالی یکم یا همان ETF اظهار داشت: 
از روز گذشته اولین ETF بر روی پرتفوی دارندگان کد بورسی قرار 

گرفت و از چهارشنبه چهارم تیرماه امکان خرید و فروش آن مانند 
هر سهم دیگری برای افراد وجود دارد.وی درباره رشد ارزش اولین 
صندوق واسطه گری مالی گفت: رشــد ارزش این صندوق بسیار 
قابل توجه بوده به طوری که ارزش هر یونیت آن از ١۰ هزار تومان در 

حال حاضر به ۲۲ هزار تومان رسیده است.  
معاون وزارت اقتصاد همچنین با اشــاره به آزادســازی اضافه 

واریزها برای خرید ETF گفت: بانک ها از هفته گذشــته نسبت به 
آزادسازی اضافه واریزها اقدام کردند و احتمالا کارگزاری ها تا فردا 

اضافه واریزها برای خرید ETF را آزاد می کنند.
معمارنژاد درباره زمان عرضه دو صندوق دیگر ادامه داد: دومین 
صندوق واسطه گری مالی در تیرماه و صندوق واسطه گری مالی 

سوم در مرداد ماه عرضه خواهد شد.   

معاون وزیر اقتصاد:ارزش هر یونیت ETF از 1۰ هزار تومان به ۲۲ هزار تومان رسیداقتصاد و انرژی 4

برخی از شرکت های هواپیمایی خارجی به جای 
بازگرداندن پول بلیت های کنسلی پیشنهاد اهدای 

ادکلن به مسافران را می دهند!
صنعت هواپیمایی ایران به عنــوان یکی از مهم 
ترین صنایع اقتصادی کشــور به دلیــل تحریم ها و 
ســودجویی برخی از ایرلان ها به ویژه ایرلاین های 
خارجی دچار مشــکل شده اما متاســفانه سازمان 
هواپیمایی کشور به عنوان اصلی ترین متولی این امر 

حاضر به پیگیری و یا رفع این مشکل نیست.
مشــکل از آنجایی آغاز شــد که به بهانــه کرونا 
بسیاری از پروازها به ویژه پروازهای خارجی از اسفند 
۹۸ لغو شــدند و در همان روزها وزیر راه و شهرسازی 
دستور داد که تمامی بلیت ها و مبالغ مسافران بدون 

هیچ کم و کاستی باید استرداد شود.
در همین زمینه بســیاری از ایرلاین های داخلی 
بخش عمده ای از مبالغ را اســترداد کردند اما هنوز 
بعد از گذشت بیش از سه ماه شرکت های هواپیمایی 
خارجی مبالغ را پرداخت نکــرده و هربار هم به بهانه 

های مختلف آن ها را به تعویق می اندازد.
بیش از 100 میلیارد تومان از مبالغ مسافران 

خارجی هنوز بازنگشته است
ماه گذشته رئیس انجمن دفاتر خدمات مسافرتی 
در برنامه شــبکه خبر از این موضوع رونمایی و اعلام 
کرد که شــرکت های هواپیمایی خارجی حاضر به 
پرداخت پول بلیت های مسافران نیستند و هربار به 
بهانه های مختلف این مبالــغ را پرداخت نمی کنند 
در همان زمان سازمان هواپیمایی کشوری و انجمن 
شرکت های هواپیمایی اعلام کردند که بیش از ۸۰۰ 

میلیارد تومان از این مبالغ پرداخت شده است.
جهت پیگیری این موضوع سراغ انجمن صنفی 

دفاتر خدمات مسافرتی رفتیم.
حرمــت الله رفیعی رئیس انجمــن صنفی دفاتر 
خدمات مسافرتی گفت: سه ماه از صحبت های وزیر 
راه و شهرسازی مبنی بر پرداخت مطالبات مسافران 
و اســترداد بلیت هواپیما می گذرد امــا هنوز بعد از 
گذشــت چندین ماه بخش عمــده ای از این مبالغ 

بازگردانده نشده است.
رفیعی توضیح داد: بسیاری از شرکت های حمل و 
نقل هوایی در بخش سفرهای خارجی مطالبات و پول 

های مسافران را نگه داشته اند و طبق ارزیابی و مقایسه 
ای که در حوزه فروش صندلی نسبت به سال گذشته 
انجام شده است بیش از ١۵۰۰ میلیارد تومان بلیت 
توسط شرکت های هواپیمایی خارجی فروخته شده 
این در حالی است که به گفته ســازمان هواپیمایی 
کشوری و همچنین انجمن شرکت های هواپیمایی 
۸۰۰ میلیارد تومان از این مبالغ پرداخت شده است  
بنابراین حدود ۸۰۰ میلیارد تومان دیگر از این مبالغ 
باقی مانده است.رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مســافرتی تصریح کرد: بخش عمده ای از پول مردم 
در اختیار ایرلاین های خارجی از جمله لوفت هانزا، 
ترکیش ایر، امارات ایران ایــر، قطر الاتحاد و اوکراین 
ایر باقی مانده و هنوز بعد از گذشــت سه ماه حاضر به 
پرداخت پول مردم و مسافران نیستند.او اظهار کرد: 
ورود دستگاه قضایی هم خود می تواند در این زمینه 
اثر گذار باشد و اینکه چرا بعد از گذشت بیش از سه ماه 
و نیم هنوز بخش عمــده ای از هزینه های مردم باقی 
مانده به طوری که ارزیابی های صورت گرفته بیش از 
١۰۰ میلیارد تومان از مبالغ مسافران همچنان اختیار 

شرکت های هواپیمایی خارجی است.
اهدا ادکلن به جای پول به مسافران بخش هوایی!

دبیر انجمن صنفــی دفاتر خدمات مســافرتی 
توضیح داد: برخی از شرکت های هواپیمایی خارجی با 
وقاحت تمام اعلام می کنند که به جای بلیت مسافران 

ادکلن می دهیم و برخی می گویند هر زمان به کشور 
ایــران بازگردیم مبالغ را پرداخت مــی کنیم! اینجا 
سوالی مطرح می شود که چرا هیچ پیگیری از سوی 

سازمان هواپیمایی کشوری صورت نمی گیرد؟!
سازمان هواپیمایی به ایرلاین های خارجی 

باج می دهد
رفیعی بیان کرد: ســازمان هواپیمایی کشوری 
می تواند این موضوع را پیگیری کند اما هر بار به بهانه 
تحریم صنعت هواپیمایی کشــور و اینکه به خاطر 
تحریم ها مجبور هستیم به ایرلاین های خارجی باج 

دهیم پیگیری ها را به تعویق می اندازد.
او تاکید کرد: بســیاری از ایرلاین های خارجی به 
دلیل تحریم ها از ایران رفتند اما بســیاری از آنها هم 
بدون هیچ بهانه ای کشــور ایران را ترک کردند و هم 
اکنون اگر می خواهند به ایران بازگردند باید با سند 
معتبر و پرداخت خسارت باشد اما متاسفانه سازمان 
هواپیمایی کشــور این موضوعات را به هیچ عنوان 

پیگیری نمی کند.
 سازمان هواپیمایی کشوری: ایرلاین های 

خارجی از ایران نرفته اند
در همین زمینه برای دریافت پاسخ این ادعاها به 
سراغ سازمان هواپیمایی کشوری رفتیم. رضا جعفر 
زاده سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری هیچ یک 
از اخبار درباره پس ندادن مبالغ مســافران خارجی 

صحت ندارد.
او ادامه داد: متاسفانه هیچ یک از صحت و سقم این 
اخبار بررسی نشده و انتظار می رود که اخبار درست 

و با ارائه مستندات در اختیار عموم مردم قرار بگیرد.
جعفر زاده تاکید کرد: چرا باید این انجمن سازمان 
هواپیمایی کشور را متهم کند ور صورتی که مدیران 
این انجمن در تمامی جلســات ما حضور داشتند و 
تمامی مبالغ مسافران و درخواست های این شرکت 

ها در این جلسات بررسی شد.
جعفر زاده تصریح کرد: متاسفانه برخی از صحبت 
های این انجمن باعث شــد که برخی از رســانه سو 
اســتفاده کند و تیترهای غیر واقعــی از جمله آنکه 
سازمان هواپیمایی کشور به ایرلاین های خارجی باج 
می دهند، هیچ پولی بازنگردانده شده و کدام از یک 

ایرلاین ها ایران را ترک کرده مطرح شده است.
او ادامه داد: تمامی پیگیری ها از ســوی سازمان 
هواپیمایی کشوری انجام شــده و بخش عمده ای از 

این مبالغ به مسافران بازگردانده شده است.
جعفر زاده اظهار کرد: انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مسافرتی اسنادی بابت بازگرداندن مبالغ مسافران 
ارائه نمی کند و ما تاکنون چندین بار درخواست کرده 

ایم اما فعلا سندی ارائه نکرده اند.
همچنین مقصود اسعدی ســامانی دبیر انجمن 
شــرکت های هواپیمایی در گفت وگــو با خبرنگار 
اقتصادی باشگاه خبرنگاران اظهار کرد: در ماه گذشته 
هم اعلام کردیــم بخش عمده ای از مبالغ توســط 
شرکت های هواپیمایی داخلی و همچنین خارجی 
پرداخت شــده و ســازمان هواپیمایی کشوری هم 

پیگیر این موضوع است.
او ادامــه داد: بیش از ۸۰۰ میلیــارد تومان از این 

مبالغ به مسافران پرداخت شده است.
براســاس این گزارش پاس دادن و جنجال بین 
انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرتی و سازمان 
هواپیمایی کشوری نباید منجر به این موضوع شود 
که مبالغ مسافران توســط آژانس ها پرداخت نشود 
در این بین تنها بخشــی که بیش از گذشته ضرر می 
کند مسافران هستند که هر بار به بهانه مختلف نمی 
توانند مبالغ خود را از شرکت های هواپیمایی خارجی 

دریافت کنند.
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نگره

پول بلیت هواپیمایی که تبدیل به ادکلن شد!

مسافران خارجی هنوز طلبکار ایرلاین ها

خبر

امروز نیز بیشتر شاخص های بورسی در اروپا و آسیا صعودی بودند.
تنش ها بین چین و آمریکا کماکان رو به افزایش است. دولت آمریکا 
اعلام کرد با درخواســت طرف چینــی برای افزایش مجــوز پروازهای 
مسافری به آمریکا مخالفت کرده است. در حال حاضر چین تنها می تواند 
هر هفته یک پرواز مســافری به خاک آمریکا داشته باشد. از طرف دیگر 
ترامپ لایحه تحریم شماری از مقامات چینی را به بهانه نقض حقوق بشر 

مسلمانان اویغور امضا کرد.
علاوه بر آمریکا برخی دیگر از متحدان این کشــور نیز در حال اتخاذ 
رویکرد سخت گیرانه تری در قبال چین هســتند. دولت انگلیس اعلام 
کرد قوانین ســرمایه گذاری خارجی را با هدف مقابلــه با آنچه »خرید 
ســهام شــرکت های فعال در حوزه های امنیتی و حساس توسط اتباع 
خارجی« خوانده اســت، تغییر می دهد که به عقیده کارشناسان اصلی 
ترین هدف این قانون چین خواهد بود. پیشتر نیز استرالیا و کانادا از اعمال 
محدودیت های مشابه خبر داده بودند که سرمایه گذاران چینی را بیش از 

سایرین تحت تاثیر قرار خواهد داد.
اظهارات اخیر مقامات فدرال رزرو باعث تشدید نگرانی ها از طولانی تر 
شدن روند احیای رشــد اقتصادی شده اســت: اریک روزنگرین، مدیر 
دفتر منطقه ای فدرال رزرو در بوســتون گفت: با توجه به کاهش نیافتن 
محسوس سرعت رشد شیوع ویروس، احتمالا مجبور به تعطیلی بیشتر 
کسب و کارها خواهیم بود. کاهش مصارف خانوارها و سرمایه گذاری ها 

نیز بیش از آن بوده است که ظرف مدت کوتاهی جبران شود.
نیل کاشکاری، مدیر دفتر منطقه ای فدرال رزرو در مینیاپولیس نیز 
گفت: اگر سرعت شیوع ویروس کاسته نشــود شاهد قطع روند اشتغال 
زایی مثبت خواهیم بود. متاســفانه طبق سناریوی من احتمالا در پاییز 
امسال شاهد بروز موج دوم شیوع کرونا خواهیم بود و در این صورت نرخ 

بیکاری مجددا بالا خواهد رفت.
این در حالی است که جروم پاول، رئیس بانک مرکزی آمریکا نیز چند 
روز پیش در گزارشی به کنگره هشدار داده بود که میلیون ها نفر ممکن 
است کماکان بدون کار باقی بمانند.روند ابتلا به کرونا در برخی از کشورها 
همزمان با بازگشایی کسب و کارها مجددا حالت صعودی به خود گرفته و 
همین مساله زنگ خطر بازگشت موج کرونا در جهان را تقویت کرده است. 
با این حال به نظر می رسد هزینه قرنطینه برای اقتصاد کشورها آنچنان 
سنگین بوده است که خیلی از آن ها ترجیح می دهند به هر قیمتی شده 
فعالیت های اقتصادی را ادامه دهند.تاکنون بیش از ۹ میلیون و ۴۶ هزار و 
۲١۵ مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین ۴۷۰ هزار و ۷۰٣ 
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشــورهای مختلف، بالاترین 

تلفات مربوط به آمریکا با ١۲۲ هزار و ۲۴۷ نفــر، برزیل با ۵۰ هزار و ۶۵۹ 
نفر، انگلیس با ۴۲ هزار و ۶٣۲ نفر، ایتالیا با ٣۴ هزار و ۶٣۴ نفر و فرانسه با 
۲۹ هزار و ۶۴۰ نفر بوده است.  اگر چه بانک های مرکزی بزرگ در سراسر 
جهان به تزریق نقدینگی به بازارهای مالی ادامه می دهند، اما نسبت به 
توانایی بانک ها برای تداوم رویکرد حمایتی کنونی یا نگه داشتن نرخ بهره 
در سطوح منفی تردیدهایی وجود دارد. نرخ بهره اکنون در آمریکا ۰.۲۵ 
درصد و در منطقه یورو، ســوئیس و ژاپن منفی است. در انگلیس بانک 
مرکزی این کشور اعلام کرد حدود ١۲۰ میلیارد دلار جریان نقدینگی 
به بازارهای مالــی تزریق خواهد کرد تا بدین ترتیــب میزان این تزریق 
نقدینگی از ابتدای بحران کرونا تاکنون به حدود یک تریلیون دلار رسیده 

باشد.
کریستین لاگارد، رئیس بانک مرکزی اروپا هشدار داده است اقتصاد 
اروپا با یک ریزش محســوس روبروســت. وی در جریان یک کنفرانس 
ویدیوئی با ســران اتحادیه اروپا گفت: پیش بینی بانک مرکزی اروپا این 

است که با یک سقوط دراماتیک اقتصادی مواجهیم.
اســتفان اینس - تحلیل گر بازار  در موسسه »اکسی تریدر«- گفت: 
معامله گران با نگرانی به افزایش شمار مبتلایان به کرونا در سراسر جهان 
نگاه می کنند و اینکه دولت ها در مواجهه با این اتفاق چه تصمیمی بگیرند 
خیلی برای بازارها اهمیت دارد. هر چند فعــلا احتمال برقراری فاز دوم 
قرنطینه های سراســری خیلی کم اســت اما اگر این اتفاق بیافتد با دور 

تازه ای از ریزش شاخص ها مواجه می شویم.
بورس آمریکا

در وال استریت، بیشتر شاخص ها نزولی بودند تا جایی که دو شاخص از 
سه شاخص اصلی بورسی در سطح پایین تری از روز قبل خود بسته شدند. 
شاخص »داوجونز ایدانستریال اوریج« با ۰.۸ درصد کاهش نسبت به روز 

قبل و در سطح ۲۵ هزار و ۸۷١.۴۶واحد بسته شد.
شاخص »اس اند پی ۵۰۰« با ۰.۵۶ درصد ریزش تا سطح ٣۰۹۷.۷۴ 
واحدی پایین رفت و دیگر شاخص مهم بورســی آمریکا یعنی »نزدک 
کامپوزیت« با ۰.۰٣ درصد افزایش در ســطح ۹۹۴۶.١۲ واحدی بسته 

شد.
بورس های اروپایی

مساله برگزیت کماکان در صدر توجه معامله گران اروپایی قرار دارد. 
کابینه انگلیس اعلام کرده اســت قصدی برای تمدید دوران گذار فعلی 
ندارد و مصمم است هر چه سریع تر به جمع بندی بر سر شکل روابط آینده 
خود با اتحادیه اروپا برسد. هم چنین گاردین گزارش کرده است بوریس 
جانسون، نخست وزیر انگلیس قرار است گفت وگویی ویدیوئی با سران 

برخی از کشورهای اروپایی برای شکســتن بن بست مذاکرات برگزیت 
داشته باشد.

از سوی دیگر به نظر می رســد گره تازه ای در امضای پیمان تجارت 
آزاد بین انگلیس و آمریکا نیز پیش آمده است. رابرت لایت هایزر- وزیر 
بازرگانی آمریکا - با اشاره به اختلافات دو طرف بر سر مسائل کشاورزی 
گفته است تا زمان حل نشدن این مساله امکان امضای پیمان تجارت آزاد 

وجود نخواهد داشت.
گوین گیدز - کارشناس بازار ســرمایه در موسسه »ریموند جیمز«- 
گفت: بســیاری از معامله گران به این نتیجه رســیده اند که باید خود را 
برای یک دوره بازیابی اقتصادی طولانی مــدت آماده کنند. در صورتی 
که بازارها مثل سابق بخواهند به هر خبر واکنش احساسی نشان دهند، 

شاهد ادامه روند نوسانات شدید به مانند هفته های اخیر خواهیم بود.
در معاملات بازارهای بورس در اروپا، شاخص »فوتسی ١۰۰" بورس 
لندن با ١.١ درصد افزایش نسبت به روز قبل و در سطح ۶۲۹۲.۶۰ واحد 
بسته شد.  شاخص »دکس ٣۰" بورس فرانکفورت در آلمان با صعود۰.۴ 
درصدی و ایســتادن در ســطح  ١۲ هزار و ٣٣۰.۷۶واحدی به کار خود 
خاتمه داد و شاخص »کک ۴۰" بورس پاریس با جهش۰.۴۲ درصدی در 
سطح ۴۹۷۹.۴۵ واحد بسته شد. در مادرید شاخص »ایبکس ٣۵" ٣۲.۰ 

درصد بالا رفت و به ۷۴١۴.۲۰ واحد رسید.
بورس های آسیایی

در معاملات بورس های آســیا، شــاخص ها عملکرد خوبی داشتند؛ 
تا جایی که شــاخص »نیک کی ۲۲۵" بورس توکیو ژاپن با صعود ٣۴.۰ 
درصدی تا سطح ۲۲ هزار و ۵۵۵.۴۷ واحدی بالا رفت. شاخص »هانگ 
سنگ« بورس هنگ کنگ ۰.٣۲ درصد پایین رفت و در سطح ۲۴ هزار و 
۵۶۴.۸۵ واحد بسته شد. در چین شاخص »شانگهای  کامپوزیت« صعود 

۰.۴۲ درصدی را تجربه کرد و در سطح ۴١١۵.۹٣  واحد بسته شد.
در استرالیا شاخص »اس اند پی اس اند ایکس ۲۰۰" بورس سیدنی با 
۰.٣۴ درصد افزایش و ایستادن در سطح ۵۹۶۲.۸۰ واحدی به کار خود 
خاتمه داد. در بین دیگر شاخص های مهم آسیایی، شاخص » تاپیکس« 

ژاپن صعودی بود.
نفت

در بازار طلای سیاه روند قیمت ها صعودی بود. هر بشکه نفت »وست 
تگزاس اینتر مدیت« با ۰.۰۵ درصد افزایش به ٣۹.۷۰ دلار رسید و نفت 
خام برنت دریای شمال با صعود ۰.۰۸ درصدی به ازای ۴۲.۲۲ دلار در هر 

بشکه مبادله شد.
طلا و نقره

همچنین در بــازار فلزات گران بها، بهای هر اونــس طلا با صعود ١.٣ 
درصدی نسبت به روز قبل در سطح ١۷۵١.۲۹ دلار معامله شد. هر اونس 

نقره با جهش١.٣۲ درصدی به ازای ١۸.۲۶ دلار مبادله شد.

رئیس اتاق ایران و عراق گفت: در ســفر همتی به عراق، نحوه تسویه 
حساب بدهی این کشور به ایران که ناشی از صادرات برق و انرژی است، 

مشخص شد.
 یحیی آل اســحاق ، درباره آخرین جزئیات از سفر اخیر رئیس بانک 
مرکزی به عراق برای مذاکرات مالی و بانکی بین دو کشــور ایران و عراق 
اظهار داشت: آقای همتی اخیراً همراه هیئتی برای مذاکراه درباره نحوه 
تسویه حساب ها و مبادلات مالی و ارزی به عراق رفته است. در این سفر 

نحوه تسویه حساب بدهی عراق به ایران که ناشی از صادرات برق و انرژی 
به این کشور است، مشخص شد. این بدهی به علت صادرات مداوم برق 
ایران به عراق مرتباً تغییر می کند اما اکنون در حد ٣ تا ۴ میلیارد دلار است.

او ادامه داد: ایران برای حل و فصل تسویه حساب ها توافقاتی انجام داده و 
سیستمی را ایجاد کرده است. طی توافقات سفر همتی به عراق مقرر شد 
تا از محل مطالبات ایران در حوزه برق و انرژی از عراق، خریدهای ایران از 
طریق بانک مرکزی به فروشنده تسویه شود. ارز مورد نیاز برای کالاهای 

خریداری شده توسط ایران را عراق می پردازد و کالا بدون دخالت عراق 
و از مبداء فروشنده به کشور می آید، مبالغ درواقع از طلب ایران پرداخت 
می شود.آل اســحاق تصریح کرد: پرداخت پول از طریق واحدی اســت 
که TBI عراق آن را به عهده دارد. ما در اولین فرصت سفارشــات کالایی 
خود را خواهیــم داد و مقداری از طلب مان را از طریــق واردات کالاهای 
غیرتحریمی وصول خواهیم کرد. متاسفانه نمی توانیم کالاهای تحریمی 
را به این طریق وارد کنیم.رئیس اتــاق ایران و عراق در خصوص وضعیت 
مبادلات ایران و عراق در پی شیوع کرونا گفت: وضعیت مبادلات با عراق 
خوب است. در حال حاضر مرزهای شمالی پا برجا است و در حال مذاکره 
برای بازگشایی مرزهای جنوبی هســتیم که احتمالاً این هفته یا هفته 

دیگر باز شود.

صعود بورس های آسیا و اروپا ادامه یافت

رئیس اتاق ایران و عراق ؛

نحوه پرداخت بدهی برقی عراق مشخص شد

جزئیات نرخ تورم کالاها و 
خدمات مصرفی در خرداد۹۹

ررســی نمودارهای نرخ تورم خردادماه  ب
نشــان می دهد که حمل و نقل، لوازم خانگی 
و پوشاک بیشــترین نرخ تورم ١۲ ماه منتهی 
به خرداد را در بیــن کالاها و خدمات مصرفی 

کشور داشتند.
مرکز آمار در پایان هر ماه نرخ تورم آن ماه 
را اعلام می کند. بر این اساس، نرخ تورم بخش 
حمل و نقل در خردادماه در مقیاس ســالیانه 
۴۵.١ درصد رشد داشته اســت این در حالی 
اســت که ضریب اهمیت حمل و نقل در بین 

خانوارهای کشور ۹.۴١ بوده است.
مســکن که بالاترین ضریب اهمیت را در 
بین خانوارهای کشــور دارد و ضریب اهیمت 
آن برابر ٣۵.۵ است نسبت به اردیبهشت ۴.١ 
درصد و نســبت به خرداد سال گذشته ۷.۲١ 
درصد رشد داشته اســت. نرخ تورم سالیانه 

مسکن در این دوره برابر ۲۲.۶ درصد است.
براســاس اعــلام ایــن مرکز نــرخ تورم 
خوراکی ها ۲۶.۵ درصد است. ضریب اهمیت 
خوراکی ها در میان خانوارهای کشور ۲۵.۵۵ 
را نشــان می دهد. نرخ تورم اقلام نوشیدنی 
همچون چای، قهوه، کاکائو، نوشــابه و موارد 

دیگر نیز ۴۹ درصد بوده است.
افزایــش قیمت لــوازم خانگــی یکی از 
سوژه های داغ اقلام مصرفی خانوارهای کشور 
در شبکه های خبری اســت و اعداد مختلفی 
برای افزایش بهای آن عنوان می شــود. مرکز 
آمار در گــزارش امروز )یکشــنبه( خود نرخ 
تورم ســالیانه لوازم خانگی را ٣۷ درصد اعلام 
کرد. بهای لــوازم خانگی در خرداد امســال 
نسبت به سال گذشته ۲۶.۶ درصد و نسبت به 

اردیبهشت ماه ٣.۴ درصد افزایش یافته است.

 تمدید سه ماهه مهلت 
ترخیص خودرو و کالاهای 

گروه 4 در گمرکات
معاون اول رییس جمهــور مصوبه تمدید 
سه ماهه مهلت ترخیص خودروهای دپو شده 
و کالاهای گروه چهارم کالایی در گمرکات را 

ابلاغ کرد.
پیشــنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مبنی بر تمدید ســه ماهــه مهلت ترخیص 
خودروهای دپو شده و بخشی از کالاهای گروه 
چهارم کالایی در گمرکات اجرایی کشــور، با 
توجه به کاهش عملکرد دستگاه  های اجرایی 
ناشی از شیوع کرونا و برخی مشکلات اجرایی 
فرآیند ثبت ســفارش و ترخیص کالاها، در 
جلســه ۲١ خرداد ١٣۹۹ به تصویب هیات 
وزیران رسید ه بود.به موجب این مصوبه، انجام 
شــریفات گمرکی و ترخیص خودروهای  ت
دارای پرونده قضایی که دستور قضایی برائت 
آنها از سوی مراجع رسیدگی کننده صادر می 
شود، مشمول قید زمانی برای ترخیص نبوده 

و ترخیص آنها بلامانع است.

 صادرات غیرنفتی 
در انتظار تصمیمات شورای  

عالی صادرات
معاون وزیر و رئیس کل ســازمان توسعه 
تجــارت ایران در بیســت ویکمین جلســه 
وق العــاده کمیته کارشناســی توســعه  ف
صــادرات غیرنفتــی، از ضــرورت افزایش 
اختیــارات شــورای عالی توســعه صادرات 
غیرنفتــی، کاهش فرآینــد تصمیم گیری و 
بلاغ تصمیمات اتخاذی در شــرایط فعلی،  ا
به عنوان اولویت های مهم یــاد کرد و گفت: 
امیدواریم این الزامات در جلسه آینده شورا به 
جمع بندی نهایی برسد.حمید زادبوم، معاون 
وزیر و رئیس کل ســازمان توســعه تجارت 
ایران، در این جلسه اظهار داشت: در نشست 
آینده شورای عالی توسعه صادرات غیر نفتی 
که طی هفتــه جاری به ریاســت معاون اول 
رئیس جمهور برگزار خواهد شــد، در مورد 
موضوعات مهمی که در جلسات قبلی کمیته 
کارشناســی و کارگروه های کارشناســی با 
حضور دســتگاه های اجرایــی و بخش های 
ردولتی تصمیم سازی شده و راه حل های  ی غ
اجرایی مختلفی برای حل و فصل مســائل و 
مشکلات ســر راه صادرات پیش بینی شده 
است، تصمیم گیری خواهد شــد.وی افزود: 
با توجه بــه اهداف و برنامه هــای پیش بینی 
شــده به منظور صــادرات کالا و خدمات در 
ســال جاری و لزوم تسهیل شــرایط و مسیر 
صادرات بــرای ارزآوری با اولویــت بازارهای 
همسایه، تمامی دستگاه های اجرایی ذی ربط 
باید با برنامه ریزی و بســیج امکانات و منابع 
برای تحقــق اهداف کمی صادرات در ســال 
جاری تلاش کرده و موانع بر ســر راه صادرات 
و صادرکنندگان را به ســرعت مرتفع کنند.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران و دبیر 
شورای عالی توســعه صادرات غیر نفتی بیان 
داشت: یکی از نیازمندی های ضروری حوزه 
تجارت خارجی  ارائه بهنگام آمار و اطلاعات از 
سوی گمرک ایران به عنوان رکن برنامه ریزی 

و تحلیل به موقع حوزه تجارت خارجی است.

ثبت ضعیف ترین رشد اقتصادی 
چهار سال اخیر گرجستان

رشد اقتصادی گرجســتان به پایین ترین 
سطح خود از سال ۲۰١۶ رسید.

طبق اعلام مرکز آمار گرجســتان، رشــد 
اقتصادی این کشــور  با کاهشــی محســوس 
مواجه شده است؛ تا جایی که در سه ماه منتهی 
به مارس، نرخ رشــد اقتصادی این کشور با ۲.۹ 
درصد کاهش نســبت به دوره مشــابه قبل به 
۲.۲ درصد رســید تا بدین ترتیب ضعیف ترین 
عملکرد فصلی اقتصاد این کشــور از سه ماهه 

پایانی سال ۲۰١۶ تاکنون رقم بخورد.
در بین بخش های مختلف، بیشترین رشد 
مربوط به تفریح و سرگرمی با ١۶.۲ درصد بوده 
است و پس از این بخش نیز تولید با۵.۷ درصد و 
حمل و نقلبا ۴.۷ درصد قرار دارند. از سوی دیگر 
کمترین رشــد مربوط به صنعت بیمه با رشد 
منفی ۶.١درصدی بوده است و بخش مدیریت 
دولتی با رشد منفی ١.۴ درصدی و کشاورزی با 

۰.٣درصد در رده های بعدی قرار دارند. 
 متوسط رشــد اقتصادی سالانه گرجستان 
در بازه زمانی ۲۰١۲ تا ۲۰١۹ برابر با ٣.۸۴درصد 
بوده است که بالاترین رقم ثبت شده مربوط به 
رشد ۸.۴ درصدی دســامبر ۲۰١٣ و کمترین 
رشــد نیز مربوط به رشــد منفی ۰.۸ درصدی 

دسامبر ۲۰١۲ بوده است.
پیش از این بانک توســعه و بازســازی اروپا 
در گزارشــی برای گرجستان رشــد اقتصادی 
منفی ۵.۵درصدی را پیــش بینی و اعلام کرده 
بود: انتظار می رود سال آینده این میزان به ۵.۵ 
درصد افزایش پیدا کند. رشد بخش خدمات و 
گردشگری احتمالا بیش از سایر بخش ها تحت 

تاثیر کرونا قرار خواهد گرفت. 
این بانک کــه در گزارش قبلی خود رشــد 
۴.۵ درصدی را برای اقتصاد گرجستان در سال 
جاری پیش بینی کرده بود با تدریجی خواندن 
روند احیای رشد اقتصادی این کشور گفته است 
که دست کم تا نیمه دوم سال جاری انتظار نمی 
رود فعالیت های اقتصادی در گرجستان خیلی 

تقویت شود.

 کاهش سرمایه گذاری 
خارجی در عربستان

در ســال ۲۰١۹ عربســتان تنها به میزان 
نصف ســطح هدفگذاری شده سرمایه خارجی 
جذب کرد.به دنبال کاهش شدید قیمت نفت 
در بازارهای جهانی وتعطیلی گسترده کسب و 
کارها با شیوع کرونا، اقتصاد عربستان نه تنها در 
جذب ١۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی هدفگذاری شــده ناکام بوده که طبق 
گزارشــات، حجم ســرماهی گذاری ها در این 
کشور در سال ۲۰١۹ به ۴.۶ میلیارد دلار رسیده 
اســت که اختلاف زیادی با رکورد ثبت شده در 
سال ۲۰١۷ دارد.از سوی دیگر تمایل ثروتمندان 
سعودی به خارج کردن ســرمایه خود از کشور 
باعث شده اســت تا با وجود اعمال محدودیت 
ای سختگیرانه خروج سرمایه توسط دولت،  ه
برای سومین ســال متوالی روند خروج سرمایه 
ز این کشــور صعودی باشــد.جذب سرمایه  ا
گذاری خارجی نقش مهمــی در تحقق برنامه 
پیشنهادی محمد بن سلمان- ولیعهد سعودی 
رد تنع بخشــی به اقتصاد این کشــور و رهایی 
از بخش نفت دارد که اصطلاحــا به افق ۲۰٣۰ 
مشهور است. به گفته کنفرانس تجارت سازمان 
ملل انجام برخی اصلاحات ساختاری در محیط 
کسب و کار و تنوع بخشی بیشتر به اقتصاد برای 
رغیب سرمایه گذاران خارجی به انجام پروژه  ت

های جدید در این کشور ضروری است.

آخرین وضعیت طرح 
ساماندهی سهام عدالت

نماینده مردم اصفهــان در مجلس یازدهم 
گفت: طرح ساماندهی ســهام عدالت بر تعیین 
تکلیف افرادی تمرکز دارد کــه ثبت نام نهایی 
کــرده اند و همینطور کســانی که مســتحق 
هستند برای گرفتن ســهام عدالت اما تا به الان 
ســهام عدالت به آنان اعطا نشده است.نماینده 
مردم اصفهان در مجلــس یازدهم گفت: طرح 
ساماندهی ســهام عدالت نمایندگان به هیئت 
رئیسه مجلس تقدیم شــده اما هنوز به تصویب 
نرسیده است.عباس مقتدایی افزود: طرحی که 
در مجلس تدوین و تحویل هیئت رئیســه شده 
منتظر است کارهای قانونی و حقوقی آن انجام 
شود به دنبال اینکه مشــمولان و شرکت های 
سرمایه پذیر و به نوعی ساماندهی سهام عدالت 
را دنبال کنــد.وی اظهارداشــت: تمرکز طرح 
مزبور بر تعیین تکلیف افرادی است که ثبت نام 
نهایی کرده اند و همینطور کسانی که مستحق 
هستند برای گرفتن ســهام عدالت اما تا به الان 
ســهام عدالت به آنان اعطا نشده است.نماینده 
مردم اصفهان در مجلس یازدهم گفت: ماده )۲( 
این طرح می گوید اشــخاصی که در قید حیات 
هستند و یا وراث متوفیانی که سهام عدالت آنان 
تعیین و تکلیف شده و اســامی آن ها به عنوان 
ثبت نام شدگان نهایی در سامانه اینترنتی سهام 
عدالت مستقر در سازمان خصوصی سازی درج 
شده از مشمولان سهام عدالت هم محسوب می 

شوند.



رییس کل دادگستری اســتان فارس در نشستی 
خبری ضمن ارائه گزارشــی از تلاش های دســتگاه 
قضایی در استان طی یکســال گذشته،  خبرنگاران 
را از آخرین تلاش ها بــرای برگرداندن متهم پرونده 
یک صرافی متخلف شیراز به کشــور برای محاکمه 
و پیگرد قضایی مطلع کرد.حجت الاســلام ســید 
کاظم موســوی در نشســت خبری به مناســبت 
هفته قوه قضاییــه در این باره گفت:  دادگســتری 
فارس از هیچ  کوششــی برای بازگرداندن این فرد، 
فروگذار نکرده اســت و حتی با هماهنگــی وزارت 
امور خارجــه به دولت ترکیه اعلام شــده  تا فرد یاد 
شــده را مســترد کنند اما دولت ترکیه فعلا کاری 
 نکرده اســت و او را در یک کمــپ نگهداری می کند.

وی ادامــه داد:  در صورت تداوم ایــن وضعیت، رای 
 غیابی در خصوص صرافی دهقان صادر خواهد شد.

شــماری از شــهروندان از ایــن صرافی بــه دلیل 
کلاه بــرداری بــه دســتگاه قضایــی شــکایت 
کرده اند. رییس کل دادگســتری اســتان فارس در 
بخش دیگری از این نشســت خبری بــا بیان اینکه 
جرایم خشــن در اســتان فارس با تلاش نیروهای 
قضایی و امنیتی کاهش چشمگیر یافته است، گفت: 
در یک ســال گذشته سرقت مســلحانه ۵۸ درصد، 
آدم ربایی و تجاوز بــه عنف۶۲ درصــد، تیراندازی 
۵۵ درصد و مواد مخدر هشــت درصد کاهش داشته 
 و امنیت در شــیراز و سطح اســتان قابل قبول است.

وی در ادامه به رســیدگی به مطالبات بانک ها اشاره 
کرد و گفت: با همراهی دادگستری ۷۰ میلیارد تومان 
از مطالبات بانک ها بازگشت و امسال در سال جهش 
تولید، مبارزه جدی با فساد و توجه به تولید و اشتغال با 
حمایت از صنایع  از محوری ترین کارهای دادگستری 
است.رییس کل دادگستری اســتان فارس با اشاره 
به حل مشــکلات برخی از کارخانه ها در سفر رییس 

قوه قضاییه به شــیراز گفت: کارخانجات مخابرات  

راه دور  شــیراز بعد از هشت سال تعطیلی در اولویت 
راه اندازی مجدد قرارگرفت، جلسه ای در استانداری 
فارس در این زمینــه  برگزار می شــود و امیدواریم 
 تولید در این کارخانه شــیراز از ســر گرفته شــود.

موســوی با بیان اینکه بایــد با بهره گیــری از توان 
صنعتی اســتان فارس به افزایش تولید و اشــتغال 
دراین اســتان همــت گماشــت افزود: ۲۷۴ واحد 
تعطیل یا نیمه تعطیل در استان وجود دارد که همه 
تلاشــها به دنبال احیای دوباره این کارخانه ها شکل 
گرفته است.رییس کل دادگســتری فارس در ادامه 
به برخی پرونده های مهم در اســتان اشــاره کرد و 
گفت:  پرونــده مدیرکل ورزش و جوانــان فارس در 
مرحله تکمیل تحقیقات است و هیچ سخن جدیدی 
 غیر از خبر اولیه که به رسانه ها رســید، وجود ندارد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اینکه 
رسیدگی به فســاد هیچ فرد و گروهی برای ما تفاوت 
ندارد و کسی از تیغ دادگســتری در امان نخواهد بود 

گفت: حتی اگر کارمند و قضات ما دچار خطا شــود، 
برخورد را با وی، انجام خواهیم داد.

منابع قضایی پیش تر اعلام کرده بودند:  حیدرعلی 
کامیاب کلانتری مدیرکل ورزش و جوانان اســتان 
فارس صبح روز شــنبه دهم خردادماه بازداشــت 
شــد.این مقام قضایی همچنین اشــاره به کمبود 
فضای قضایی در شــیراز و استان فارس با بیان اینکه 
مجتمعی قضایی با وسعت افزون بر ٣۰ هزار مترمربع 
در بلوار  رحمت  شیراز  ایجاد می شود، تاکید کرد: 
در ســالی که گذشــت حدود ۴۰۰ هزار پرونده وارد 
دادگستری فارس شــده است ، رســیدگی به این 
 پرونده ها نیروی انسانی و فضای بیشتری می طلبد.

رییس کل دادگستری اســتان فارس با یادآوری این 
مطلب که حدود ۸۰۰ فقره پرونده در ســال گذشته 
شــکل گرفته اســت گفت: این تعداد پرونده بسیار 
زیاد اســت ،  تعداد قضات و همکاران اداری به اندازه 
تناســب میزان پرونده ها نیســت و روند رسیدگی 

 به دادرســی در برخی اوقــات طولانی مــی کند.
موســوی با اشــاره به اینکه ١١ هزار فقــره پرونده 
از موجــودی پرونده های فارس کم شــده اســت، 
تاکیــد کــرد: اطالــه دادرســی در فارس ریشــه 
کن مــی شــود و در دادگاه هــای کیفری شــهر 
شــیراز ٣۸۴ فقــره پرونــده وجــود دارد و در 
محاکــم تجدید نظــر اســتان فارس تعــداد یک 
 هزار و ۲۰۹ فقــره پرونــده اکنون موجود اســت.

رییس کل دادگســتری فــارس با یــادآوری این 
مطلب که برخــی اوقــات اطاله دادرســی وجود 
دارد، اضافه کــرد: ١۰ هــزار و ۵۰۰ پرونده حقوقی 
در فــارس وجــود دارد و  در دادســرای اســتان 
بیــش از ١۲ هزار فقــره موجود اســت و اســتان 
 فــارس در مجموع  ۲۸ هــزار پرونده جــاری دارد.

وی با اشــاره به اینکه در سال گذشــته از حجم پنج 
هزار پرونده مسن  در محاکم قضایی کم شده است 
افزود: پرونده قدیمی با عمر بالای ۲ ســال در استان 
فارس  تنها ۶ مورد وجــود دارد، در حالی که به تعداد 
قضات در این اســتان در یک ســال گذشته اضافه 
نشده اســت اما قضات توانســتند با فعالیت شبانه 
روزی این میزان پرونده را کاهش دهند.موســوی با 
اشاره به اینکه ۴٣ پرونده مقابله با فساد اقتصادی در 
استان فارس شکل گرفته اســت، خاطر نشان کرد: 
در شــرایط کرونا حدود هفت هــزار و ۵۰۰ زندانی 
در  فــارس مرخصی گرفتنــد و در زمــان کرونا در 
کل کشــور حدود ١١۰ هزار نفر به مرخصی رفتند 
 که  این موضوع در زمینه حقوق بشر بی نظیر است.

وی با اشــاره به اینکه  فارس کمترین زندانی مهریه 
را دارد تاکید کــرد: ٣۲۰ زندانــی جرائم غیر عمد 
دراستان فارس سال گذشــته  آزاد شدند و مشکل 
٣۵ شرکت صنعتی  حل و فصل شده است، در سال 
جاری نیز  ١۲ شرکت صنعتی که مشکلاتی داشتند 

بازگشایی شدند و این روند همچنان ادامه دارد .

دادگستری فارس: 

ترکیه متهم پرونده صرافی متخلف را تحویل دهد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی گفت: در سال۹۸ 
با وجــود محدودیت ها و مشــکلاتی که در عرصه کشــاورزی بود 
توانستیم با همت کشــاورزان و تولیدکنندگان و دیگر فعالان این 
حوزه در همه بخش ها اعم از دام،طیور، زراعــت و باغبانی افزایش 
تولیدات را رقم بزنیم.وی تصریح کرد: در تولید گندم روند سه سال 
گذشته روند مطلوب و امیدبخش بوده و در سال گذشته میزان تولید 
گندم در استان ۴۲۰ هزار تن بوده است و پیش بینی می شود سطح 

تولید در ســال جاری به بیش از ۴۵۰ هزار تن برسد. آنجفی با اشاره 
به اینکه هم راستا با افزایش تولید گندم، ارتقا کیفیت این محصول 
نیز در دستور کار سازمان قرار گرفته است، بیان کرد: استان مرکزی 
در سال های اخیر جز ۶ استان سن خیز در کشور قرار گرفته که این 
امر باعث کاهش کیفیت گندم در استان شده است، سازمان به همراه 
کارشناسان این حوزه در راستای افزایش کیفیت این محصول گام 
برداشته اند و در ســال جاری موفق شدیم در بحث کنترل و کاهش 

ســن زدگی اراضی کشــت گندم را از ٣۴ هزار هکتار به ١۹۰ هزار 
هکتار در سال جاری برسانیم. وی ضمن اشاره به شعار سال و نقش 
اصلی بخش کشاورزی در تحقق شعار، مشکلات و موانع پیش روی 
این حوزه را برشمرد و گفت: نبود سرمایه و کمبود نهاده و کود عمده 
مشکل بخش کشاورزی است. در صورت رفع این مشکلات و حمایت 
از فعالان بخش کشاورزی این توان را داریم که در بحث تامین امنیت 

غذایی کشور با قدرت عمل کنیم.

٥شهرستانتولید گندم استان مرکزی در سه سال گذشته مطلوب و امیدبخش بوده است
مدیر کل فرودگاه یزد خبر داد:

افزایش پروازهای یزد - 
تبریز به دو روز در هفته

ایســنا/یزد مدیر کل فرودگاه  بین المللی 
شهید صدوقی یزد با اشاره به افزایش پروازهای 
مسیر یزد- تبریز به دو روز در هفته، از پیگیری 
و پشــتیبانی به منظور برقــراری پروازهای 

خارجی و داخلی دیگری برای استان خبر داد.
»عباس محمدی« در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به برقراری اولین پرواز یزد – تبریز، اظهار 
کرد: پس از شیوع بحران کرونا پروازهای مسیر 
یــزد - تبریز به صورت آزمایشــی و یک ماهه 
در روزهای چهارشــنبه  دایر  و خوشبختانه با 
استقبال مردم همراه شــد لذا پروازهای این 
مسیر به دو روز در هفته افزایش یافته و علاوه 
بر چهارشنبه ها، این پرواز در روزهای یکشنبه 

نیز بین یزد - تبریز برقرار است.
وی در ادامه یادآور شــد: یزد در گذشــته 
با توجه به قرارگیری در مرکز کشــور شــاهد 
برقــراری پروازهایی به نقــاط مختلف غرب، 
شرق، شــمال و جنوب شامل برخی استان ها 
مانند زاهدان، شیراز و تبریز بوده که همچنان 

نیز به این پروازها نیاز است.
محمدی با بیان این که سرمایه گذاری در 
این حوزه تنها از سوی بخش خصوصی انجام 
می شــود، به دیدار اســتاندار یزد با مسئولان 
سازمان هواپیمایی کشــور اشاره کرد و گفت: 
با توجه به این که هیــچ حمایت دولتی در این 
بخش وجود ندارد لذا اســتقبال مردم از این 
پروازها اهمیت زیــادی دارد ولی با این وجود 
اســتاندار یزد با حمایت دولت پیگیر افزایش 
پروازهای خارجی و داخلی و تسهیل امورات 
مربوط به این فرآیند جهت برقراری پروازهایی 
ماننــد دوبی، عمــان، گرجســتان، ترکیه و 
آذربایجان برای استان است هر چند که تا زمان 
عملیاتی شدن این اقدامات وعده  ای به مردم 

داده نمی شود.
مدیر کل فرودگاه  یزد ســرمایه گذاری در 
حوزه پروازها را خاص عنــوان کرد و گفت: به 
عنوان فرودگاه، پشتیان سرمایه گذاری در این 
زمینه که عمدتاً نیز توسط افرادی خاص انجام 
می شود، هســتیم و برقراری این پروازها برای 

استان را پیگیری می کنیم.

مدیر کل زندان های استان:
سن مجرمان خراسان شمالی 

در حال کاهش است
مدیرکل زندان های خراسان شمالی گفت: 
هم اکنون ١.۶۵ درصد مجرمان استان زیر ١۸ 
ســال و ۲۰ درصد نیز بین ١۸ تا ۲۵ سال سن 
دارند که این موضوع حکایت از کاهش ســن 

مجرمان دارد.
محمدی در نشست خبری که دوم تیرماه 
در محل این اداره کل برگزار شــد، اظهارکرد: 
هم اکنون ١.۶۵ صدم درصد زندانیان اســتان 
زیر ١۸ سال، ۲۰ درصد بین ١۸ تا ۲۵ سال و ۶۲ 
درصد نیز بین ۲۶ تا ۴۵ سال بوده که این ارقام 

نشانگر رابطه معناداری بین سن و جرائم است.
وی با اشــاره به کاهش ســن مجرمان در 
ان، افزود: میزان مانــدگاری زندانیان  ت ـ سـ ا
اســتان در زندان کوتاه بوده به طوری که آمار 
قابل توجــه ای زندانی داریم کــه کمتر از ١۵ 
روز در زندان به ســر برده اند و در این راســتا 
اقامتگاه موقتی برای این زندانیان آماده بهره 
برداری است تا از ایجاد سوء پیشینه برای آنان 

جلوگیری شود.
وی با بیان اینکه بــه ازای هر ١۰۰ هزار نفر 
۲۰۵ نفــر در زنــدان های اســتان محبوس 
هستند، گفت: طبق آمار به هزای هر ١۰۰ هزار 
نفر نیز ٣۶۵ نفر وارد زندان های اســتان می 

شوند.
مدیرکل زندان های خراسان شمالی گفت 
: سرقت، جرائم علیه اشــخاص و مواد مخدر 
بیشــترین فراوانی را در بین جرائم زندانیان 
اســتان دارند.محمدی با بیان اینکه کاهش 
جمعیت کیفری در زندان ها، اشتغال و حرفه 
آموزی و کاهــش آســیب های اجتماعی از 
مهمترین اولویت های دســتگاه قضا اســت، 
یادآورشــد: ۶۵ درصد زندانیــان کار حرفه 
آموزی و کســب مهارت را در محــل زندان 
آموزش می بینند و پس از خــروج از زندان به 
آنان تسهیلات اشتغال زایی پرداخت می شود 
که طی سال بین ۲۰۰ تا ۴۰۰ نفر برای دریافت 
این تســهیلات معرفی بانک های عامل شده 
اما در نهایــت تعداد کمی موفــق به دریافت 
وام می شــوند زیرا در بحث کســب ضمانت 
سخت گیری هایی صورت می گیرد که حتی 
خانواده و نزدیکان زندانیان حاضر به ضمانت 
برای این افراد نیستند.محمدی با بیان اینکه 
سال گذشته ۵۷۰ نفر از زندانیان در قالب های 
گوناگون مورد عفو قرار گرفتند، ادامه داد: در 
ایام شــیوع ویروس کرونا نیز یک هزار و۲۵۶ 
زندانی از زندان های اســتان به مرخصی رفته 
و ١١٣ نفر نیز آزاد شــدند.وی یادآورشد: در 
قالب رزمایش مواســات با توجه به مساعدت 
های مقام معظم رهبری به سازمان زندان ها، 
یک هزار بسته معیشتی و ۲١۶ میلیون تومان 
کارت هدیه نیز بین خانواده های زندانیان در 

نقاط شهری و روستایی توزیع شد.

تولید گندم استان مرکزی 
در سه سال گذشته مطلوب و 

امیدبخش بوده است
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی استان 
مرکزی گفت: در سال۹۸ با وجود محدودیت 
ها و مشــکلاتی که در عرصه کشــاورزی بود 
توانستیم با همت کشاورزان و تولیدکنندگان 
و دیگر فعالان این حوزه در همه بخش ها اعم از 
دام،طیور، زراعت و باغبانی افزایش تولیدات را 
رقم بزنیم.وی تصریح کرد: در تولید گندم روند 
سه سال گذشــته روند مطلوب و امیدبخش 
بوده و در سال گذشــته میزان تولید گندم در 
اســتان ۴۲۰ هزار تن بوده است و پیش بینی 
می شود سطح تولید در سال جاری به بیش از 
۴۵۰ هزار تن برسد. آنجفی با اشاره به اینکه هم 
راستا با افزایش تولید گندم، ارتقا کیفیت این 
محصول نیز در دستور کار سازمان قرار گرفته 
است، بیان کرد: اســتان مرکزی در سال های 
اخیر جز ۶ استان سن خیز در کشور قرار گرفته 
که این امر باعث کاهش کیفیت گندم در استان 
شده است، سازمان به همراه کارشناسان این 
حوزه در راستای افزایش کیفیت این محصول 
گام برداشته اند و در سال جاری موفق شدیم در 
بحث کنترل و کاهش سن زدگی اراضی کشت 
گندم را از ٣۴ هزار هکتار به ١۹۰ هزار هکتار در 
سال جاری برسانیم. وی ضمن اشاره به شعار 
سال و نقش اصلی بخش کشاورزی در تحقق 
شعار، مشــکلات و موانع پیش روی این حوزه 
را برشمرد و گفت: نبود سرمایه و کمبود نهاده 
و کود عمده مشکل بخش کشاورزی است. در 
صورت رفع این مشــکلات و حمایت از فعالان 
بخش کشاورزی این توان را داریم که در بحث 
تامین امنیت غذایی کشور با قدرت عمل کنیم.

معاون جمعیت هلال احمر استان 
مطرح کرد:

رودخانه ها، بیشترین قربانگاه 
غریق ها

معاون آمــوزش و پژوهش جمعیت هلال 
احمر خوزســتان با تاکید بر لزوم برنامه ریزی 
برای کاهــش آمار غرق شــدگی در اســتان 
گفت: در ســال ۹۸، خوزســتان با ١۵١ فوتی 
در صدر آمار غرق  شــدگی قرار داشــته است.

فرهاد مکوندی در گفت وگو با ایســنا، با اشاره 
به راه انــدازی پویش ملی "غرق نشــویم" در 
تابستان امسال اظهار کرد: هر ساله آغاز فصل 
گرم سال در بسیاری از استان ها، دغدغه  جدی 
در حوزه حوادث برای متولیان امر ایجاد می کند. 
هرچند باید مباحــث و راهبردهای مواجهه با 
حوادث و بلایا از حالت شعاری خارج شود و به 
سمت  و سوی برنامه ریزی جامعه محور برود اما 
متأسفانه شاهد هستیم که برخی متولیان امر به 
موضوعات پیشگیرانه تنها در یک برهه خاص و 
آن هم به صورت سطحی بسنده می کنند و هر 
ساله شاهد تلفات خانمان سوز در این حوادث 
هستیم.وی افزود: طبق گفته سازمان پزشکی 
انونی، برخی اســتان ها مانند خوزســتان،  ق
مازندران و گیلان در صدر آمار غرق شدگی ها 
در کشور قرار دارند بنابراین پرداختن به موضوع 

غرق شدگی باید بیش از پیش انجام شود.
آمار غرق شدگی فاجعه بار است

مکوندی بــا بیان اینکه آمار غرق شــدگی 
فاجعه بار است، تصریح کرد:  در سال ۹۸، یک 
هزار و ۲۷۵ نفر بر اثر غرق شدگی در کشور جان 
خود را از دست دادند که در این میان خوزستان 
با ١۵١ فوتــی در صدر آمار غرق شــدگی قرار 
داشت و مازندران با ١۰۹ و گیلان با ١۰۸ متوفی 
در جایگاه های بعدی  بودنــد.وی افزود: طبق 
آمار رســمی، بیش از یک سوم غرق شدگی ها 
یعنــی ۴۶۸ مــورد در رودخانه هــا رخ داده 
اســت. بنابراین این موضوع باید یک دغدغه 
همیشگی باشد و برای پیشگیری از وقوع این 
بحران، چاره ای اندیشیده شود؛ بحرانی که در 
سال های گذشته خانواده های زیادی را عزادار 
کرده و بسیاری را به سینه خاک سپرده است.
معاون آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر 
خوزســتان گفت: در برخی از استان ها فصل 
تابستان چند ماه زودتر آغاز می شود و گرمای 
سوزان، مردم را به شنا در کانال های آبیاری یا 
رودخانه ها می کشاند اما غرق شدگی نیز یکی 
از مشکلاتی اســت که در این استان ها در ایام 
گرم سال، همواره شــناگران در این محل ها 
را به شــدت تهدید می کند.وی افزود: در این 
میان بر اســاس اعلام نهادهای ذیربط، آمارها 
نشان می دهد ۹۵ درصد غرق شدگان علیرغم 
تصوری که وجود دارد، بومی هســتند. از این 
تعداد غرق شــده، ۷۵ درصــد در رودخانه ها 
و ١١ درصــد در کانال هــای آبیــاری غرق 
شده اند.مکوندی با ابراز نگرانی از افزایش آمار 
غرق شدگان در خوزســتان، بیان کرد: بنا به 
گفته های مســئولان و متولیان امر، افزایش 
آمار غرق شدگان در اســتان های خوزستان، 
مازندران و گیــلان در ســال های اخیر روند 
صعــودی به خــود گرفته کــه نگران کننده 
است و نیاز اســت با هم افزایی و همراهی همه 
دســتگاه های ذیربط، زمینــه لازم برای رفع 
مخاطرات و افزایش توانمندی شهروندان در 

خصوص مقابله با غرق شدگی فراهم شود.

خبر خبر

سه شنبه   3 تیر   1399         شماره   1280

پنجمین جلسه کمیســیون معادن اتاق بازرگانی اصفهان به بررسي 
شرایط حوزه معادن و صنایع معدني و تدوین استراتژي در سال جدید با 

توجه به شرایط پسا کرونا اختصاص یافت.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان مجتبی کاروان، رئیس 
کمیسیون معادن اتاق بازرگانی اصفهان در این جلسه تلاش برای اجرایی 
نمودن کنسرســیوم سنگ های تزئینی و تشــکیل کنسرسیوم معادن 
سنگ آهن را از جمله خواســته های فعالان بخش معدن اصفهان بیان 
کرد. وی در ادامه با تاکید بر اینکه بخش سنگ تزئینی بین ١ تا ۵ میلیارد 
دلار می تواند ارزآوری داشته باشــد، افزود: دولت برای تحقق این امر باید 
با بخش خصوصی در این زمینه تعامل کند. عضو هیات نمایندگان اتاق 
اصفهان عدم وجود برندینگ  در بخش سنگ را مهم ترین مشکل سنگ 
کشور دانست و گفت: در صورت ایجاد شرکتی برای تجمیع ظرفیت های 
موجود و عملیاتی شدن تجارت خارجی بســیاری از مشکلات این حوزه 
رفع خواهد شد. کاروان از فعالان حوزه معادن کشور درخواست کرد برای 
ایجاد شرکت توسعه صادرات سنگ کشــور  و بهره مندی از کمک های 

دولتی به کمیسیون معادن اتاق بازرگانی اصفهان اعلام آمادگی نمایند. 
احمدرضا بصیری، مســئول کمیته ســنگ های تزئینی و مشــاور 
کمیســیون معادن محور فعالیت کمیســیون مذکور در ســال جدید 

را انتخاب یک متولی دقیق و ایجاد نظم و انضباط در صنعت ســنگ بیان 
کرد و از روند انعقاد تفاهم نامه ای در این زمینه با ایمیدرو در حوزه صنعت 
سنگ ساختمانی سخن گفت. وی تهیه طرح جامع سنگ تزئینی و راستی 
آزمایی آمارها در این حوزه، انعقاد قرارداد با صندوق بیمه سرمایه گذاری 
معادن با هدف نوســازی ناوگان ماشــین آلات معادن، طرح حمایت از 
پژوهش های دانشگاهی در حوزه سنگ ساختمانی و حمایت از صادرات 
سنگ های تزئینی در اصفهان را از جمله اقدامات انجام شده و توافق اتاق 

بازرگانی اصفهان با ایمیدرو عنوان کرد. 
همچنین حسام الدین فرهادی نسب، مشاور کمیسیون معادن اتاق 
بازرگانی اصفهان ضمن تقدیر از تلاش های رئیس کمیســیون معادن 
اتاق بازرگانی اصفهان در زمینه کمک به ورود ایمیدرو در مبحث صنعت 
سنگ اصفهان خواستار نهایت بهره برداری از فرصت به وجود آمده توسط 
واحدهای ســنگی اصفهان به منظور تشکیل کنسرسیوم سنگ کشور و 
تشکیل شرکت توسعه صادرات در این زمینه شد. وی در ادامه گفت: دولت 
مطابق قانون موظف است شرایط ورود ماشین آلات معدنی را برای تولید 
کنندگان فراهم کند و اتاق بازرگانی اصفهان ساز و کار تسهیل این امر را 
برای معدن داران فراهم نمود اما متاسفانه این امر از سوی فعالان معدنی 
مورد استقبال قرار نگرفت. فرهادی از برگزاری جلساتی با مسئولین فولاد 

و ذوب آهن به منظور تامین زنجیره فولاد در ماه های اخیر خبر داد و تاکید 
کرد: وظیفه اتاق بازرگانی سیاستگذاری و تسهیل بوده و لازم است معادن 

از فرصت های به وجود آمده استفاده نمایند. 
وی در پایان از الگوبرداری از این طرح برای دیگر مواد معدنی اســتان 

خبر داد.
در ادامه بهنام امینی عضو کمیسیون و فعال اقتصادی انعقاد تفاهم نامه 
با ایمیدرو در حوزه سنگ را معجزه دانســت وتاکید کرد: فعالان صنعت 

سنگ باید  این فرصت طلایی را  مغتنم بشمارند. 
مهدی کرباسی عضو کمیسیون نیز گفت: تجربه سالیان گذشته در امر 
صادرات نشان می دهد که دستیابی به بازارهای اروپایی با این طرح امکان 

پذیر است و آمادگی کامل صنف را در این ارتباط اعلام نمود.
همچنین علیرضا عقیلی دیگرعضو کمیسیون خواستار استفاده از مدل 
های برتر خارجی برای استفاده در کنسرسیوم صادراتی سنگ شد.شایان 
ذکر است تعیین مجموعه ای به عنوان متولی واردات ماشین آلات معدنی 
و ارایه تسهیلاتی از سوی دولت به واحدهای معدنی در این زمینه و تدوین 
نرخ نامه فراورده های معدنی برای برنامه ریزی مشخص در حوزه صادرات 
از دیگر پیشــنهادات مطرح شده توسط  اعضاء کمیســیون معادن اتاق 

بازرگانی اصفهان در راستای کمک به رفع مشکلات معادن استان بود. 

مدیرکل بهزیســتی استان کرمانشــاه با اشاره به 
وضعیت قرمز کرونا در اســتان، گفت: در این شرایط 
امکان جمــع آوری و نگهداری معتــادان متجاهر در 
مرکز ماده ١۶ وجود ندارد، اما به محض اینکه وضعیت 
کرونا در استان زرد یا سفید شــود، کار جمع آوری و 

نگهداری این افراد از سر گرفته می شود.
دکتر فاطمــه رضوان مدنی در نشســت خبری با 
اشاره به فعالیت های متنوع بهزیستی در حوزه درمان 
و پیشــگیری از اعتیاد گفت: مراکــز درمان متنوعی 
در رابطه با اعتیاد داریم که از جملــه آن مراکز درمان 
سرپایی MMT هستند. اگرچه عمده این مراکز تحت 
نظر دانشگاه علوم پزشکی فعالیت دارند، اما بهزیستی 
هم این مراکز را در زیر مجموعــه خود دارد و ١۰ مرکز 

MMT بهزیستی در استان فعال است.

وی افزود: از ١۰ مرکز MMT بهزیســتی هشت 
مرکز در شهرستان کرمانشــاه قرار داشته و در هریک 
از شهرستانهای صحنه و هرسین هم یک مرکز فعال 

داریم.
رضوان مدنی مرکز درمــان اجتماع محور )PC( را 
از دیگر مراکز درمانی بهزیستی در حوزه اعتیاد عنوان 
کرد و افزود: در حال حاضر یک مرکز PC در اســتان 
فعال اســت که افراد معتاد پس از ســم زدایی به این 
مرکز ارجاع می شوند. این مرکز افراد را برای بازگشت 
به آغوش خانواده و جامعه آماده و ترغیب می کند و به 
نوعی درمان اجتماع محور در این مرکز اعمال می شود.

وی از دســتور کار برای راه اندازی مرکز درمان جامع 
اعتیاد در اســتان هم خبر داد وافزود: این مرکز که بر 
تداوم درمان اعتیاد تاکید دارد، به احتمال زیاد هفته 

بهزیستی امسال افتتاح شود.

این مســئول تصریح کرد: ظرفیت این مرکز ۵۰ تا 
١۰۰ نفر اســت و درمان هر فرد در این مراکز یک سال 
به طول می انجامد. به اینصورت که فرد معتاد ٣,۵ ماه 
در مرکز اقامت شبانه روزی داشته و تحت درمان و سم 
زدایی قرار می گیــرد و در ماه های آتی درمان مراجعه 
روزانه داشته و حرفه یادگرفته و مشــاوره و خدمات 

روانی و ... دریافت می کند.
وی از کمپ ها مــاده ١۵ به عنــوان مراکز درمان 
غیردارویی اعتیاد یاد کرد وافــزود: در حال حاضر ۲۶ 
کمپ ماده ١۵ در استان فعال است که از این تعداد ١۶ 
مرکز در کرمانشــاه و مابقی در شهرستان های استان 
فعال هستند. افراد معتاد در این مراکز اقامت یک تا سه 
ماهه داشــته و تحت درمان های غیردارویی قرار می 

گیرند.
ال گذشته 12 هزار "معتاد" استان تحت  س

درمان قرار گرفتند
وی افزود: سال گذشته در مجموع در تمامی مراکز 
درمان اعتیاد بهزیســتی حدود ١۲ هــزار نفر تحت 

درمان قرار گرفتند.
رضوان مدنی تصریح کرد: از این تعداد ۸۴۹ نفر در 
مرکز ماده ١۶ بهبود یافتــه، ۹۵۰۰ نفر در مراکز ماده 
١۵ و ١۵۰۰ نفر نیز بصورت سرپایی تحت درمان قرار 

گرفته و بهبود یافتند.
رضوان مدنی به فعالیت "مراکــز گذری" در حوزه 
کاهش آســیب اعتیاد در حاشیه شــهرها هم اشاره 
کرد و افزود: هم اکنون پنج مرکز در ســطح اســتان 
فعال است که ســه مورد آن در کرمانشاه و در هر یک 
از شهرستانهای اسلام آبادغرب و کنگاور هم یک مرکز 

فعال است.

وی افزود: در این مراکز افراد معتاد برای ترک اعتیاد 
تشویق شده و مشاوره روانشناسی دریافت می کنند 
و در کنار آن بســته های بهداشتی جهت پیشگیری و 
شیوع ایدز و سایر بیماریهای مشابه بین این افراد توزیع 

می شود.
رضوان مدنی به فعالیت شلتر و سرپناه برای اسکان 
شبانه افراد معتاد بی سرپناه هم اشاره کرد و افزود: هم 
اکنون سه مرکز سرپناه شبانه در کرمانشاه فعال است 
که پذیرش معتادان بی خانمان با رعایت پروتکل های 

بهداشتی در آن صورت می گیرد.
وضعیت کرونا "زرد" شوند، معتادان متجاهر 

جمع آوری می شوند
مدیرکل بهزیســتی استان کرمانشــاه با اشاره به 
وجود یک مرکز ماده ١۶ در ســطح استان گفت: این 
مرکز جهت نگهداری معتادان متجاهر اســتفاده می 
شود که هم اکنون به دلیل شیوع کرونا، مددجویی در 

این مرکز پذیرش نمی شود.
وی افزود: ظرفیت این مرکز ۲۵۰ نفر اســت و قرار 
است ســوله ای جدید در کنار آن راه اندازی شود و به 
محض اینکه شرایط استان به لحاظ کرونا در وضعیت 
زرد یا ســفید قرار گیرد کار جمــع آوری معتادان و 

نگهداری آنها در کمپ ماده ١۶ از سر گرفته می شود.
مدیرکل بهزیستی استان کرمانشــاه در ادامه به 
دیگر خدمات بهزیستی در حوزه حمایت از معتادان 
بهبودیافته هم اشاره کرد وافزود: اگر یک سال از ترک 
اعتیاد افراد معتاد بگذرد، بهزیستی در راستای حمایت 
از این افراد برای بازگشت به جامعه، تسهیلات اشتغال 
به آنان پرداخت می کند.وی افزود: به هر معتاد بهبود 
افته تا سقف ۵۰ میلیون تومان تسهیلات با کارمزد  ی

چهاردرصد پرداخت م یشــود و اگــر کارفرمایی این 
افراد را به کار گیری کند، این تسهیلات به کارفرمایان 

پرداخت می شود.
توزیع 2600 بسته پیشگیری از "کرونا" میان 

معتادان کرمانشاه
رضــوان مدنی به خدمــات بهزیســتی در حوزه 
پیشــگیری از ابتلای افراد معتاد به کرونا هم اشاره ای 
داشــت و افزود: طی مدت شــیوع کرونا ۲۶٣۲ بسته 
شامل اقلام بهداشــتی به منظور پیشگیری از ابتلا به 

کرونا میان افراد معتاد توزیع شده است.
وی افزود: همچنین ٣۲۶۲ نفر از معتادان آموزش 

راه های پیشگیری از ابتلا به کرونا دیده اند.
مدیرکل بهزیستی اســتان کرمانشاه خاطرنشان 
کرد: سرپناه های شــبانه هم با رعایت پروتکل های 
بهداشتی این افراد را پذیرش می کنند تا زمینه همه 

گیری کرونا در این افراد ایجاد نشود.

فراخوان فعالان معدنی اصفهان برای تشکیل کنسرسیوم سنگ تزئینی 

مدیرکل بهزیستی کرمانشاه:

وضعیت کرونا زرد شود، معتادان متجاهر جمع آوری می شوند



میزان مصرف برق کشــور در آســتانه هفته صرفه جویی در 
مصرف آب و برق دیــروز از مرز ۵۷ هزار مگاوات گذشــت که این 
میزان مصرف نســب به مدت مشابه پارســال نزدیک به ١۰ هزار 
مگاوات بیشتر شده است.میزان مصرف برق کشور روز گذشته به 
رقم ۵۷ هزار و ۲۹۰ مگاوات رسید و این درحالی است که پارسال 
و در همین بازه زمانی میزان مصرف بــرق ۴۷ هزار و ۹۵۸ مگاوات 
بوده که رکورد مصرف را پشت سر گذاشت.تفاوت مصرف پارسال و 

امسال ۹ هزار و ٣٣۲ مگاوات است.
اکنون و با گذشت مصرف برق کشور از مرز ۵۷ هزار مگاوات این 
نگرانی که امکان تولید برق با مشــکلاتی روبرو شود بین متولیان 
صنعت برق بیشتر شده اســت و اگر این میزان مصرف ادامه یابد 

امکان اعمال خاموشی های برنامه ریزی شده قوت خواهد گرفت.
»مصطفی رجبی مشــهدی« ســخنگوی صنعــت برق ۲۷ 
خردادماه  گفته بود: رشــد متعارف مصرف مشکلی در تامین برق 

ایجاد نخواهد کرد اما تداوم رشــد فزاینده فعلی شرایط سختی را 
اعمال خواهد کرد.

به گفته سخنگوی صنعت برق، تداوم افزایش دما احتمال عبور 
پیک مصرف از مرز ۵۷ هزارمــگاوات در هفته آینده )این هفته( را 

جدی تر می کند.
روند افزایشی مصرف برق درحالی تداوم یافته که از امروز هفته 

صرفه جویی در مصرف آب و برق آغاز شده است.

مصرف برق در مرز هشداراقتصاد و انرژی ۶

سخنگوی صنعت برق کشــور گفت: حدود ٣۹۰ 
مگاوات با شکســتن رکورد مصرف برق ایران فاصله 
داریم لذا لازم است برای تامین برق پایدار و گذر بدون 
خاموشی از تابستان، به مساله مدیریت مصرف توجه 

شود.
مصطفی رجبی مشــهدی ، با بیان اینکه با توجه 
به ظرفیت هــای تولید برق و نیروگاه هــای در مدار، 
اگر مصرف به بیش از ۶۰ هــزار مگاوات افزایش یابد، 
با مشــکلاتی در تامین برق مواجه خواهیم شــد و 
حتی شاید ناچار به اعمال محدودیت شویم، گفت: 
همه پرسنل این صنعت به صورت مداوم در تلاشند 
تا محدودیتی اعمال نشــود، با این حال نیروگاه های 
کشــور توان تولید ۶۰ هزار مگاوات برق را دارند و در 
صورتی که مصرف بــه بیش از این مقــدار افزایش 
یابد، با محدودیت هایی مواجه خواهیم شــد که در 
این شــرایط برای تامین برق پایــدار، بخصوص در 
استان های گرمسیر کشور، بیش از هر زمان دیگر به 

مدیریت مصرف برق نیازمندیم.
وی تصریح کرد: قطعاً بــا رعایت صرفه جویی در 
مصرف برق در ساعات اوج مصرف برای پاسخگویی 
به رشــد متعــارف مصرف نیــازی به خاموشــی 

برنامه ریزی شده نخواهد بود.

سخنگوی صنعت برق کشور با بیان اینکه شاهد 
افزایش ۵.۸ درصدی رشــد مصرف برق نســبت به 
مدت مشابه سال گذشته هســتیم و اکنون میزان 
مصرف  از مرز ۵۷ هزار مگاوات گذشــته است، اظهار 
کرد: با رسیدن اوج بار به رقمی فراتر از ۵۷ هزار و ۲۰۰ 
مگاوات تنها حدود ٣۹۰ مگاوات با شکســتن رکورد 

مصرف برق ایران فاصله داریم.

وی با تاکیــد بر اینکه تنها راه گذر از این شــرایط 
مدیریت مصرف است، تصریح کرد: در فاصله ساعت 
١٣ تا ١۷ بــه هیچ عنوان از وســایل پرمصرف برقی 
همانند لباسشویی، جاروبرقی و ظرفشویی استفاده 
نشود، همچنین مشترکان در ســاعات اوج مصرف 
از دور کند کولرهای آبی اســتفاده و دمای کولرهای 

گازی خود را روی عدد ۲۴ تنظیم کنند.

ســخنگوی صنعت برق کشــور با بیــان اینکه 
مشترکان در صورت امکان برای کولرهای آبی خود 
از سایبان اســتفاده کنند تا حدود ٣۰ درصد میزان 
مصرف برق آنها کاهش پیدا کنــد، گفت: خاموش 
کردن سیستم های سرمایشــی به هنگام خروج از 
محل کار یا منزل، نیز از دیگــر راهکارهای مدیریت 
مصرف هزار و ۲۰۰ مگاوات تنها حدود ٣۹۰ مگاوات 

با شکستن رکورد مصرف برق ایران فاصله داریم.
وی با تاکیــد بر اینکه تنها راه گذر از این شــرایط 
مدیریت مصرف است، تصریح کرد: در فاصله ساعت 
١٣ تا ١۷ بــه هیچ عنوان از وســایل پرمصرف برقی 
همانند لباسشویی، جاروبرقی و ظرفشویی استفاده 
نشود، همچنین مشترکان در ســاعات اوج مصرف 
از دور کند کولرهای آبی اســتفاده و دمای کولرهای 

گازی خود را روی عدد ۲۴ تنظیم کنند.
ســخنگوی صنعت برق کشــور با بیــان اینکه 
مشترکان در صورت امکان برای کولرهای آبی خود 
از سایبان اســتفاده کنند تا حدود ٣۰ درصد میزان 
مصرف برق آنها کاهش پیدا کنــد، گفت: خاموش 
کردن سیستم های سرمایشــی به هنگام خروج از 
محل کار یا منزل، نیز از دیگــر راهکارهای مدیریت 

مصرف برق به شمار می رود.
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چقدر تا خاموشی فاصله داریم؟

خبر

مدیرعامل شــرکت مپنا با بیان اینکه در ساخت 
نیروگاه، ایران در میان پنج کشور نخست جهان است 
گفت: ما تنوعی از ماشــین ها، انواع توربین، ژنراتور و 
سیستم کنترل را می سازیم و هیچ تجهیز نیروگاهی 

نیست که امروز نیازمند به آن باشیم
عباس علی آبادی در حاشیه مراسم امضای تفاهم 
نامه احداث فاز دوم نیروگاه برق خــرم آباد در بنیاد 
مستضعفان در جمع خبرنگاران افزود: به لطف خدا 
کشور ما از حیث صنعت برق در وضعیت بسیار خوبی 

هم در تولید تجهیزات و هم در تولید برق قرار دارد.
وی با بیان اینکه استان لرستان از جمله استان هایی 
بود که نیروگاه برق نداشت و گیرنده برق بود گفت: از 
این پس به عنوان یک استان مولد، سهم قابل توجهی 
از نیاز بــرق خود را تامین می کنــد و در برخی مواقع 

می تواند صادر کند.
علی آبادی اضافه کرد: با احداث واحد های جدید 
در استان لرستان، این اســتان به صادر کننده برق به 

شبکه سراسری تبدیل خواهد شد.
وی با بیان اینکه اگر منابع مالی تامین شود بخش 
دوم فاز نخست نیروگاه خرم آباد، به پیک تابستان سال 
آینده می رســد گفت: این یک اقدام جهادی است و 
امسال که سال جهش تولید است، ان شاءالله محقق 

خواهد شد.
علی آبادی با اشــاره به اینکه بایــد از هم اکنون تا 
تابستان سال آینده، سه واحد جدید را در خرم آباد راه 

اندازی کنیم افزود: اقتصاد برق در کشور ما وضعیت 
خوشــی ندارد، ما در کشــور برق را به قیمت واقعی 
عرضه نمی کنیم چرا که سیاســت کشور تامین برق 

برای مردم است و باید از سایر محل ها جبران شود.
وی با بیان اینکــه واحد های بخــار و گاز فاز دوم، 
در ســال ١۴۰١ قابل بهره برداری خواهد بود گفت: 
لرستان هم اکنون تامین برق خود را تا ٣۲۰ مگاوات 

انجام می دهد و این عدد بزرگی است.
علی آبادی ادامه داد: لرستان هم اکنون در بسیاری 
از ایام، برق خود را تولید می کند و در برخی روز ها نیز 

می تواند صادر کند ضمن اینکه در بعضی ساعات اوج 
مصرف، ممکن است گیرنده باشد و با احداث فاز دوم، 

صادر کننده هم خواهد شد.
وی با بیــان اینکه صنعــت برق مقدمــه و مبداُ 
همه توســعه هاســت گفت: با صنعت برق می شود 

توسعه های بعدی را در استان لرستان رقم زد.
علی آبادی با اشــاره به منابع آبی خوب اســتان 
لرستان، افزود: این موضوع، این فرصت را به مردم این 
استان می دهد که در موقعیتی بهتر نسبت به گذشته 

برای ورود به یک شرایط صنعتی پیدا کنند.

وی با بیان اینکه در صنعت برق ســرمایه گذاری 
بســیار بزرگی صورت گرفته اســت گفت: سازمانی 
تشکیل شــده که امروز با بزرگان این صنعت در دنیا 

رقابت می کند.
مدیرعامل مپنا با بیان اینکه تلاش می کنیم که در 
تعامل با دنیا عمل کنیم افزود: در اقتصاد این صنعت 
اگر مانعی وجود نداشته باشد، در بخش فنی آن مانعی 

نیست.
علی آبادی گفت: بیــش از ۶۰ درصد نیروگاه های 
کشور را مپنا ساخته اســت و این نیروگاه ها امروز در 

مدار تولید هستند.
وی با بیان اینکــه مپنا در کشــور های دیگر نیز 
نیروگاه ساخته اســت افزود: در عمان، عراق، سوریه، 
اندونزی، پاکســتان و نقاط مختلف دنیــا، نیروگاه 

ساخته ایم.
مدیرعامل مپنا اضافه کــرد: این نیروگاه ها ایرانی 
هستند و پرچم جمهوری اســلامی بر فراز آن ها به 

اهتزاز درآمده است.
وی با بیان اینکه در ساخت نیروگاه، ایران در میان 
پنج کشور نخســت جهان اســت گفت: ما تنوعی از 
ماشــین ها، انواع توربین، ژنراتور و سیستم کنترل را 
می ســازیم و هیچ تجهیز نیروگاهی نیست که امروز 
نیازمند به آن باشیم و برای تامین آن با مشکل مواجه 
شــویم ضمن اینکه تحریم هم هیچ مانعی به وجود 

نخواهد آورد.

طبق اطلاعــات وزارت نفت نیجریه، این کشــور 
تولیدکنندگان نفت خود را مجبــور کرده ۴۴١ هزار 
بشــکه در روز از تولید نفت خود کم کنند که برابر با 

١٣.۶۷ میلیون بشکه طی یک ماه می شود.
نیجریه، یکی از بزرگترین صادر کننده های نفت 
آفریقا، سهمیه تولید نفت خود را ١٣,۷ میلیون بشکه 
برای شرکت های شل، چورون و سایر تولید کنندگان 

طی یک ماه پایین آورده است.
شش شــرکت بزرگ نفتی از جمله شل، اکسون 
موبیل، چورون، توتال، آجیپ و اداکس در تولید ۹۰ 

درصد نفت نیجریه فعالانه مشارکت دارند. 
١۰ درصد نفت باقی مانده توســط شــرکتهای 
داخلی در این کشــور مانند شرکت توســعه نفتی 

نیجریه و شرکت توسعه نفتی سپلات تولید می شود.
به گفته منابع تجاری، این تصمیم در جهت  پیروی 
از قرارداد کاهش تولید اوپک پلاس گرفته شده است و 
باعث تاخیر در صادرات نفت خام این کشور در ماه های 

مه و ژوئن توسط شرکت ملی نفت نیجریه می شود.
نیجریه در مــاه های مه و ژوئــن ١,۴١۲ میلیون 
بشــکه در روز تولید داشــت و در نظــر دارد ۴۹۵,١ 

میلیون بشــکه در روز از جولای تا دسامبر ۲۰۲۰ و 
١,۵۷۹ بین ژانویه ۲۰۲١ و آوریل ۲۰۲۲ تولید کند تا 

به قرارداد کاهش تولید هم پایبند بوده باشد.
این مقدار تولید علاوه بر تولیــد ٣۶۰ تا ۴۶۰ هزار 
بشکه در روز میعانات گازی است که از قرارداد کاهش 

تولید معاف شده است.
طبق اطلاعــات وزارت نفت نیجریه، این کشــور 
تولیدکنندگان نفت خود را مجبــور کرده ۴۴١ هزار 
بشــکه در روز از تولید نفت خود کم کنند که برابر با 

١٣,۶۷ میلیون بشکه طی یک ماه میشود.

طبق گفته منابع تجاری، نفت خام ســبک بانی 
نیجریه در حال حاضر ۵ دلار در هر بشــکه ارزانتر از 
نفت برنت فروخته می شــود در حالی که در شرایط 
عادی معمــولاً ٣ دلار در هر بشــکه گران تر از برنت 

است.
به گفته وزارت نفت نیجریه، این کشــور مجبور 
اســت حتی بدون قرارداد اوپک، تولید خود را پایین 
بیاورد چون ذخایــر نفتی به خاطــر کاهش تقاضا  
افزایش یافتــه و فضایی برای نگه داشــتن آن وجود 

ندارد.

تغییرات ماندگار در شیوه زندگی مردم و کاهش احتمالی رفت و آمد در 
کشورهای پیشرفته به خاطر طرح های دورکاری بر تقاضای نفت تاثیر می 
گذارد. رکود اقتصادی به همراه نرخ بالای بیکاری و کاهش فعالیت های 

کارخانه ای هم جلوی بهبود تقاضای نفت را می گیرد.
از زمان سقوط تقاضای نفت به خاطر اقدامات اتخاذ شده جهت مهار 
گسترش ویروس کرونا، تحلیلگران ســعی دارند پیش بینی کنند چه 
زمانی تقاضا به ســطح قبل از بحران کرونا باز می گــردد. برخی از آن ها 
 پیش بینی های V، U و L شکل ارائه داده اند. اکثر موسسات بین المللی 
پیش بینی کننده توافق دارند که بازگشت به شرایط معمولی بیشتر از حد 
انتظار و احتمالا تا ۲۰۲۲ طول می کشــد. بسیاری از تحلیلگران عقیده 

دارند بهبود V شکل و سریع تقاضای جهانی نفت امکان پذیر نیست.
در حالی که تقاضا برای حمل و نقل جاده ای روند بهبودی را مخصوصاً 
در چین طی می کند، ولی تقاضا برای سوخت هواپیما همچنان حداقل 
تا دو ســال دیگر پایین می ماند. تغییرات ماندگار در شیوه زندگی مردم 
و کاهش احتمالی رفت و آمد در کشورهای پیشرفته به خاطر طرح های 
دورکاری بر تقاضای نفت تاثیر می گــذارد. رکود اقتصادی به همراه نرخ 
بالای بیکاری و کاهش فعالیت های کارخانه ای هم جلوی بهبود تقاضای 

نفت را میگیرد.
 به گفته آژانس بین المللی انرژی،  حدود یک ســال طول می کشد تا 

تقاضای نفت به سطح قبل از همه گیری ویروس کرونا باز گردد.
 آژانس بین المللی انرژی در جدیدترین گزارش بازار نفت در ماه ژوئن 
نوشت انتظار می رود تقاضا برای نفت در سال جاری میلادی ۸,١ میلیون 

بشکه در روز کاهش یابد که بیشترین کاهش تقاضا در تاریخ است.
 طبق گزارش آژانس بین المللی انــرژی، تقاضای نفت ۵,۷ میلیون 
بشکه در روز در سال آینده میلادی رشد می کند. یعنی تقاضای جهانی 
نفت در ۲۰۲١ با ۹۷,۴ میلیون بشکه در روز همچنان ۲,۴ میلیون بشکه 
کمتر از ۲۰١۹ خواهد بود. بیشتر این اختلاف مربوط می شود به شرایط 

ناگوار بخش هواپیمایی.
اکثر تحلیلگران انتظار دارند تقاضا برای سوخت هواپیما حداقل تا دو 

سال دیگر در همین سطح پایین باقی بماند.
 اداره اطلاعات انرژی آمریکا خوشبین تر از آژانس بین المللی انرژی 
اســت و پیش بینی می کند تقاضای نفت در ســال جاری میلادی ٣,۸ 
میلیون بشکه در روز نسبت به ۲۰١۹ کاهش یابد ولی ۷,۲ میلیون بشکه 
در روز در ۲۰۲١ افزایش داشته باشد و تنها ١,١ میلیون بشکه در روز بین 

سطح تقاضا در ۲۰١۹ و ۲۰۲١ اختلاف وجود داشته باشد.
اوپک هیچ پیش بینی برای ۲۰۲١ ارائه نــداده ولی تخمین می زند 
تقاضای جهانی نفت در کل ســال ۲۰۲۰، ۹,١ میلیون بشــکه در روز 

کاهش داشته باشد.

 آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد کاهش ذخایر نفتی در سراســر 
جهان نشان دهنده ادامه بهبود تقاضای نفت در ماه های آینده است ولی 
بازار نفت همچنان با بی ثباتی های بزرگی در بخش عرضه و تقاضا روبرو 

است که نباید نادیده گرفته شوند.

ایران جزو ۵ کشور برتر نیروگاه ساز جهان شد

نیجریه تولید نفت خود را ۴۴۱ هزار بشکه در روز پایین آورد

چه چیزی مانع بهبود کامل تقاضای نفت می شود؟

چرا مصرف سی.ان.جی 
نوسانی است؟

مصرف ســی.ان.جی در فروردین ماه 
ســال جاری به کمتــر از ١۵ میلیون متر 
مکعب رســید، اردیبهشــت ماه دوباره 
افزایش مصرف داشتیم و به میزان حدود 
۲۰ میلیون متر مکعب در روز رســیدیم 
اما هنوز تا پیــک ۲۵ میلیون متر مکعبی 
بعد از ســهمیه بندی و قبل از کرونا فاصله 

داریم.
محســن جوهــری در گفت وگــو با 
خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره روند تغییر 
مصرف ســی.ان.جی بعد از سهمیه بندی 
و سال جاری اظهار داشــت: بعد از اعمال 
ســهمیه بندی بنزین در ۲۴ آبان ســال 
گذشته مقدار مصرف سی.ان.جی به ۲۵ 
میلیون متــر مکعب در روز  رســید ، ولی 
به دلیل شیوع کرونا در اســفند ماه روند 
مصرف کاهشــی و به حــدود کمتراز ۲۰ 

میلیون متر مکعب در روز رسید.
وی با بیان اینکه مصرف ســی.ان.جی 
در فروردیــن ماه ســال جــاری به کمتر 
از ١۵ میلیون متر مکعب رســید، افزود: 
اردیبهشــت ماه دوبــاره افزایش مصرف 
داشتیم و به میزان حدود ۲۰ میلیون متر 
مکعب در روز رسیدیم اما هنوز تا پیک ۲۵ 
میلیون متر مکعبی بعد از سهمیه بندی و 

قبل از کرونا فاصله داریم.
رئیس هیــات مدیــره انجمن صنفی 
ســی.ان.جی گفت: یکــی از دلایل مهم 
کاهــش مصــرف، تعطیلــی بســیاری 
از شــرکت ها، کارخانه هــا و اصنــاف به 
دلیل جلوگیــری از شــیوع کرونــا و یا 
ورشکستگی های ناشی از شیوع ویروس 
کرونا بوده که ایــن موضوع تاثیر زیادی بر 

حمل ونقل داشته است.
وی با اشــاره به برنامه گازسوز کردن 
خودروهــای عمومی تصریح کــرد: قرار 
بر این اســت که یک میلیون و ۴۶۰ هزار 
خودرو گازسوز شوند، فرایند ثبت نام این 
خودروها آغاز شده اســت ولی با توجه به 
مشــکلاتی که در رابطه  با کمبود مخزن 
و قطعات وجود دارد به نظر می رســد، این 
فرایند طولانــی و تاثیر آن بر روند افزایش 

مصرف زمان بر باشد.
جوهــری گفت: بعد از ســهمیه بندی 
قیمت بنزین، شــاهد افزایش چشمگیر 
انفجار مخازن خودروهای گازســوز غیر 
اســتاندارد و تلفــات جانــی و مالی این 
حــوادث در جایگاه هــای ســی.ان.جی 
بوده ایــم و در این زمینه نیاز به تســهیل 
فرایندهــای تعریــف شــده و حمایت از 
دارندگان ایــن خودروها، جهــت انجام 
بازرسی و آزمون مخازن آنها و جلوگیری 
از بروز حوادث و آسیب های جانی و مالی 

احتمالی به مردم و جایگاه ها است.

عرضه انواع فرآورده 
پالایشی و پتروشیمی 
در بورس انرژی رقم 

می خورد
شــرکت بورس انــرژی ایــران امروز 
شــاهد عرضه انواع فرآورده پالایشــی و 

پتروشیمی خواهد بود.
نــگ داخلی ایــن بــورس، امروز  ی ر
)دوشــنبه، دوم تیرمــاه( شــاهد عرضه 
کالاهــای آیزوریســایکل پالایش نفت 
اصفهان، آیزوریســایکل و بلندینگ نفتا 
پالایش نفت بندرعباس، آیزوریســایکل، 
آیزوفید، حلال ۴۰۲ و حلال ۴۰۴ پالایش 
نفــت تبریــز، آیزوریســایکل، پروپان و 
فتای سنگین پالایش نفت تهران، برش  ن
سنگین، سوخت کوره ســبک و نیتروژن 
مایع پتروشــیمی تبریز، برش ســنگین 
پتروشیمی جم، برش ســنگین شرکت 
پتروشیمی شــازند، بلندینگ نفتا حلال 
۴١۰، حلال ۴۰۴ و نفتای سنگین تصفیه 
نشده پالایش نفت شیراز، بنزول خام ذوب 
آهن اصفهان، متانول پتروشیمی زاگرس، 
متانول پتروشیمی شیراز، متانول شرکت 
متانول کاوه و میعانات گازی مجتمع گاز 

پارس جنوبی است.
همچنین، سوخت هوایی و نفت سفید 
شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
ایران، گاز مایع پالایش نفــت آبادان، گاز 
مایع شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس 
و نفتای ســنگین پالایش نفــت لاوان در 
رینگ بین الملــل بــازار فیزیکی بورس 

انرژی ایران عرضه می شود.
روز یکشــنبه )یکم تیرمــاه( کالاهای 
میعانات گازی پالایش گاز ایلام در رینگ 
داخلی و حلال ۴۰۲ پالایش نفت اصفهان 
در رینگ بین الملل بــازار فیزیکی بورس 

انرژی ایران معامله شد.
در این روز بیش از ۷.۰۸١ تن فرآورده 
هیدروکربــوری به ارزش بیــش از ۲۵۷ 
میلیــارد و ٣۸۹ میلیــون ریــال در بازار 

فیزیکی بورس انرژی ایران دادوستد شد.

قیمت نفت بالا رفت
قیمت نفــت روز دوشــنبه تحت تاثیر 
محدودیت عرضه از سوی تولیدکنندگان 
بزرگ افزایش یافت اما افزایش موارد ابتلا 
به ویروس کرونا و نگرانیها نسبت به متوقف 
شــدن روند احیای تقاضا برای نفت، رشد 

قیمتها را محدود کرد.
بهای معاملات آتی نفت برنت هشــت 
ســنت معادل ۰.۲ درصد افزایش یافت و 

به ۴۲ دلار و ۲۲ سنت در هر بشکه رسید.
بهای معاملات آتی نفــت آمریکا با ١۰ 
ســنت معادل ۰.٣ درصد افزایش، به ٣۹ 
دلار و ۹٣ سنت در هر بشکه رسید. هر دو 
شاخص قیمت نفت هفته گذشته حدود ۹ 

درصد رشد کردند.
شمار دکلهای حفاری فعال نفت و گاز 
در آمریکا و کانادا هفته گذشــته با وجود 
بالا رفتن قیمتها که باعث شــده برخی از 
تولیدکنندگان حفاری را دوباره شــروع 

کنند، به رکورد پایینی سقوط کردند.
گروه اوپــک پلاس که شــامل اوپک و 
متحدانش نظیر روسیه است، هنوز درباره 
تمدید کاهش تولید ۹.۷ میلیون بشکه در 
روز در اوت تصمیم نگرفته اند.   با این حال 
عراق و قزاقستان در نشست روز پنج شنبه 
کمیته نظارتی اوپک پلاس متعهد شده اند 
که پایبندی خود به کاهش تولید را بهبود 

ببخشند.
قیمتهای نفت پس از این که در آوریل 
و مه تحت تاثیر قرنطینه های وضع شــده 
برای مقابله با شــیوع ویروس کرونا و افت 
شدید تقاضا، سقوط کردند اکنون از بهبود 

تقاضا برای سوخت حمایت شده اند.
ســازمان جهانی بهداشت روز یکشنبه 
اعلام کرد مــوارد جدید ابتــلا به ویروس 
کرونا در جهــان در مدت ۲۴ ســاعت به 
میزان ١۸٣ هزار و ۲۰ مــورد افزایش پیدا 
کرده است و بیشترین افزایش در آمریکای 

شمالی و جنوبی بوده است.
ــه گفتــه مایــک مــک کارتــی،  ب
استراتژیست ارشــد بازار در شرکت سی 
ام ســی مارکتس، آســیبهای اقتصادی 
احتمالی ناشی از دور جدید شیوع بیماری 
کووید ١۹ احتمالا هر گونه شور و اشتیاق 

سرمایه گذاران را از بین خواهد برد.
بر اساس گزارش رویترز، افزایش موارد 
ابتلا به ویروس کرونا در بخشهایی از جهان 
مانند پکــن و ایالت ویکتوریای اســترالیا 
باعث شده اســت مقامات محدودیتهای 
رفت و آمد را برای مقابله با شــیوع بیماری 

وضع کنند.

 افزایش سالانه 
یک میلیون مشترک جدید 

برق در کشور
مقایســه  بــا  توانیــر  مدیرعامــل 
شاخص های صنعت برق با رشد جمعیت 
گفت: سالانه بیش از یک میلیون مشترک 

جدید به شبکه ما اضافه می شود.
حمدحســن متولی زاده، در نشست  م
مدیران ارشــد وزارت نیرو بــا معاون اول 
رئیــس جمهوری گفــت: بیــش از هزار 
مگاوات هم ســالانه به مصــرف صنعتی 
کشور اضافه می شــود. علاوه بر طرح های 
توسعه ای و ساخت و ســازها، تمرکز ما با 
سیاست های اخیر وزارت نیرو بر اقدام های 
ساز و کاری است. مهمترین دستاوردی که 
در هوشمندسازی و تحول دیجیتال مورد 
نتظار است ارائه خدمات غیر حضوری به  ا
صورت صددرصد است که در سال جاری 

تحقق پیدا خواهد کرد.
وی افزود: امســال به ١۰ هــزار خانوار 
عشــایر، مولدهای خورشیدی قابل حمل 
تحویل می شود که شامل یک پنل یکصد 
کیلوواتی به همراه تجهیزات آن است که 
می تواند انرژی برق مورد نیازشان را تأمین 
کند. بخش عمده ای از شــبکه ها بویژه در 
روستاها فرسوده است که امسال با سرعت 

بیشتری در این زمینه تلاش خواهد شد.
این مقام مســؤول دربــاره طرح های 
تشــویق محور هم گفت: در ســال ۹۸ با 
مبادله موافقت نامه با بیــش از ١۲۰ هزار 
مشترک صنعتی و کشــاورزی، طرح های 
تشــویقی را اجرا کردیم. با ایــن طرح ها، 
خوشــبختانه ٣۸۷۴ مگاوات در روز پیک 
کاهش مصــرف داشــتیم، ٣۵۰ میلیارد 
تومان پاداش همکاری به این مشــترکان 
داده شد و یک اثر آن معادل ۵ هزار مگاوات 
نیروگاه جدیــد و ۷ هزار میلیــارد تومان 

صرفه جویی بوده است.
به گفته این مقام مســؤول در ١۰ سال 
گذشته به طور متوسط رشد ۵.۲ درصدی 
را تجربه کردیم که با ادامــه این روند، در 
۵ ســال آینده پیک ما به بــالای ۸۵ هزار 
ــگاوات خواهد رســید. بــا اقدام های  م
تشویقی رشــد پیک مصرف تا یک درصد 
محدود شــد که ادامه آن بســیار ضروری 

است.



معــاون تحقیقات، طراحــی و تکوین محصول ایــران خودرو با 
اشاره به ســرمایه گذاری ١۰میلیون دلاری ایران خودرو در ارتقای 
استاندارد آلایندگی یورو ۴ به ۵، از شماره گذاری تمامی محصولات 
ایران خودرو از ابتدای سال با استاندارد یورو ۵ خبر داد.کیانوش پور 
مجیب ادامه داد: براساس ابلاغیه سازمان محیط زیست شرکت های 
خودروســاز باید از ابتدای ســال ۹۹ محصولات خودرا با استاندارد 
آلایندگی یــورو ۵ تولید کنند.وی توضیــح داد: از آنجــا که ایران 

خودرو ٣۲ مدل و کلاس محصول تولید می کند، برای رســیدن به 
اســتانداردهای یورو ۵ نیازمند تعاریف پروژه هــای متعددی بوده 
است.وی با اشاره به این که ایران خودرو از سال ۹۷ پروژه های ارتقای 
آلایندگی محصولات خــود را از یورو ۴ به یــورو ۵ آغاز کرده، گفت: 
تولید انبوه  ۲۰۶ هاچ بک با اســتاندارد یورو ۵ از آذرماه سال گذشته 
آغاز شده اســت.پور مجیب از دریافت مجوز شماره گذاری از محیط 
زیست هم خبر داد و گفت: برای تمامی محصولات بنزین سوز ایران 

خودرو از ابتدای سال ۹۹ مجوز شماره گذاری با استاندارد آلایندگی 
محیط زیست اخذ شده است.پورمجیب از درخواست مهلت یک ساله 
برای ارتقای اســتاندارد آلایندگی محصولات دوگانه سوز خبر داد و 
گفت: تنها مشــکلی که ایران خودرو در حوزه شماره گذاری خودرو 
و اســتاندارد آلایندگی یورو ۵ با آن روبرو است، خودروهای گازسوز 
سواری و وانت دوگانه سوز است که در این زمینه نیز  برنامه های بهبود 

متناسب برای ارتقای  استانداردها صورت گرفته است. 

سه شنبه   3 تیر   1399         شماره   ۷1280صنعت و خودروتولید محصولات بنزینی ایران خودرو با استاندارد یورو٥

بازار خودرو در شرایطی با صعود دوباره قیمت ها 
و نابســامانی روبه رو شــده که قرار اســت فرآیند 
قیمت گذاری خودروها دوباره از نقطه صفر آغاز شود و 
دستورالعمل قیمت گذاری مورد بازنگری قرار گیرد. 
در نتیجه، اجرای مصوبه فروش ١۰ درصد بالای نرخ 
کارخانه نیز منتفی شده و ظاهراً معیار دیگری برای 

کنترل بازار وجود ندارد.
به گزارش فارس، برخی کاربران با درج ســوژه ای 
تحت عنوان »قیمت گذاری بــازار خودروها به کجا 
رسید؟« پیگیری موضوع تعیین قیمت خودروهای 
داخلی و در نتیجه تعیین تکلیف قیمت ها در بازار را 

خواستار شدند.
در این مــورد قرار بــود با تعییــن قیمت جدید 
خودروهای داخلی، فروش خودرو در بازار ١۰ درصد 
بالاتر از نرخ کارخانــه صورت گیرد و اگر بیشــتر از 
این رقم، معامله ای انجام شــود مــورد پیگرد قرار 
گیرد. این در حالی اســت که با گذشت یک ماه از این 
مصوبه، عباس تابش، رئیس سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان با اشــاره بــه اینکه برای 
تعیین قیمت خودرو، ذی نفع های مختلفی دخالت 
دارند، گفت: خودروساز باید با تولید کافی و عمل به 
تعهدات، وجود کالا در کف بازار را تضمین کند و این 

شرط لازم برای رعایت حقوق مصرف کننده است.
به گفته وی، ســالانه بــه حدود یــک میلیون و 
۵۰۰ هزار خودرو نیاز داریم اما بر اســاس آمار تولید 
خودروسازان، تولید خودرو حدود ۷۶۰ هزار دستگاه 
بوده و واردات خودرو هم ممنوع اســت و این تولید 

ناکافی، عرضه و تقاضا را برهم می زند.
تابش اردیبهشــت ماه به مردم قول داده بود که با 
همت دستگاه های امنیتی، نظارتی, شورای رقابت 
و با سیاســت وزارت صنعت، معدن و تجارت, در یک 
ماه آینده بازار خودرو متعادل شود اما این اتفاق عملی 

نشد و در حال حاضر شــاهد صعودی شدن قیمت 
خودرو در بازار هستیم.

* فروش 10 درصد بالای نرخ کارخانه منتفی 
شد

در عین حال،  تابش در مورد عدم اجرای مصوبه ١۰ 
درصدی فروش خودرو می گوید: پیشنهاد سازمان 
حمایت در مورد قیمت خودرو این بود که ١۰ درصد 
بالاتر از قیمت مصوب خودرو به عنوان منشأ تعزیر در 
نظر گرفته شود که این موضوع به کمیته های مربوطه 

ارسال شده و در دست بررسی است.
وی با بیان اینکه امــا دیدگاه های متفاوتی در این 
باره وجود دارد، می گوید: برخی معتقدند که قیمت 
مصوب برای خودرو وجود دارد بنابراین قیمت های 
بازاری باید بر مبنای عرضه و تقاضا باشد اما سازمان 
حمایت در این خصوص معتقد اســت که باید سقف 

قیمت در بازار تعیین شود.
سعید موتمنی رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو 

نیز در این مورد گفت: هیچ مصوبه ای در این مورد به 
ما ابلاغ نشده و زمانی که این مســئله را از مسئولان 
مربوطه پیگیری کردیم به مــا گفتند که اجرای این 

طرح مخالفینی دارد و فعلا اجرایی نمی شود.
وی با بیان اینکه ما تابع قانون و مصوبات هستیم، 
افزود: اگر این مصوبه اجرایی می شــد اثر مثبتی در 

بازار و کنترل قیمت ها داشت.
* بازنگری دســتورالعمل قیمت گذاری 

خودرو
ازار خودرو در حالی با بلاتکلیفی روبرو است که  ب
اخیراً بحث هایی در مورد بازنگری در دستورالعمل 
قیمت گذاری خودرو نیز مطرح شــده و قرار اســت 
فرمول قیمت گذاری شــورای رقابت تغییر کند. بر 
این اساس مقرر شد با تشکیل کمیته ای متشکل از 
شورای رقابت و سازمان حمایت مصرف کنندگان و با 
حکمیت سازمان گسترش و نوسازی صنایع، فرمول 

قیمت گذاری خودرو بازنگری شود.

مازیار بیگلو، دبیر انجمن قطعه ســازان در مورد 
ازنگری در دســتورالعمل قیمت گذاری خودروها  ب
گفت: این فرمول باید اصلاح شــود زیــرا بر مبنای 
قیمت خودرو در ســال ۹۰ تدوین شده و با حقیقت 

قیمت تمام شده خودرو فاصله زیادی دارد.
وی تصریــح کرد: قرار اســت ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و شورای رقابت کار تجدیدنظر در 
روش قیمت گذاری خودرو را تحت نظارت سازمان 

گسترش انجام دهند.
این اتفاق، اعلام قیمت جدید خودروها را همچنان 
در کما نگه خواهد داشــت و عملًا با مشخص نبودن 
قیمت هــای کارخانه ای، ابزاری بــرای کنترل بازار 

خودرو نیز وجود نخواهد داشت.
بعــد از تعیین قیمــت خودروهــای داخلی در 
اردیبهشت امسال توسط شورای رقابت، کشمکش 
بر ســر اعلام نرخ های نهایی بین ســازمان حمایت 
و شــورای رقابت ادامه یافت و در نهایت هیچ کدام از 
این دو نهاد مســئول حاضر به اعلام نرخ های جدید 

خودروها نشدند.
فقط قیمت چند محصول ایران خودرو و ســایپا 
که در فروش فوق العاده عرضه شــدند، از سوی این 
دو خودروساز اعلام شد که البته تفاوت قابل توجهی 
با نرخ های اولیه اعلام شده از ســوی شورای رقابت 
داشت. به این ترتیب مشــخص نشد مصوبه شورای 
رقابت برای افزایش ١۰ درصدی قیمت محصولات 
ایران خودرو و رشــد ۲٣ درصدی قیمت محصولات 
ســایپا تا چه حد بر قیمــت هرکــدام از خودروها 
تاثیرگذار بوده و چه نرخی باید برای فروش کارخانه 
و بازار مدنظــر قرار گیرد.حالا هم بــا تجدید نظر در 
دســتورالعمل قیمت گذاری خودروها باز همه چیز 
به نقطه اول خود بــاز می گردد و مشــتریان و بازار 

همچنان در مورد قیمت خودرو بلاتکلیف هستند.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد:
تحویل قطعه دوم آزادراه 

تهران- شمال با ۲ باند رفت 
و برگشت؛ تا ٥ سال آینده

وزیر راه و شهرســازی از تحویل قطعه دوم 
آزادراه تهران- شــمال به صورت کامل تا پنج 
ســال آینده خبر داد و گفت: خارجی ها برای 

تامین مالی این پروژه حضور ندارند.
بــه گــزارش ایلنــا، معــاون اول رئیس 
جمهور، وزیر راه و شهرســازی و رئیس بنیاد 
مســتضعفان از قطعــه دوم آزادراه تهران- 
شمال بازدید کردند و آخرین جزئیات از نحوه 
سرمایه گذاری در ساخت قطعه دوم را اعلام 

کردند.
محمد اســلامی وزیر راه و شهرسازی در 
حاشــیه این بازدید در جمع خبرنــگاران با 
بیان اینکه در افتتاح قطعه اول آزادراه تهران- 
شمال وعده بهره برداری از باند رفت قطعه دوم 
تا سال ١۴۰۰ را دادیم، گفت: امروز از آخرین 
وضعیت پروژه قطعه دوم آزادراه تهران- شمال 
به همراه آقایان فتاح و نوبخت بازدید کردیم و 
امیدواریم با تامین مالی مورد نیاز بتوانیم وعده 

داده شده را محقق سازیم.
اسلامی با بیان اینکه بنا داریم فعلا باند رفت 
قطعه دوم را بســازیم همچنین از جاده فعلی 
هم برای رفت و آمد مردم استفاده کنیم، ادامه 
داد: با افتتاح تونل البرز گام مهمی در ساخت 
باند رفت قطعه دوم برمی داریم و ساخت این 
بخش از پروژه هم باعــث کاهش مدت زمان 

سفر مردم خواهد شد.
وی تاکید کرد: دولت در شــرایط سخت 
مالی قرار دارد اما با این وجــود با اراده کامل با 
بنیاد مستضعفان متفق القول هستیم تا قطعه 

دوم را بسازیم.
وزیر راه و شهرسازی از اتمام ساخت قطعه 
دوم آزادراه با دو لاین رفت و برگشــت در پنج 
سال آینده خبر داد و گفت: تا پنج سال آینده 

قطعه دوم را به طور کامل تحویل می دهیم.
اســلامی ادامه داد: ســهم دولت از تامین 
مالی قطعــه دوم آزادراه تهران- شــمال ۵۰ 
درصد اســت و امیدواریــم ۲١۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار مورد نیاز برای احداث باند رفت 
آزادراه تهران- شــمال محقق شود که در این 
صورت این پروژه در موعد مقرر به بهره برداری 

می رسد.
وی اظهار داشــت: برای تحویــل پروژه 
در موعد مقرر ، در برخــی از مناطق حتی به 
صورت سه شیفت کار می شود تا حتی بتوانیم 
زودتر از موعد باند رفت قطعــه دو را تحویل 
دهیم. البته نقاط بحرانی در این منطقه زیاد 

است.
وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به سوال ایلنا 
مبنی بر منتفی شــدن تامین مالی از سوی 
خارجی ها برای احداث قطعــات باقی مانده 
آزادراه تهران- شــمال تاکید کــرد: در یک 
مقطع کوتاهی تامین مالی از سوی کشورهای 
خارجی مطرح شــد اما هیچوقت خارجی ها 
برای تامین مالی حضور نداشتند و نخواهند 

داشت.

پلیس ابوظبی به خودروهای 
هوشمند مجهز شد

لیس ابوظبی با خودروهای هوشــمند،  پ
متخلفین را در جاده ها شناسایی می کند.

به گزارش ایسنا، پلیس امارات در گزارشی 
اعلام کردکه خودروهای هوشمند مجهز به 
سیستم های پیشرفته جهت کنترل و نظارت 

خودروها را وارد ناوگان خود کرده است.
ایــن خودروهــا از طریق یک سیســتم 
پیشــرفته هوشــمند، رانندگانــی را که در 
هنگام رانندگــی از موبایل اســتفاده کرده، 
کمربند ایمنی خود را نبســته اند و یا حداکثر 
ســرعت را رعایت نکرده اند، شناسایی کرده 
و جریمه هایــی را بــا پیامک به آنها ارســال 

می کنند.

سازمان حمایت خبر داد:
رفع نواقص اسناد مالی 

تایرسازان
معاون نظارت بر کالاهای ســرمایه ای و 
دمات سازمان حمایت مصرف کنندگان  خ
و تولیدکننــدگان از تشــکیل پرونده برای 
یک واحد متخلف تولید تایــر به ارزش ١١ 
میلیارد ریال خبــر داد و اعلام کــرد که تا 
تصمیم گیری نهایی بر اســاس اسناد مالی 
شرکت های تولید تایر، آن ها مجاز هستند 
به طور علی الحســاب ٣۰ درصــد افزایش 

قیمت را اعمال کنند.
ه گزارش ایســنا، وحید منایــی درباره  ب
افزایش قیمت لاستیک اظهار کرد: با توجه به 
مذاکرات صورت گرفته در جلسه ۲۶ خرداد 
١٣۹۹ کارگروه ســتاد تنظیم بازار مقرر شد 
بهطور علی الحساب ٣۰ درصد افزایش قیمت 
تایر شرکت های تولیدی مربوطه اعمال شود 
تا پس از ارایه اســناد کامل، قیمت تمام شده 
محصولات هر شرکت توســط این سازمان 

بررسی و اقدام لازم صورت گیرد.

خبر

بازار دوباره رها شد

بازگشت فرآیند قیمت گذاری خودرو به نقطه صفر

کاهش 1۸ درصدی فروش 
خودروهای برقی رنو

میزان فروش خودروهای برقــی رنو در ماه 
گذشته میلادی ١۸ درصد کاهش یافته است.
به گزارش ایســنا، تازه ترین آمار و گزارش های 
منتشر شده در وبسایت insideevs حاکی از 
آن اســت که میزان فروش خودروهای شرکت 
خودروسازی رنو فرانسه در ماه گذشته میلادی 
مه ۲۰۲۰ نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
به نصف رســیده که البته در ایــن میان فروش 
خودروهای برقی این برند وضعیت بهتری را به 
بت رسانده اند.آمار میزان فروش خودروهای  ث
برقی رنو در ماه گذشته میلادی ۴۲۹۶ دستگاه 
بوده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
١۸ درصد ســاعت کاهش یافته است.در پنج 
ماهه نخست سال ۲۰۲۰ میلادی مجموع کل 
فروش این برند ۲۷ هزار و ۲۰۰ دســتگاه بوده 
است که نســبت به ســال قبل ٣۴ درصد رشد 
یافته اســت.از پرفروش ترین خودروهای برقی 
رنو در بازارهای جهانی می توان به خودروهای 

زیر اشاره کرد:
)Renault ZOE( رنو زوئی

 Renault City( رنو ســیتی کــی زد ای
)K-ZE

)Renault Kangoo Z.E( رنو کانگو زد ای
)Renault Master Z.E( رنو مستر زد ای

بسیاری از کشــورهای جهان قصد دارند با 
هدف مقابله با آلودگی هوا و کاهش میزان انتشار 
آلاینده ها و گازهای گلخانه ای و حفظ بیشــتر 
محیط زیســت، خودروهای تمام الکتریکی و 
برقی را به تولید انبوه برسانند.افزایش روزافزون 
خودروهای برقی و محبوبیت اســتفاده بیشتر 
از این خودروهای پاک، موجب شــده اســت 
شرکت های خودروســازی در سراسر جهان به 
رقابتی تنگاتنگ پرداخته و هر یک از برنامه های 
خود برای طراحی و تولیــد خودروهایی بهتر 
و با توان پیمایش بیشــتر رونمایی کنند.بدین 
ترتیب شرکت های خودروسازی بزرگی تصمیم 
گرفته اند که تغییر رویکرد داده و به سمت و سوی 
ساخت و طراحی خودروهای برقی و الکتریکی 
و هیبریــدی بپردازند تا در ســال های آینده، 
مشتریان خودرو بیشتر به خرید این محصولات 

روی بیاورند.

پیشنهاد ادغام دو شرکت 
خودروسازی بزرگ جهان

بزرگترین تولیدکنندگان 
خودرو کدامند؟

در صورتی که پیشنهاد ادغام دو خودروسازی 
بزرگ جهان، فیات کرایســلر و پژو تحقق یابد، 
این مجموعه جدید، به چهارمین خودروسازی 
بزرگ جهان تبدیل خواهد شد.کمیسیون اروپا 
به تازگی تحقیقات گســترده ای را در خصوص 
رنامه ریزی بــرای ادغام خودروســازی های  ب
فیات کرایســلر )FCA( و پژو )PSA( آغاز کرد.
طبق اعلامیه رسمی، کمیســیون نگران این 
است که معامله پیشنهادی ممکن است منجر 
به کاهش رقابت در بخــش خودروهای تجاری 
سبک در چندین بازار اروپا شود.معاون حقوقی 
کمیسیون گفت: »فیات کرایسلر و پژوSA با دارا 
بودن ســبدی بزرگ از برندها و مدل ها، جایگاه 
مســتحکمی در ون های تجاری در بسیاری از 
کشــورهای اروپایی دارند.« وی افــزود: »ما به 
دقت اثر منفی معامله پیشــنهادی بر رقابت در 
بازارها را بررسی خواهیم کرد و اطمینان حاصل 
می کنیم که یک چشــم انداز رقابتی سالم برای 
تمام اشخاص و مشاغل متکی به ون های تجاری 
باقی می ماند.”اگر این معامله به حقیقت بپیوندد، 
چهارمین تولیدکننده بزرگ اتومبیل در جهان 
از نظر میزان فروش ســالانه ایجاد می شــود 
که بعــد از خودروســازی های فولکس واگن، 
تویوتا و اتحاد اســتراتژیک بین رنو، نیســان و 
میتسوبیشی موتورز قرار می گیرد.گفتنی است 
که فیات کرایسلر با برندهای مشهوری همچون 
جیــپ، دوج، رم و آلفا رومئو، هشــتمین گروه 
خودروسازی بزرگ جهان در سال گذشته بود 
که در مجموع ۴,۴۲میلیــون خودرو به فروش 
رساند. با افزودن ٣,۴۸میلیون دستگاه فروش 
پژو، شرکت تازه شکل گرفته با پیشی گرفتن از 
هوندا، فورد، هیوندای و جنــرال موتورز به رتبه 

چهارم صعود می کند.

 تمدید سه ماهه 
مهلت ترخیص خودرو و 

کالاهای گروه 4 در گمرکات
معــاون اول رییس جمهــور مصوبه تمدید 
سه ماهه مهلت ترخیص خودروهای دپو شده 
و کالاهای گــروه چهارم کالایــی در گمرکات 
را ابلاغ کرد.پیشــنهاد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت مبنی بر تمدید سه ماهه مهلت ترخیص 
خودروهای دپو شده و بخشی از کالاهای گروه 
چهارم کالایی در گمرکات اجرایی کشــور، با 
توجه به کاهش عملکرد دســتگاه  های اجرایی 
ناشی از شــیوع کرونا و برخی مشکلات اجرایی 
فرآیند ثبت ســفارش و ترخیــص کالاها، در 
جلســه ۲١ خرداد ١٣۹۹ بــه تصویب هیات 

وزیران رسید ه بود.

خبر

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو گفت: در حال 
حاضر نزدیک به ٣۷۰۰ خودرو در گمرک باقی مانده 

که ترخیص نشده است.
رئیــس کل گمرک ایــران اخیرا اظهارکــرد: از 
مجموع خودروهایی که چند سال در گمرک بودند 
و تا تاریخ هایی که اعلام شده می توانستند با تمدید و 
ویرایش ثبت سفارش ترخیص شوند ١۰ هزار خودرو 
ترخیص شد. با تمام این وجود هنوز تعدادی خودرو 
در گمرک مانده که ترخیص نشده است. برای بررسی 
بیشــتر این موضوع و همچنین آگاهــی از وضعیت 
قیمت خودروهای وارداتی تا پایان سال گفت و گویی 
ا مهدی دادفر، دبیر انجمــن واردکنندگان خودرو  ب
ترتیــب دادیم کــه در ادامه گزارش مشــروح آن را 

می خوانید:
دادفر در ابتدا اظهار کرد: هنوز ٣۷۰۰ دســتگاه 
خودرو در گمرکات باقی مانده و ترخیص نشده است. 
مصوبه ترخیص خودروها آنطور که به نظر می رسد به 

وزارت صمت ابلاغ نشده اما در صورت ابلاغ می توان 
گفت این خودروها نیــز قابلیت ترخیص دارند. فقط 
۸۰۰ دستگاهی می مانند که مشکل قضایی دارند و 
ازپرس محترم هنوز صدور ترخیص را صادر نکرده  ب
اســت.وی ادامه داد: این مصوبه نیــز مانند قبلی ها 
دچار یک ایراد است. متاسفانه دوستانی که مصوبات 
را تنظیم می کننــد تفاوت رای و دســتور قضایی را 
نمی  دانند. رای آن چیزی اســت که توســط قاضی 
صادر می شود اما دستور قضایی آن چیزی است که 
در مرحله تحقیق از طرف بازپرس صادر می شــود. 
این قضیه به یک معظل بزرگ تبدیل شــده و هنوز 
نیز اصلاح نشده است. مرجع قضایی در کمال تعامل 
همکاری می کند مشکل کسانی که متخلف نیستند 
را حل کند. اما دولت در مقابل به صورت مکرر مصوبه 

می دهد در صورتی که خروجی لازم را ندارد.
احتمال ترخیص نشدن برخی خودروها

دبیر انجمن واردکنندگان خــودرو در خصوص 

احتمال ترخیص نشدن برخی از دستگاه های مانده 
در گمرک اظهار کرد: تعدادی از این خودروها دارای 
ثبت سفارش نیســت که باید این کار انجام می شد. 
احساس می کنم بالغ بر ١۰۰۰ دستگاه از این ٣۷۰۰ 
خودرو کلا از لحاظ ترخیص منتفی اســت و از بین 
خواهد رفت. این خودروها احتمالا تحویل ســازمان 
اموال تملیکی می شــود. خیلی از این خودروها ثبت 
سفارش ندارد. البته ناگفته نماند که بنابر عرف رویه 
به این صورت بوده که طــرف خودرو را می خرید و در 
هنگامی که پروسه ورود به کشور انجام می شد ثبت 
ســفارش را انجام می داد. ۷۰۰ الی ۸۰۰ دستگاه از 
این خودروها در حین حمل به کشــور بود اما شبانه 
ثبت سفارش بسته شد. اما با تمام این موارد، تمدید 
٣ ماهه مصوبه ترخیــص خودروهــا از گمرک نیز 
بسیار عالی اســت.وی در ادامه تصریح کرد: چند روز 
پیش نیز گفته شــد که نزدیک به ١۰ هزار خودرو از 
گمرکات کشور ترخیص شده است. اما این ١۰ هزار 

خودرو تجمیع خروجــی کل مصوبات دولت از بابت 
ترخیص خودرو از گمرک است. نزدیک به ١۵ هزار و 
۷۰۰ خودرو در گمرک مانده بود و طبق اعلام ١۰ هزار 
خودرو ترخیص صورت گرفته و خودروی جدیدی از 

گمرک خارج نشده است.
احتمال افزایش قیمت ها

دادفر در پایان اشــاره ای به قیمت خودروها کرد و 
گفت: با کمال تاسف و عذرخواهی از مردم با توجه به 
این که قیمت خودروهای وارداتی رابطه مستقیم با 
نرخ ارز دارد به نظر می رسد قیمت ها تا پایان سال بالا 
رود. دولت نیز نتوانسته در بازار خودرو از لحاظ عرضه 
شرایط مساعدی را ایجاد کند. تکنیک های عرضه  ای 
که به دولت در زمینه خودرو پیشــنهاد می شــود را 
نیز توجه نمی کند. با این رویــه افزایش قیمت قابل 
پیش بینی است. این خودروها نیز که ترخیص شود 
تاثیری بر بازار خودرو نخواهد داشــت چرا که تعداد 

آن ها زیاد نیست.

رئیس سازمان ملی کارآفرینی گفت: برای اینکه 
بتوان بازار خودرو را کنترل کرد باید ســطح عرضه 
خودرو در بازار را افزایش داد، این مهم زمانی به دست 
می آید که محصولات جدید و با کیفیــت روانه بازار 

مصرف شود.
به گزارش سایپا، »حسین سلاح ورزی« در بازدید 
از مرکز تحقیقات گروه خودروســازی سایپا افزود: 
شرایط حاکم بر اقتصاد کشــور، کاهش درآمدهای 
نفتی  و سایر موارد باعث شــد که در سال های اخیر 

کاهش ارزش پول ملی کشورمان رخ دهد و به همین 
دلیل مردم با تورم و گرانی کالاها مواجه شدند، از این 
رو افراد زیادی برای حفظ ارزش پول خود سراغ بازار 
خودرو رفتند و همین امر سبب شد عرضه و تقاضای 
خودرو دچار مشکل شــده و در پی آن قیمت ها سیر 

صعودی داشته باشد.
وی در پاسخ به این سوال که چهره مخدوش شده 
صنعت خودرو را چگونه می توان در بین مردم تغییر 
داد، گفت: سیاست گذاری های نادرست، وعده های 

تحقق نیافته، عدم ایفای تعهدات و موارد دیگر باعث 
شد که تصویر درستی از صنعت خودرو در بین مردم 
شکل نگیرد و حتی خیلی از مشــکلات و چالش ها 

تبدیل به شوخی و جوک شود.
ســلاح ورزی ادامه داد: به نظر می رسد با اطلاع 
رسانی فعالیت های خودروســازان می توان به مردم 
اطمینان داد که صنعت خودرو در حال پوست اندازی 

است.
وی درباره استفاده از ظرفیت مجموعه های دانش 

بنیان برای توســعه صنعت خودرو، اظهار داشــت: 
ضرورت دارد که همــه بنگاه های صنعتی و تولیدی 
از توان شــرکت های دانش بنیان  و نخبگان استفاده 
کنند تا در شــرایط تحریمی بهتر بتوان از معضلات 
عبور کرد و به سمت بومی ســازی قطعات مورد نیاز 
صنعت خودرو رفت، همانطور که گروه ســایپا برای 
متنوع ســازی و افزایش کیفیــت محصولات خود، 
همکاری با مجموعه های دانش بنیان و استارتاپ ها 

را آغاز کرده است.

مدیر ســاماندهی محدوده و طرح های 
ترافیکــی پایتخــت از ادامــه اعتبار طرح 
ترافیک سال گذشــته خبرنگاران تا زمان 

تخصیص سهمیه سال جاری خبر داد.
ه گزارش ایسنا، عمار ســعیدیان فر با  ب
بیان اینکه تا زمانی که سهمیه طرح ترافیک 
سال ۹۹ خبرنگاران تخصیص داده نشود، 
طرح ترافیک خبرنگاری ســال ۹۸ اعتبار 
داردT تصریح کــرد: در حال حاضر مدارک 
ارگذاری شــده خبرنگاران در سامانه در  ب
حال بررسی اســت و به تدریج معرفی نامه 

رسانه ها نیز ارسال می شود .

مدیر واحد ســاماندهی محدوده و طرح 
های ترافیکی اظهار داشت: پس از بررسی 
مدارک خبرنگاران ، ســایت » تهرانِ من« 
به مدت یک هفته مجددا باز خواهد شدکه 
آن دســته از خبرنگارانی که نقص مدارک 
داشــته و یا مدارکشــان نیازمند ویرایش 
اســت، امکان ویرایش و بارگذاری مدارک 
را خواهند داشت.ســعیدیان فر ادامه داد: 
تخصیص ســهمیه خبرنگاران از ســوی 
کمیته ای ۷ نفره متشکل از معاونت حمل 
و نقل و ترافیک، ۲ نفر نماینده از کمیسیون 
عمران و حمل و نقل و کمیسیون فرهنگی 

و اجتماعی شورای اســلامی شهر تهران، 
معاونت مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد 
، انجمن صنفی روزنامه نگاران استان تهران 
،انجمن صنفی رســانه های غیــر دولتی و 
انجمن صنفی عکاســان مطبوعاتی ایران 
در حال انجام اســت.بنا بر اعــلام روابط 
عمومی معاونت حمــل و نقل و ترافیک 
شــهرداری تهران؛ به گفته وی، پس از 
اعلام تخصیص ســهمیه طــرح ترافیک 
خبرنگاران، تخصیــص کارت بلیط مترو 
هم صورت خواهد گرفت که جزئیات آن 

نیز متعاقبا اعلام خواهد شد.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو مطرح کرد:

آخرین آمار از خودروهای مانده در گمرک

رئیس سازمان ملی کارآفرینی تاکید کرد:

لزوم افزایش عرضه خودرو برای کنترل بازار

بررسی تخصیص سهمیه خبرنگاران

طرح ترافیک خبرنگاران تا زمان تخصیص سهمیه 
سال جاری اعتبار دارد
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شماره  1280

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: منصور مظفری  سردبیر:  حسین کریمی

تهران: خیابان شهید مطهری، ابتدای قائم مقام فراهانی)به سمت هفت تیر(، 
کوچه 26 پلاک10، طبقه اول، واحد یک 

سه شنبه 

معاون سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: آئین 
نامه مربوط به تأیید نمونه تجهیزات ارتباطی تدوین شده و به زودی 

در کمیسیون تنظیم مقررات تصویب می شود.
نسترن محسنی در نشست خبری  پیش از ظهر امروز یکشنبه 
در ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویــی گفت: آئین نامه 
تأیید نمونه تجهیزات ارتباطی و مخابراتی پس از یک سال بررسی 
و حل ایرادات مورد بازنگری قرار گرفته و به زودی در جلسات آینده 

کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات تصویب می شود.
وی افزود: این آئین نامه با مشورت فعالان سازمان صنفی رایانه 
ای و آزمایشــگاه های فعال در این حوزه تدوین شده و سعی کرده 
ایم توازن بین وارد کنندگان تجهیزات و فعالان آزمایشــگاه ها را در 
این آئین نامه مدنظر قرار دهیم.معاون ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی گفت: تمامی سعی مان این است که تجهیزاتی 
که در حوزه رادیویی وارد کشور می شود به مشترکان نهایی آسیب 

ســختی نرســد و این آئین نامه نیز دســتورالعمل ترخیص ورود 
تجهیزات و فرآیندهــای مربوط به دریافت گواهــی تأیید نمونه را 
مدنظر قرار داده است.وی با اشــاره به اینکه اعتراضاتی از سوی وارد 
کنندگان تجهیزات ارتباطی در خصــوص آزمایش این تجهیزات 
پس از ورود به کشــور اعلام می شــود، تصریح کــرد: تمامی این 
مسائل را بررسی و لحاظ کرده ایم و حتی پیش نویس آئین نامه را به 

نظرسنجی گذاشته ایم تا مشکلات این حوزه به حداقل برسد.

آئین نامه تأیید تجهیزات ارتباطی به زودی به تصویب می رسد
فن آوری 

عضو: انجمن مدیران روزنامه های غیردولتی، انجمن مدیران رسانه، تعاونی مطبوعات

تیک تاک در میان کاربران 
کدام کشورها طرفدار 

بیشتری دارد؟
اپلیکیشن شــبکه اجتماعی تیک تاک از 
زمان شــروع قرنطینه در کشورهای مختلف 
شاهد اســتقبال بی نظیری از سوی کاربران 

بوده است.
اپلیکیشن تیک تاک )Tik Tok( که یکی 
از محبوب ترین و پر طرفدارترین شبکه های 
اجتماعی در جهان به شــمار می رود، در سال 
های اخیر موفق شــده است نظر و توجه خیل 
عظیمی از کاربران فضای مجازی به خصوص 
رده ســنی نوجــوان و جوانان را به ســمت و 
سوی خود جلب کند و ســهم قابل توجهی از 
کشورهای مختلف جهان را به خود اختصاص 

دهد.
همزمان با شیوع گســترده و همه گیری 
ویروس خطرنــاک و مرگبار کرونــا و اعلام 
وضعیت اضطراری و قرنطینه از ســوی دولت 
کشــورهای مختلف، که تعداد بی شماری از 
شهروندان در سراسر جهان به دورکاری روی 
آوردند و به طور کلی اوقات فراغت آنها بســیار 
بیشتر از قبل شد،  دانلود و استفاده کاربران از 
اپلیکیشن تیک تاک گوشی های هوشمند نیز 
در این بازه زمانی رشد و افزایش بی نظیر و بی 

سابقه ای را تجربه کرد .
 statista بر اساس گزارشی که در وبسایت
آمده است، از جمله کشــورهایی که میزبان 
بیشترین تعداد کاربران و طرفداران این شبکه 
اجتماعی ویدئو محور هســتند ، می توان به 

فهرست زیر اشاره کرد:
چین: ۴۰۰ میلیون کاربر

هند: ١١۹.٣ میلیون کاربر
ایالت متحده آمریکا: ٣۹.۶ میلیون کاربر

ترکیه: ۲۸.۴ میلیون کاربر
روسیه: ۲۴.٣ میلیون کاربر

مکزیک: ١۹.۷ میلیون کاربر
برزیل: ١۸.۴ میلیون کاربر

پاکستان: ١١.۸ میلیون کاربر
عربستان سعودی: ۹.۷ میلیون کاربر

فرانسه: ۹.١ میلیون کاربر
این شــبکه اجتماعی مبتنی بــر ویدیو در 
آخرین آمارهای منتشر شده بالغ بر ۸۰۰ میلیون 
کاربر فعال در مــاه را در خــود را داده و دومین 
اپلیکیشن پرطرفدار با بیشترین میزان دانلود در 
هردو فروشگاه اینترنتی و آنلاین اپ استور اپل و 

گوگل پلی استور عنوان گرفته است.

دستیابی فناوران کشور به 
دانش فنی فوم آلومینیوم 

سلول بسته
فناوران کشــورمان در یک شرکت دانش 
نیان به دانش فنی ســاخت فوم آلومینیوم  ب
ســلول بســته بعنوان یکــی از محصولات 
پرکاربرد در صنایع مختلف کشــور دســت 
یافتنــد، محصولی اســتراتژیک کــه تعداد 
کشورهای دارنده دانش فنی آن در دنیا کمتر 
از ١۰ کشور پیشــرفته در جهان است.برخی 
مواد و محصــولات صنعتی در حــوزه فلزات 
و ریخته گری از نخســتین اقلامی بودند که 
شــامل محدودیت های تحریمی شدند. این 
موضوع جنبشی خودجوش را در میان فعالان 
دانش بنیان به وجود آورد تا با اســتفاده از این 
فرصت، ایران را برای همیشــه از وابستگی به 
بیگانگان در واردات ایــن محصولات بی نیاز 
کنند.فوم آلومینیومی ســلول بسته از جمله 
این محصولات است که با همت فعالان فناور، 
فناوری تولید آن بومی ســازی شد.کیانوش 
عســگری مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
گفت: فوم آلومینیومی ســلول بسته از جمله 
محصــولات پرکاربــرد در صنایــع مختلف 
محســوب می شــود و همین تقاضای بالا در 
کشــور بر اهمیت آن افزوده اســت.وی ادامه 
داد:این محصول، فلز آلومنیوم است که از روش 
ریخته گری به شکل متخلخل تولید می شود. 
به دلیل برخی ویژگی ها از جمله، وزن بســیار 
پایین، قابلیــت جذب بالای انــرژی، قابلیت 
جذب صدا، عایــق حرارتــی، قابلیت جذب 
ارتعاش، قابلیت جذب امواج و مقاومت در برابر 
اشتعال، این نوع خاص از فلز کاربردهای بسیار 
متنوعی در صنایع مختلف دارد.عسگری گفت: 
همچنین این محصــول در برابر خوردگی نیز 
مقاوم است و با محیط زیســت نیز سازگاری 
دارد. در رده بندی جهانی، ایــن ماده در زمره 
مواد پیشرفته تلقی شده و جزو ١۰ ماده نسل 
فردا شناخته می شود. تعداد کشورهای دارنده 
دانش فنی این محصول، کمتر از ١۰ کشــور 

پیشرفته در جهان است.

موفقیت یک شرکت دانش 
بنیان در تولید انواع 

کوره های القایی
یک شرکت دانش بنیان در کشورمان موفق 
به تولید و کسب استانداردهای داخلی و بین 
المللی انواع کوره هــای القایی فرکانس بالا به 
روش ترانزیستوری شد، محصولاتی که پیش 
از این بــا هزینه های بالایی از دیگر کشــورها 

تامین می شد.
یک شــرکت دانش بنیان تولیدی موفق 
شده استانداردهای داخلی و بین المللی برای 

محصولات تولیدی خود دریافت کند.
به گفته محمد رحیمی مدیــر عامل این 
شرکت دانش بنیان، توسعه بازار، تلاش برای 
فرهنگ سازی و کمک به پیاده سازی و استفاده 
از فناوری هــا و سیســتم های نوین علمی در 
صنعت کشــور، کنترل آلاینده های ناشی از 
فعالیت ها بر محیط زیســت و غیره در اولویت 

کاری این شرکت قرار دارد.
وی افزود: محصولات تولیدی ما شــامل 
انواع کوره های القایی فرکانــس بالا به روش 
ترانزیســتوری می شــود. این محصولات در 
صنعت لوله، پروفیل، صنایع پزشکی، صنعت 
خودرو و غیــره کاربــرد دارد. محصولاتی که 
پیــش از این بــا هزینه های بالایــی از دیگر 

کشورها تامین می شد.
وی ادامه داد: پیشــرفت های مهندســی 
ســال های اخیر در حوزه کوره القایی میزان 
استفاده از سیستم کوره القایی و جوش القایی 
را افزایش داده است. توسعه این فناوری ها به 
بهره وری بالاتر، افزایــش اطمینان و کاهش 
هزینه تعمیر و نگهداری منجر شــده اســت. 
سیستم های کوره القایی، جوش القایی و درز 
جوش، سخت کاری ســطحی، سیستم های 
القایی فرکانس بالا، سیستم عملیات حرارتی 
و سیستم القایی به روش ترانزیستوری، جوش 
لوله و پروفیــل و تیپ فورمینــگ به منظور 
تضمین بالاترین بهره وری و کیفیت مورد نیاز 

در ریخته گری مدرن امروز کاربرد دارند.
این فناور کشــورمان با بیان اینکه، تولید 
محصولات این شرکت دانش بنیان به کاهش 
ســالانه ۶۰۰ هزار دلاری ارز از کشــور کمک 
کرده است، خاطرنشان کرد: این محصولات 
دانش بنیانــی به ٣ کشــور امــارات و عراق و 
افغانستان صادرات داشت اما شروع تحریم ها 

مانع ادامه صادرات این شرکت شد.

عرضه لپ تاپ های جدید ایسر 
با پردازنده تایگر لیک اینتل

شرکت ایســر از عرضه دو لپ تاپ جدید 
سری ســوئیفت ۵ خود خبر داده که مجهز به 
پردازنده های تایگر لیک اینتل هســتند. قرار 
اســت رونمایی از این لپ تاپ ها ۲۷ جولای 

انجام شود.
لپ تاپ های یادشده مجهز به پردازنده های 
گرافیکی Xe نیز هســتند و لذا قادر به اجرای 
بازی های ویدئویی سنگین و پیچیده هستند. 
انتظار می رود لپ تاپ های سوئیفت ۵ تا قبل 
از پایان تابســتان برای فروش عمومی عرضه 
شوند.در مورد ویژگی های این لپ تاپ ها هنوز 
اطلاعات دقیقی توسط ای سر منتشر نشده، اما 
 ،۷۷BX-۵۵T-SF۵١۴ یکی از آنها به شماره
مجهز به پردازنده ١١۶۵G۷-Core i۷ بوده 
و دارای ١۶ گیگابایــت رم، ۵١۲ گیگابایــت 
حافظه اس اس دی، وای – فای ۶ و بلوتوث ۵ 
اســت. هر دو لپ تاپ مجهز به سیستم عامل 

ویندوز ١۰ پرو هستند.

رونمایی از ماوس با قابلیت 
شناسایی صوت و ترجمه

طبق گواهینامه بلوتوث صادر شــده برای 
یک محصول جدید شــیائومی، بــه نظر می 
رسد این شــرکت قصد دارد ماوس با قابلیت 

شناسایی صوت و ترجمه رونمایی کند.
  Mi شرکت شیائومی تا به حال تحت برند
کیبورد و ماوس های مختلفی را رونمایی کرده 
اســت. برخی از این محصولات حتی خارج از 
چین عرضه شدند، مانند ماوس قابل حمل و 

.Mi بی سیم
اکنون به نظر می رســد این تولید کننده 
موبایل چینی قصد دارد از یک ماوس هوشمند 
دیگر رونمایی کند. یــک گواهینامه بلوتوث

SIG برای یک ماوس جدید شــیائومی با نام 
»می اسمارت ماوس« صادر شــده است. در 
توضیحات این محصول آمــده ماوس مذکور 
قابلیت شناســایی صــوت را دارد و از ترجمه 

پشتیانی می کند.

خبرخبر

۸

مرکز افتا نســبت به سوءاســتفاده گسترده از 
 Exchange آسیب پذیری سرویس مایکروسافت
هشدار داد و از سازمان ها خواست سرورهای خود را 

به روزرسانی کنند.
هر مهاجم سایبری با استفاده از آسیب پذیری 
سرویس Microsoft Exchange که موفق به 
هک دستگاه یا دستیابی به اطلاعات اصالت سنجی 
حداقل یکی از کاربران هر ســازمانی شود، امکان 
در اختیار گرفتن کنترل ســرور Exchange آن 

سازمان را خواهد داشت.
 Exchange Control این آسیب پذیری که
Panel از آن تأثیــر می پذیــرد از عــدم توانایی 
Exchange در ایجــاد کلیدهــای رمزنــگاری 
منحصربه فــرد در زمــان نصب محصول ناشــی 
ی شود. بهره جویی )Exploit( از آسیب پذیری  م
مذکور، مهاجم را قادر می ســازد تــا کد مورد نظر 
خود را »به صورت از راه دور« با ســطح دسترسی 

SYSTEM روی سرور اجرا کند.
رکت مایکروسافت، آسیب پذیری سرویس  ش
-CVE را با شناســه Microsoft Exchange

۲۰۲۰-۰۶۸۸ ، به عنوان یک آسیب پذیری بسیار 
خطرناک معرفی کرده است.

هشدارهای سوء استفاده از این آسیب پذیری  در 
ابتدای اسفند ١٣۹۸ به صورت عمومی منتشر شد و 
شرکت مایکروسافت نیز اصلاحیه امنیتی مربوط به 

آن را بلافاصله منتشر کرد.
مامــی نســخه های Exchange  که فاقد  ت
آخرین به روزرســانی های منتشر شــده از سوی 
مایکروسافت هستند، آســیب پذیر هستند و باید 

بلافاصله به روزرسانی شوند.

نســخ از رده خــارج شــده Exchange که 
پشتیبانی مایکروسافت از آنها به پایان رسیده است، 
یز نســبت به CVE-۲۰۲۰-۰۶۸۸ آسیب پذیر  ن
هستند. اگر چه در توصیه نامه این شرکت صریحاً 

از آنها نام برده نشده است.
مرکز افتا تاکید کرد: متأســفانه با وجود اطلاع 
رســانی های متعدد صورت پذیرفته، نشانه هایی 
از آســیب پذیری و آلودگی سرورهای مختلفی در 
سطح کشور وجود دارد. در موارد دیده شده، بردار 
حمله مهاجمین به طور خلاصه به صورت زیر بوده 

است:
•    پویش ســرورهای Exchange موجود در 

بستر اینترنت
•    تلاش بــرای یافتن نام کاربــری و رمز عبور 
Brute- یکی از کاربران )به عنــوان مثال از طریق

)Force
•    نفوذ به سازمان و بارگذاری چندین وب شل 

Exchange در مسیرهای مختلف از
 net group  ارسال دســتوراتی همچون    •
 net group و    d omain admins

Exchange Trusted Subsystem بــه وب 
شل برای یافتن کاربران دارای سطح دسترسی بالا 

Domain و Local در سطح
•    بارگذاری ســایرفایل های مخرب همچون 

Mimikatz بصورت یک پاورشل رمز شده

•    دریافت اطلاعات کاربری کلیه کاربرانی که به 
)Mimikatz سرور وارد می شوند )به وسیله

•    نفوذ به شــبکه داخلی و ســایر ســرورهای 
سازمان

ا توجه به موارد بیان شــده، مرکــز مدیریت  ب
راهبردی افتا از تمامی دســتگاه ها درخواســت 
 Exchange می کند، هر چه سریعتر سرورهای
خود را به روز رسانی و از عدم وجود آلودگی روی این 

سرورها اطمینان حاصل کنند.

کارشناســان افتا از همه دستگاه ها درخواست 
ی کنند تــا بــرای به روزرســانی ســرورهای  م
Exchange این سرورها و تمامی فایل های قابل 
اجرا روی وب ســرور را به طور دقیق  بررسی کنند، 
این بررســی بســته به تنظیمات وب سرور شامل 
  aspx,asp,php,ps,psایل هایی با پسوند  )١ ف

py,…(  نیز می شود.
در گام بعدی ه بویژه در صورت وجود شــواهد 
نفوذ، بدون اعمال هرگونه تغییری در شــواهد )به 
منظور انجام عملیات فارنزیک(، سرور مربوط را از 
 Exchange شبکه خارج کرده و یک سرور جدید
با استفاده از آخرین نسخه ارائه شده مایکروسافت، 

راه اندازی کنید.
درصورتی کــه نیازمند برگردانــدن فایل های 
پشتیبان خود هســتید، این نکته را در نظر داشته 
اشید که شــروع فعالیت مهاجمین دقیقا بعد از  ب
انتشــار اخبار آســیب پذیری مربوطه بوده است، 
نابراین بهتر است که از فایل های پشتیبان سالمِ  ب

قبل از ۲۲ بهمن ۹۸ استفاده کنید.
لازم است تا دستگاه های اجرایی، در مرحله بعد، 
نام کاربری و رمزعبــور تمامی کاربران به خصوص 
کاربران با دسترســی بالا را، روی ســرور و شبکه 
تغییر دهند و سیاســت های سختگیرانه ای مبنی 
بر انتخاب رمزعبور اتخاذ کنند.دو اطلاع رســانی 
پیشــین مرکز مدیریت راهبردی افتا از آســیب 
پذیری ســرویس Microsoft Exchange با 
امکان دریافــت جزییات بیشــتر همچون نحوه 
سوءاســتفاده مهاجمین از این آسیب پذیری، در 
https:// ١١۹۸۲۴ و/https://b۲n.ir دو لینک

b۲n.ir/۴۵۲۶۷۴ قابل مشاهده است.

هشدار مرکز افتا؛

آسیب پذیری خطرناک سرویس مایکروسافت

برخی اینفلوئنسرهای اینســتاگرامی این روزها 
خیلی راحت به تبلیغ ســایت هایی می پردازند که 
بسیاری از آنها فیشینگ هستند و کاربران با ورود به 
این سایت ها و پرداخت هزینه، ممکن است متحمل 

ضررهای زیادی شوند.
یکی از شگردهای جمع آوری اطلاعات کاربران، 
سایت های فیشــینگ اســت. رصد فضای مجازی 
ســایت هایی جعلی را نشــان می دهد که برای ارائه 
خدمات به کاربــران، اطلاعات حســاب افــراد را 
جمع آوری  و از این اطلاعات سوءاستفاده کرده یا آن 
را در اختیار دیگران قرار می دهند. برای مثال هنگام 
ثبت نام خودرو، دریافت رایانه، ســهمیه ســوخت و 
دیگر موارد، سایت های جعلی از کاربران می خواهند 
در این سایت ها ثبت نام کنند یا در برخی موارد دیگر 
بعد از تماس با شــهروندان، خود را به عنوان نماینده 

شرکت ها یا سازمان ها معرفی می کنند.
پلیس فتا در این باره بارها هشدار داده که بهتر است 
در برخورد با ســایت های جعلی، هرگونه اطلاعات 
شــخصی و کاری خود را در سایت ها ثبت نکنید زیرا 
این موضوع می تواند تبعات غیرقابل پیش بینی داشته 
باشد. همچنین به سایت های تبلیغ شده در کانال ها و 

شبکه های اجتماعی اعتماد نکرده و اطلاعاتی مانند 
نام و نام خانوادگی، تاریخ تولد، شــماره شناسنامه، 
کد ملی و اطلاعــات بانکی خود را در این ســایت ها 
بارگذاری نکنید، زیرا مجرمان سایبری با دانستن این 

اطلاعات به راحتی می توانند شمارا فریب دهند.
در این راســتا ابوالفضل عبدالهی -کارشــناس 
فناوری اطلاعات- در گفت وگو با ایســنا با اشاره به 
فعالیت کلاهبرداران در قالب سایت های فیشینگ 
بیان کرد: فیشینگ به هر روشــی برای جمع آوری 
اطلاعاتی از جمله شماره حساب و کارت های اعتباری 
گفته می شود و ممکن اســت از روش های مختلفی 
برای این کار استفاده  شــود. در حال حاضر بسیاری 
از افراد معروف در اینســتاگرام، به تبلیغ سایت های 
شرط بندی می پردازند که بررســی این سایت ها به 

فیشینگ و سرقت اطلاعات کاربران منجر می شود.
وی ادامه داد: تا دو سال گذشته، ایجاد درگاه جعلی 
برای دریافت اطلاعات حســاب های بانکی، نیاز به 
تخصص طراحی سایت داشت اما اکنون سایت هایی 
وجود دارند کــه درگاه های جعلی می فروشــند و 
کلاهبرداران می توانند بدون هیچ دانش سایبری و 
اطلاعات نسبت به درگاه های بانک،  یک درگاه جعلی 

از آن ســایت دریافت کنند و درگاه را در شبکه های 
اجتماعی به اشتراک گذاشته و قربانیان خود را فریب 

دهند.
عبداللهی با بیان اینکه با فعال شــدن رمز یک بار 
مصرف، بســیاری از افراد انتظار داشتند دیگر هک 
نشوند و مورد حمله فیشــینگ قرار نگیرند، افزود: 
اگرچه فیشــینگ با فعال شــدن رمــز پویا کاهش 
یافته، اما رمز یک بار مصرف به هیچ وجه امنیت ١۰۰ 
درصدی را فراهم نمی کند و حتی همان سایت هایی 
که ســرویس های درگاه بانکی می دهند، می توانند 
رمز یک بار مصرف هم ارائه دهند و حسابتان را خالی 

کنند.
این کارشــناس فنــاوری اطلاعات بــا تاکید بر 
برخورداری از ســواد رســانه ای برای امنیت و توجه 
به آدرس صحیح ســایت ها بیان کــرد: زمانی که به 
سایت هدایت می شــوید باید دقت کنید که حتما 
shaparak.ir در دامنــه اصلــی باشــد، ممکن 
اســت به روش های مختلف این شناسه را به صورت 
shaaparak.ir یــا shaparack.ir یا اشــکال 
دیگری در  آدرس ســایت قرار دهنــد، بنابراین باید 

حتما به آدرس دقیق سایت ها دقت کرد.

عبداللهی با اشــاره به روش های جلوگیری از لو 
رفتن اطلاعات اظهــار کرد: در هر ســایتی ثبت نام 
نکنید و اطلاعات بانکی وارد نکنید، کافی اســت در 
شبکه های اجتماعی لینکی به شــما بدهند و به آن 
لینک وارد شوید، پول پرداخت کنید و قربانی شوید. 
درصورتی که بایــد حتما لینک را بررســی کنید و 
مطمئن باشید سایتی که به آن وارد می شوید، همان 
سایتی است که در نظر دارید. بنابراین لازم است قبل 
از اینکه وارد آن سایت شوید، صحت آدرس را بررسی 

کنید و سپس عملیات پرداخت را انجام دهید.
وی با بیان اینکه داشتن یک کارت بانکی با میزان 
پولی به اندازه کاری که می خواهید انجام دهید، گزینه 
خوبی است، خاطرنشــان کرد: برای امنیت بیشتر، 
فارغ از اینکه مســائل امنیتی را رعایت کنید و وارد 
هر سایتی نشــوید و به shaparak.ir دقت کنید، 
می توانید یک کارت ثانی داشته باشــید و از طریق 
موبایل بانک یا روش های دیگر، هر مقداری که برای 
خرید جنسی پول نیاز دارید، به این حساب پول انتقال 
داده و از طریق این کارت خرید خود را  انجام دهید که 
نهایتا اگر قربانی فیشینگ یا هک شدید، مبلغ زیادی 

را متضرر نشوید.

اپلیکیشن موتور جســتجوی هواوی که جایگزین گوگل می شود، 
اکنون برای کاربران ســنگاپوری ارائه شــده اســت.در می سال جاری 
 Petal میلادی هواوی رسما از موتور جســتجوی مخصوص خود به نام
Search رونمایی کرد.در نسخه بتا این اپلیکیشن صرفا با نام »هواوی 

سرچ« شناخته می شــد و به عنوان جایگزینی برای موتور جستجوی 
گوگل در اکوسیستم سرویس های موبایل هواوی ارائه شد. از می ۲۰١۹ 
میلادی آمریکا تحریم هایی علیه هواوی وضع کرد و این شرکت نمی تواند 
آپدیت های اندروید را دریافت کند و مجاز به اســتفاده از سرویس های 

گوگل در موبایل ها و دستگاه هایش نیســت.اکنون این شرکت چینی 
موتور جستجوی مخصوص خود را در سنگاپور فعال کرده است. موتور 
جستجوی »پتال سرچ« هم اکنون برای کاربران هواوی در این منطقه در 

اپ گالری قابل دانلود است.  

شــرکت مخابراتی هواوی چین از دریافت مجوز ساخت یک 
مرکز تحقیق و توسعه در انگلیس خبر داده است. این شرکت بدین 

منظور نزدیک به ۵۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری می کند.
مرکز تحقیقاتی یادشده در نزدیکی روســتای ساوستون در 
جنوب انگلیس ساخته می شــود که حدود ۷۰۰۰ نفر جمعیت 
دارد. این مرکز با کمبریج تنها ١١ کیلومتر فاصله خواهد داشــت 
و در آن تراشــه های متنوعی تولید می شــوند که ارائه خدمات 
اینترنت پرسرعت را تسهیل می کنند.مقامات محلی در انگلیس 
با راه اندازی این مرکز تحقیقاتی موافقت کرده اند و به نظر می رسد 

تأسیس آن در شرایطی که دولت انگلیس با مشارکت هواوی برای 
توسعه شبکه نسل پنجم تلفن همراه این کشور مخالفت کرده، به 
شرکت چینی امکان می دهد تا جای پای خود را در انگلیس کماکان 
حفظ کند.قرار اســت مجوز نهایی آغاز فعالیت ســاختمانی برای 
راه اندازی این مرکز این هفته به هواوی اعطا شــود. مرکز یادشده 
 ARM در فاصلــه ١۵ دقیقه ای مرکز ســاخت نیمــه هادی های
Holdings قرار دارد که در مالکیت ژاپن است. هواوی زمین لازم 
برای راه اندازی این مرکز را در ســال ۲۰١۸ خریداری کرد و پیش 

بینی می شود بعد از راه اندازی ۴۰۰ نفر در آن مستقر شوند.

٣شرکت در واکنش به شیوه برخورد فیس بوک با نفرت پراکنی 
آنلاین و اخبار جعلی تبلیغات در این شــبکه اجتماعی را بایکوت 
کردند.شرکت آمریکایی نورث فیس به دلیل نحوه برخورد فیس 
بوک با اخبار جعلی و نفرت پراکنی آنلاین ، تبلیغات خود در این 
شبکه اجتماعی را متوقف کرده است.کارشناسان معتقدند چنین 
اقدامی برندهای دیگر را نیز تشویق می کند فیس بوک را بایکوت 
کنند.این شرکت آمریکایی که در حوزه تولید پوشاک و تجهیزات 
ورزشی فعالیت می کند در نتیجه فشار کمپین گروه های حقوق 

بشری از جمله NAACP تصمیم به بایکوت تبلیغات در فیس بوک 
گرفته است.نورث فیس در توئیتی نوشــت: ما از فیس بوک خارج 
شدیم.نورث فیس در بیانیه خود اعلام کرده تبلیغات در فیس بوک 
و زیر مجموعه آن یعنی اینستاگرام را حذف می کند. البته همچنان 
محتوا را در اینستاگرام به اشتراک می گذارد.چند ساعت بعد یک 
شرکت تولید کننده تجهیزات ورزشــی دیگر به نام REI نیز فیس 
بوک را بایکوت کرد. این شرکت توئیتی نوشت: به مدت ۸۲ سال ما 

مردم را به سودآوری ترجیح دادیم. 

تبلیغ سایت های فیشینگ در صفحه اینفلوئنسرها !

برای جایگزینی با گوگل؛

موتور جستجوی هواوی در سنگاپور فعال شد

هواوی در انگلیس مرکز تحقیقاتی ٥۰۰ میلیون دلاری می سازد

به دلیل نحوه برخورد فیس بوک با نفرت پراکنی؛
برخی شرکت ها تبلیغات در فیس بوک را بایکوت کردند


